
بر اساس آمار خرداد ماه؛
وسازان دولتی و خصوصی از تولید  سهم خودر

چقدر است؟
بر اســاس آمار ارائه شده از ســوی وزارت صمت از عملکرد خودروسازان 
)اعم از دولتی و خصوصی(، در خرداد ماه امســال نســبت به مدت مشابه 
سال گذشته، در حوزه سواری ها دو خودروساز بزرگ رشد چهار درصدی 
)سایپا( و افت ۹ درصدی )ایران خودرو( داشــته اند؛ این در حالیست که 
تولید سواری ها در خودروسازان خصوصی رشد ۱۶۰ درصدی ثبت کرده 

است.

 آمار ارائه شده از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان می دهد که 
در یک ماهه خرداد ماه در مجموع تولید انواع خودروها ۱۴ درصد نسبت 
به آمار تولید در خرداد ماه سال گذشــته، افزایش پیدا کرده است؛ در این 

بین تولید سواری ها در مجموع ۱۱ درصد افزایش یافته است.
بر اســاس آمار، در خرداد ماه ســال جاری در مجمــوع ۱۱۲ هزار و ۸۴ 
دستگاه خودرو سواری در کشور تولید شــده که ۱۰ هزار و ۷۳۹ دستگاه 
بیشــتر از میزان تولید آن ها در خرداد ماه سال گذشته )۱۰۱ هزار و ۳۴۵ 
دستگاه( اســت.از این میزان، ۵۱ هزار و ۶۴۹ دستگاه سهم ایران خودرو، 
۳۷ هزار و ۴۰۶ دســتگاه سهم گروه خودروسازی ســایپا و ۲۳ هزار و ۲۹ 

دستگاه سهم خودروسازان خصوصی است.
این اعداد در خرداد ماه سال گذشــته برابر ۵۶ هزار و ۶۳۹ دستگاه برای 
ایران خودرو، ۳۵ هزار و ۸۴۲ دستگاه برای ســایپا و ۸۸۶۴ دستگاه برای 

خودروسازان خصوصی  بوده است.
بر این اســاس میزان تولید در گروه صنعتی ایران خــودرو ۹ درصد کمتر 
شده اســت؛ تولید در گروه سایپا چهار درصد بیشــتر شده اما در مجموع 

خودروسازان خصوصی رشد ۱۶۰ درصدی دیده می شود.
تا پایان خرداد ماه ایران خودرو ۱۸، ســایپا ۲۰ و خودروسازان خصوصی 
۱۰۴ درصد تولید را بیشتر کردندآمار تجمیعی تولید خودروهای سواری 
نشان می دهد که از ابتدای سال جاری تا پایان خرداد ماه در مجموع ۲۷۶ 
هزار و ۸۶۸ دســتگاه خودرو تولید شده که نســبت به ۲۱۵ هزار و ۱۱۶ 
دستگاه تولیدی در سه ماهه سال گذشــته ۲۹ درصد افزایش تولید رقم 
خورده اســت.از این میزان ۱۲۷ هزار و ۸۰۸ دســتگاه سهم ایران خودرو 
است که با رشد ۱۸ درصدی از ۱۰۸ هزار و ۷۴۴ دستگاه سواری تولیدی 

در سه ماهه ۱۴۰۱ به این تیراژ در مدت مشابه سال جاری رسیده است.
تولید سواری در گروه سایپا از ۸۰ هزار و ۵۵۴ دستگاه در سه ماهه ۱۴۰۱ 
به ۹۶ هزار و ۴۴۲ دســتگاه در بهار امسال رســیده و رشد ۲۰ درصدی را 
ثبت کرده اســت.در مقابل اما تولید خودروهای سواری در خودروسازان 
خصوصی در ســه ماهه امسال نسبت به مدت مشــابه سال گذشته ۱۰۴ 
درصد بیشتر شده اســت. در حالی که در ســه ماه ابتدایی سال گذشته، 
خودروســازان خصوصی در مجمــوع ۲۵ هزار و ۸۱۸ دســتگاه خودرو 
ســواری تولید کرده بودند، این تیراژ تولید در بهار امســال به ۲۷۶ هزار و 

۸۶۸ دستگاه افزایش پیدا کرده است.

چهره استاد آب و هواشناسی دانشگاه خوارزمی تهران مطرح کرد

گرمایش جهانی در سال های آینده تشدید می شود
خریدار  استاد دانشــگاه خوارزمی تهران 
با بیان اینکه گرمایــش جهانی یک واقعیت 
اجتنــاب ناپذیر اســت و ســال به ســال 
شدیدتر خواهد شــد،گفت: لازم است برای 
مقابله بــا پدیده گرمایــش جهانی مصرف 

سوخت های فسیلی حداقل شود.
 بــه نقــل از وزارت نیرو، ســازمان جهانی 
هواشناســی در تازه ترین گزارش های خود 
پیش بینی کرده اســت که در ۵ سال آینده 
گرم ترین دوران طــول تاریخ جهان به ثبت 
می رسد و جهان با شــرایط نگران کننده ای 
به لحاظ آب و هوایی رو به رو خواهد شــد؛ 
وضعیتی که تحت تأثیر روند افزایش تولید 
گازهای گلخانه ای و پدیده »ال نینیو« آغاز 
شــده و روز به روز شــرایط بدتری را برای 

جهان ترسیم می کند.
بر اســاس تازه تریــن اطلاعات ســازمان 
هواشناســی کشــور نیز میانگین افزایش 
دمای ایران با ســرعتی دو برابر روند جهانی 
پیش می رود و این روند می تواند پیامدهای 

خســارت باری مانند کاهش نزولات جوی، 
افزایش مصرف انــرژی و افزایش تبخیر در 

ایران همراه شود.
واقعیتی نگران کننده که اگر نســبت به آن 
حساســیت لازم میان مردم و مســئولان 
ایجاد نشود، بیم آن می رود در آینده کشور 
را در ابعاد مختلف بــا چالش های جدی رو 

به رو کند.
بهلول علیجانی، اســتاد آب و هواشناســی 
دانشــگاه خوارزمی در ارتباط بــا افزایش 
بی ســابقه دمای کشــور گفت: موج شدید 
گرمایی که تابستان سال جاری ایجاد شده 
است، اســتمرار روند گرمایش جهانی است 
که محدود به کشــور ایران نیست و به مرور 

زمان در سال های آینده تشدید می شود.
استاد دانشگاه خوارزمی ادامه داد: اگرچه 
موج شــدید گرمایش یک پدیده سراسری 
و جهانی اســت و برای مقابله بــا آن نیاز به 
اجماع جهانــی ضــرورت دارد، اما برخی 
راهکارهای محلی نیز می تواند در مســیر 

مقابله با آن مؤثر باشد.
وی افزود: همان طور که می دانید بســیاری 
از کشــورهای جهان در جریان توافق نامه 
پاریس متعهد شدند تا سال ۲۱۰۰ میلادی 
میزان افزایش دمای جهــان را تا ۱.۵ درجه 
ســانتی گراد حفظ کنند، اما همین الان و 
تحت تأثیــر عــدم اجماع جهانــی میزان 
گرمایــش کلی جهــان ۱.۲ درصد افزایش 

یافته است.
پدر علــم آب و هواشناســی ســینوپتیک 
ایران افزود: یکــی از مهم تریــن اقداماتی 
که کشــورهای جهان از جمله ایــران باید 
در مســیر مقابله با روند سراسری گرمایش 
جهانی اجرایــی کنند، حرکت به ســمت 

کاهش مصرف سوخت های فسیلی است.
وی تصریح کرد: وضعیت ایــران اکنون در 
بحث شــدت مصرف انرژی به ویژه مصرف 
ســوخت های فســیلی اصلًا خوب نیست و 
اگر دولت در برنامه های خود به این موضوع 
بی توجه باشــد، قطعاً در آینده با مشکلات 

شــدیدتری هم در حوزه آلودگی هوا و هم 
در حوزه تشدید گرمای هوا رو به رو خواهیم 

بود.
علیجانی با تأکید بر ضرورت توجه به پدیده 
گرمایش جهانــی در برنامه هفتم توســعه 
اضافــه کرد: به طــور نمونه اجــرای پروژه 
آزادراه تهران - شــمال که مسیر دسترسی 
به شمال کشور را به شکل قابل ملاحظه ای 
کاهش می دهد، نمونه خوبی از تلاش های 
دولت بــرای کاهش مصرف ســوخت های 

فسیلی است.
این استاد رشته آب و هواشناسی همچنین 
ضمن اشــاره به لــزوم حرکت به ســمت 
انرژی های تجدیــد پذیر در حــوزه تولید 
برق، افزود: اگــر می خواهیــم در آینده با 
مشــکل کمبود انرژی و پیامدهای خسارت 
بار مصرف زیاد سوخت های فسیلی رو به رو 
نشویم، از همین الان باید برنامه های جدی 
و عملیاتی برای توســعه انرژی های پاک و 

تجدید پذیر را اجرایی کنیم.

وی در بخــش دیگری از ســخنان خود در 
ارتباط با وظایفی که در ایــن حوزه متوجه 
عموم مردم اســت، گفت: مردم باید پدیده 
گرمایش جهانی را به عنــوان یک واقعیت 
بپذیرند و به ســمت ســازگاری با شرایط 

موجود حرکت کنند.
علیجانی با انتقــاد از عــدم رعایت دمای 
آسایش توســط برخی شــهروندان بیان 
کرد: برخی شــهروندان در فصل زمستان 
دمای محیط خانــه خود را با اســتفاده از 
سیســتم های گرمایشــی تــا ۳۰ درجه و 
حتــی بالاتر افزایــش می دهنــد و همان 
افراد در فصل تابســتان دوباره با استفاده 
از سیســتم های سرمایشی تلاش می کنند 
تا دمای خانه را به زیر ۲۰ درجه برســانند، 
غافل از اینکه با ایــن اقدامات نه تنها دمای 
آسایش را رعایت نکرده اند، بلکه به تشدید 
مصرف ســوخت های فســیلی و افزایش 
روند سراســری گرمایــش جهانی کمک 

می کنند.

 پشت پرده مالیات اندک طلافروشان چیست؟

وش هیچ مالیاتی نمی پردازند! ۸ هزار طلافر
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خانه  هنر   میرا

اجرای سرود سلام فرمانده در سرزمین ضدآپارتایدی
امضای ۲۱ سندهمکاری حاصل سفر به قاره فرصت ها

کاهش ۵ تا ۱۵۰ میلیونی قیمت خودروها
و در فاز انتظار بازار خـودر

رئیس کل بانک مرکزی در جمع مدیران عامل شبکه بانکی:
خ سود مصوب سپرده های بانکی  بانک ها به نر

پایبند باشند
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و وش یکپارچه خودر سه اشتباه بزرگ درباره مرحله سوم فر
امیر موسی کاظمی  عرضه خودرو در ســامانه یکپارچه قرار اســت شهریور امسال 
وارد مرحله جدیدی شــود. خبری که از اواخر خرداد امســال از آن مطلع بودیم، اما در 
این مدت بخشی از رســانه ها آن را به معنی آغاز مرحله ســوم فروش خودرو در سامانه 

یکپارچه قلمداد کردند.

یادداشت

چرایی ابطال حکم رئیس سازمان اداری استخدامی کشور
 حسن عبدلیان پور   به موجب ماده ۴۷ قانون مدیریت خدمات کشوری به کارگیری 
کارمندان شــرکت ها و مؤسســات غیردولتی برای انجام تمام یا بخشــی از وظایف و 

اختیارات پست های سازمانی دستگاه های اجرایی تحت هر عنوان ممنوع است.

دیدگاه

شناسه آگهی:1526243

فراخوان مناقصه عمومی
همزمان با ارزیابی کیفی

)یک مرحله ای( نوبت اول

شماره  به  عمومی  مناقصه  دارد  نظر  در  کرمانشاه  گازاستان  شرکت   
2002001339000043   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.

موضوع مناقصه:اجرای عملیات استم گذاری 15 عدد شیرهای معلق و مدفون نمودن 
شیرهای حوضچه ای 8 تا 20 اینچ منطقه 3 کرمانشاه.

شرکتهای سازنده شیر یا گیربکس موجود در وندور شرکت ملی گاز و دارای گواهینامه 
صلاحیت ایمنی پیمانکاران می توانند درصورت داشتن ظرفیت مجاز کاری ، کلیه مراحل 
برگزاری مناقصه اعم از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 

پاکت ها را، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( پیگیری نمایند.
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و 

دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
برآورد صورت گرفته جهت انجام پروژه:28.948.858.100ریال.

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:1.500.000.000ریال.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه1402/04/13 می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت16:00روز شنبه  مورخ1402/04/31.
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد :ساعت 16:00 روز یکشنبه مورخ1402/05/15.

زمان بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی:ساعت 9:30 روز دوشنبه مورخ1402/05/16.
مناقصه گران می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس:کرمانشاه، میدان آزادی، 
ابتدای بلوار شهید بهشتی شرکت گازاستان کرمانشاه طبقه اول اتاق 215 یا پایگاه اطلاع 

رسانی الکترونیکی )WWW.NIGC-KSh.ir( مراجعه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/24
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/04/25

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاه

شرکت ملی گاز ایران
 شرکت گازاستان کرمانشاه

)سهامی خاص(

مدیریت مخابرات منطقه لرستان در نظر دارد مقدار 41000 متر کابل فیبر نوری خاکی 
48 کر را از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید . متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند 
 جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی مناقصه در سایتهای شرکت مخابرات ایران به آدرس

 www.tci.ir یا مخابرات منطقه لرستان به آدرس www.loresta.tci.ir مراجعه 
و یا با شماره تلفن 33353393 066 تماس حاصل نمایند . 

آگهي مناقصه  شماره 402/08

مخابرات منطقه لرستان

آگهی مزایده عمومی
واگذاری بهره برداری از پارکینگ عمومی شهرداری 

شهرداری آبیک در نظر دارد به استناد مجوز رسمی شورای اسلامی شهر 
آبیک به شماره  1402/110/293 مورخ 1402/3/27 مزایده عمومی بهره 
برداری از پارکینگ شهرداری آبیک را بر اساس قیمت پایه کارشناسی  از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید .کلیه مراحــل برگزاری 
ارائه پیشنهاد مزایده گران و بازگشایی  تا  مزایده از دریافت اسناد مزایده 
 پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
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حمایت روسیه و چین از حق امارات بر جزایر سه گانه ایران
وسیه  چرا دولت رئیسی در برابر چین و ر

 منفعل است؟
روسیه بعد از چین به عنوان دومین ابرقدرت شــرقی، از حق امارات بر 
جزایر سه گانه ایران، حمایت کرد. در این میان وزیر خارجه و سخنگوی 
دولت رئیسی بدون نام بردن از روســیه، در توئیتی از حق ایران بر این 

جزایر دفاع کردند.
هنوز دو ماه از اظهارنظــر مدیربیمه های اجتماعــی وزارت کار دولت 
رئیسی درباره فروش جزایر سه گانه برای پرداخت بدهی بازنشستگان 
نگذشته اســت که بیانیه پایانی نشست کشــورهای شورای  همکاری 
خلیج  فارس و روسیه، به شــکل رندانه ای از مذاکره و حل سوءتفاهم ها 
با ایران ســخن گفته اما در بندی دیگر، از تلاش های امارات برای ایجاد 
راه حل مســالمت آمیز برای مسئله جزایر ســه گانه تنب کوچک، تنب 
بزرگ و ابوموســی از طریق گفت وگوهای دوجانبه و یــا دادگاه عدل 
بین المللی بر اســاس قوانین بین المللی و منشور سازمان ملل حمایت 

شده است.
آذرماه ســال ۱۴۰۱ بود که دولت چین هم طی بیانیه ای مشــترک با 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس، ضمن تردید ضمنی در مورد مالکیت 
جمهوری اســلامی بر جزایرسه گانه، خواســتار حل مسالمت آمیز این 

مناقشه ساختگی از سویدولت های خلیج فارس شده است.
در بند ۱۲ بیانیه مشترک چین و سران کشــورهای خلیج فارس آمده 
بود: »رهبران از تلاش های مسالمت آمیز شامل ابتکارها، پیشنهادهای 
امارات برای رســیدن به راهکار صلح آمیز برای مسأله سه جزیره تنب 
بزرگ، تنب کوچــک و ابوموســی، از راه مذاکرات ۲جانبــه بر مبنای 

قوانین بین المللی حمایت می کنند«.
اما حالا روســیه به عنوان دومین قدرت شــرقی که جزء دوستان ایران 
صورتبندی می شود، در اقدامی بی ســابقه، با حضور در همان نشستی 
که ســال قبل اعراب از چین برای حضور دعوت کرده بودند حاضر شد و 

از حق امارات بر جزایر سه گانه در خلیج فارس دفاع کرد.

واکنش منفعلانه مسئولان در برابر روسیه
در واکنش به این موضع گیری روسیه، حســین امیرعبداللهیان، وزیر 
امور خارجه کشورمان در توئیتی نوشــت: »بر سر استقلال، حاکمیت 
و تمامیت  ارضی ایران، با هیچ طرفی تعارف نداریم.« در همین راســتا 
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت نیز در توئیتی با اشاره به موضوع 
جزایر سه گانه نوشت: »بر سر منافع ملی و خاک کشور با احدی تعارف 

نداریم.«
بررسی این دو توئیت نشــان می دهد دو مقام عالی رتبه دولت رئیسی 
در واکنش ها به اقدام روسیه علیه ایران و اعلام حق امارات بر جزایر سه 

گانه، حتی از نوشتن نام »روسیه« در توئیت خود امتناع کردند.
اگرچه در همان روز، وزارت خارجه ایران، ســفیر روسیه را احضار و 
مراتب اعتراض ایران را به او اعلام کرد که سفیر روسیه در ایران بعد 
از احضار گفته بود:مراتب را در اســرع وقت به مسکو منتقل خواهد 

کرد.
این در حالی است که محسن رضایی و علی اکبر ولایتی که کمتر موضع 
انتقادی نسبت به روسیه داشــته اند نیز لب به انتقاد گشودند. محسن 
رضایی در توئیتی نوشت:   »روسیه، چین، آمریکا و انگلیس بدانند  ایران 
به دوران قاجار و پهلوی بر نمی گردد. جمهوری اســلامی با تمام قدرت 
از ســرزمین، حقوق و ملت خود دفاع می کند.  روســیه مواضع خود را 
اصلاح کند« علی اکبر ولایتی که اکنون مشــاور امور بین الملل رهبر 
انقلاب است نیز در واکنش به بیانیه مشترک روسیه و شورای همکاری 
خلیج فارس تاکید کرد: »به دوســتان روس خود می گوییم که سادگی 

نکنند.«

آیا ایران تصویر واقعی از چین و روسیه دارد؟
موضع گیری های دو کشور چین و روسیه در به رسمیت شناختن حق 
اعراب بر جزایر ســه گانه، در زمانی انجام می شود که سیاست خارجی 
دولت رئیسی توجه کشورهای ابرقدرت شــرقی به عنوان تکیه گاهی 
برای ایجاد اتحادهای راهبردی و ایجــاد دیوارهای دیپلماتیک در برابر 

امریکا است.

تحلیل گران سیاســی معتقدند »ایران در یک »بن بســت سیاســت 
خارجی« قرار دارد. چین و روسیه تصور می کنند، هر اقدامی که انجام 
دهند، حتی اگر به ضرر ایران باشــد، ایران نمی تواند کار زیادی انجام 
دهد و با یک بیانیه و اعتراض لفظی، مســئله تمام می شود. درواقعیت 
نیز وقتی چین این رفتار مشابه را انجام داد و مالکیت جزایر سه گانه را 
متعلق به ما ندانست، اقدام خاصی انجام ندادیم. چرا این کار را کردیم؟ 
چون ما در تحریم شدید قرار داریم و بیشترین صادرات نفت را به چین 
انجام می دهیم و اغلب وارداتمان نیز از همین کشــور اســت. روسیه 
نیز بیش از بحث تجاری در بعد نظامی و تســلیحاتی با ایران همکاری 

دارد.«
در همین راســتا دکتر»محمدجواد ظریف، وزیر خارجه ســابق ایران 
گفت: »برای ایران ضدروس و ضدآمریکا بودن خطرناک است. زیرا باید 
منافع ملی مان را اولویت قرار دهیم و سپس مخالفت با سلطه آمریکا را 
مدنظر قرار دهیــم.« وی همچنین گفت که امــروز نباید منتظر ظهور 
قطب های جدید باشــیم، بلکه هر قدرت بزرگ و موثــری می تواند در 

بخشی خاص ظهور و بروز داشته باشد.«

آیا ایران در نهایت توسط شرکای خود منزوی خواهد شد؟
دولت رئیسی در شرایطی تلاش می کند حفظ روابط تجاری و امنیتی 
خود با چین و روســیه را حفظ کند که اکنون مسئله تحریم های امریکا 
علیه ایران به اهرم فشــاری از سوی اعراب، روســیه و چین علیه ایران 

تبدیل شده است.
اهرم فشاری که تا آستانه دســت گذاشــتن بر تمامیت ارضی ایران 
پیش روی کرده و به نظر می رســد دولت رئیسی با انفعال دیپلماتیک 
در برابر این دو کشــور، بعد از آنکه ابتکار عمل در مســئله برجام را از 
دست داد، حالا با اتخاذ راهبرد سیاســت همسایگی و تمایل به شرق، 
بدون ارزیابی زمین بازی بین الملل و روابط چین و روسیه با بازیگران 
خاورمیانــه و امریکا، در تحلیلی ســاده انگارانه، انعقــاد قراردادهای 
۲۵ساله با چین و روسیه را شــرطی کافی برای همسویی این کشورها 

با ایران می داند.
این در حالی اســت که پاســخ چرایی رفتار چین و روســیه با ایران را 
بایستی در ضعف ایران در تبادل تجاری با این دو کشور و انزوای جهانی 
آن ارزیابی کرد. انزوایی که کارت های بــازی ایران را محدود کرده و در 
برابر رفتار چین و روســیه و حمایت از حق اعراب بر جزایر ایرانی، ابتکار 
عمل برای واکنش ســخت تر را از ایران گرفته تا آنجا که مدیران عالی 
رتبه دولت رئیسی در نام بردن از »روســیه« در توئیتهایشان احتیاط 

می کنند.

تریبون

خطیب نمازجمعــه تهران گفت: جشــن بزرگ غدیر 
خلق یک جبهه گســترده فرهنگی بــود که این جبهه 
قطعاً می تواند چالش های بزرگ فرهنگی کشوری را به 

یک فرصت تبدیل کند.
حجت الاسلام والمسلمین ابوترابی فرد در خطبه های 
نماز جمعه امروز تهران که در مصلی امام خمینی )ره( 
برگزار شد، اظهار داشــت: از خداوند سبحان عاجزانه 
درخواســت دارم با فهم دقیق و درست از مدرسه غدیر 
و رویداد تاریخــی و تحول آفرین مباهلــه راه معرفت 
خود را آراستگی به تقوا و عمل صالح را فرا روی جامعه 

اسلامی و بشری بگشاید.
وی ادامــه داد: ایام مبــارک و تحول آفریــن ماه ذی 

الحجه الحرام با رویدادهــا و حوادث و اعیاد 
بزرگ پیوند خورده اســت. عید غدیر و نزول 
آیه مباهله و حضــور پیامبــر اعظم )ص( و 
اصحاب کساء در میدان تاریخ ساز مباهله از 

رویدادهای مهم این ایام است.
خطیــب نمازجمعــه تهــران با اشــاره به 
ویژگی های آیــه مباهله، گفــت: اول اینکه 

آیه مباهله فصل الخطاب اســت. دوم تفسیر روشن آیه 
تطهیر و تبیین اصحاب کســاء و جایگاه ممتاز ایشان 
اســت و ســوم توصیفی بلند در شــخصیت بی بدیل 

امیرالمومنین علی )ع( است.
حجت الاســلام ابوترابی فرد با بیان اینکه سخن قرآن 

کریم و رمــز پایــداری قــرآن و ماندگاری 
مدرســه اســلام اســت، تصریح کرد: تمام 
تصمیمات مــا در حوزه فــردی، اجتماعی، 
سیاســی، خانوادگــی و… باید بر اســاس 
دانــش بنیان باشــد. کســی کــه عالمانه 
قــدم برنمــی دارد تحت حمایت خــدا قرار 

نمی گیرد.
حجت الاســلام ابوترابی فرد گفــت: جایگاه حضرت 
عیســی )ع( نزد خدا مانند منزلت حضرت آدم اســت. 

حضرت عیسی )ع( بنده برگزیده خداست.
خطیب نمازجمعه تهــران عنوان کرد: هرکســی که 
حق را قبول ندارد اما ادعای حق می کند مورد خشــم 

خداوند قرار خواهد گرفت.حجت السلام ابوترابی فرد 
با بیان اینکه در نگاه قرآن کریم هر فرزندی و هر بانویی 
از اهل بیت انبیا به حســاب نمی آیــد بلکه قرآن کریم 
کســانی را از اهل بیت  انبیا می داند که با انبیا الهی هم 
عقیده و دارای عمل صالح باشند، گفت: فرزند حضرت 

نوح جزو اهل بیت انبیا نیست.
خطیب نماز جمعه گفت: جشــن بزرگ غدیر با حضور 
میلیونی برادران و خواهران ما جلوه ای از مهر و محبت 
و دوستی و چنگ زدن به ریســمان امامت و ولایت بود 
و به نوعی خلــق یک جبهه گســترده فرهنگی بود که 
این جبهه قطعاً می تواند چالش هــای بزرگ فرهنگی 

کشوری را به یک فرصت تبدیل کند.

نماز جمعه

جشن بزرگ غدیر خلق جبهه گسترده فرهنگی بود

 نفیســه عبدالهــی  دولت ســیزدهم 
سیاســت خارجی خود را بر مبنای بسط و 
گسترش روابط با کشورها و همچنین احیا 
فرصت های تجاری-سیاســی قــرار داده 

است.
 »قاره فرصت ها« مقصد جدید ســفر دولت 
ســیزدهم برای تقویت روابط با کشورهای 

دوست و همسو بود.
یکی از مناطقی که از ابتدای پیروزی انقلاب 
اسلامی جایگاه خاصی در سیاست خارجی 
جمهوری اســلامی ایران پیدا کــرد، قاره 
پهناور آفریقا بود؛ از این رو، روابط سیاسی، 
فرهنگــی و اقتصــادی با کشــورهای قاره 
آفریقا جزو اولویت های سیاســت خارجی 
کشور قرار گرفت و بر همکاری با کشورهای 

آفریقایی افزوده شد.
آفریقا، مجموعه ای از کشــورهای در حال 
توسعه با درجات پیشرفت و توسعه متفاوت 
است. این قاره در کنار ظرفیت های سیاسی 
و فرهنگی، سرزمینی غنی از لحاظ مواد خام 
و معدنی، استعدادهای بســیار کشاورزی، 
ظرفیت های اقتصــادی و اجتماعی فراوان، 
بازار بکــر و گســترده، نیــروی کار ارزان 
و بــدون چالش هــای مربوط بــه اتحادیه 
کارگــری اســت؛ همچنین مــورد توجه 
جدی قدرت های اقتصــادی غرب و مقصد 
برنامه هــای میان و بلندمــدت قدرت های 
اقتصــادی میانی )چیــن، هنــد، برزیل، 
آفریقــای جنوبــی و…( و اولویتی مهم در 
سیاســت خارجی این کشــورها محسوب 

می شود.
دولت جمهوری اسلامی ایران هم سیاست 
خارجی خود را در آن قاره بر مبنای بســط 
و گسترش روابط با کشــورهای آفریقا قرار 

داده است.
حجت الاسلام ســیدابراهیم رئیسی بامداد 
چهارشــنبه، ۲۱ تیر با بدرقه رسمی محمد 
مخبر، معــاون اول رئیس جمهور و با حضور 
حجت الاسلام والمســلمین محسن قمی، 
معاون بین الملل دفتــر مقام معظم رهبری 
و جمعی از اعضای کابینه به دعوت رســمی 
رئیس جمهــور کنیــا، تهران را بــه مقصد 

نایروبی، پایتخت این کشور، ترک کرد.
ســفر رئیس جمهور ایــران اســلامی که 
نخســتین ســفر یک مقام عالی رتبه ایران 
پس از ۱۱ سال به شــمار می رود، به دعوت 
رســمی رؤســای دولت های کنیا، اوگاندا 
و زیمبابــوه و به منظــور تقویــت روابط با 

کشورهای دوست و همسو انجام شد.
وزرای امــور خارجــه، بهداشــت و درمان 
و جهــاد کشــاورزی و معــاون علمــی و 
فناوری رئیس جمهور و مســئولان برخی 
دســتگاه های اجرایی، رئیس جمهور را در 

این سفر دوره ای همراهی کردند.
رئیســی پیش از عزیمت به قاره ســیاه در 
ســخنانی گفت: با توجه به ثــروت عظیم، 
منابع طبیعی و معدنی کــه امروز در آفریقا 
وجــود دارد و با توجــه به اســتعدادهای 
بســیاری که در این قاره شاهد آن هستیم؛ 
می توان آن ها را بــا ظرفیت های جمهوری 

اسلامی ایران، تبادل کرد.
وی با اشــاره به اهمیت برقــراری روابط با 
کشــورهای آفریقایی گفت: این کشــورها 
برای کار با جمهوری اســلامی ایران بسیار 
علاقه مند هستند و برای آن آمادگی دارند. 
برخی از کســانی که در آفریقا حضور پیدا 
می کنند نگاه اســتثماری دارند ولی نگاه ما 
کرامت انسانی است.رئیس جمهور تصریح 
کرد: ســهم ما از اقتصاد قاره آفریقا بســیار 
پایین اســت، حجم اقتصــاد آفریقا ۱۲۰۰ 
میلیارد دلار اســت در حالی که سهم ما یک 

میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار بیشتر نیست.

شلیک 21 گلوله توپ به افتخار رئیسی
اولین مقصد در سفر رئیس جمهور به آفریقا، 
کنیا بود. جمهوری کنیــا چهل و هفتمین 
کشور بزرگ دنیا اســت که در شرق آفریقا 
قــرار دارد. این کشــور با تانزانیــا، اوگاندا، 
ســودان جنوبی، اتیوپی و سومالی همسایه 
است و دسترسی مستقیم به اقیانوس هند 
دارد. این کشور با ۸ استان، ۵۰ میلیون نفر 
جمعیت دارد.نایروبی، پایتخت این کشور و 

دیگر شهرهای مهم آن مومباسا، کیموسو و 
ناکورو است.

رئیســی بــه محــض ورود به فــرودگاه 
بین المللی نایروبی، پایتخت کنیا از ســوی 
»آلفــرد موتــوآ« وزیر خارجه این کشــور 
مــورد اســتقبال قــرار گرفــت و در ادامه 
»ویلیام روتو« رئیس جمهــور کنیا در کاخ 

ریاست جمهوری از وی استقبال کرد.
همزمان با ورود حجت الاســلام رئیسی به 
کاخ ریاست جمهوری کنیا، ۲۱ گلوله توپ 

به افتخار ورود او و هیئت همراه شلیک شد.

امضای ۵ سند همکاری میان
 ایران و کنیا

پس از برگزاری مراســم اســتقبال رسمی 
و معرفــی هیأت های عالی رتبه دو کشــور 
به یکدیگــر، در حضور رؤســای جمهور دو 
کشور ۵ سند به امضای هیأت های سیاسی 
و اقتصادی ایران و کنیا رســید. این اسناد 
در حوزه های ارتباطات، معدن، شــیلات، 
گردشــگری، همکاری هــای معدنــی و 
صنعتی، آموزش فنی و حرفه ای و کشاورزی 
بود کــه وزرای خارجه جمهوری اســلامی 
ایران و وزیر تعــاون و کار و رفاه اجتماعی به 
نمایندگی از دولت ایران این اســناد را امضا 

کردند.

افزایش حجم تجارت با آفریقا
ســیدابراهیم رئیســی پــس از ملاقات با 
»ویلیام سامویی روتو«، رئیس جمهور کنیا 
در نشست خبری مشترک با وی اظهار کرد: 
همکاری جمهوری اســلامی ایــران با قاره 

آفریقا و کنیا ریشه تاریخی دارد.
وی افزود: قاره آفریقا، قاره ظرفیت ها است و 
نگاه ما در جمهوری اسلامی ایران به آفریقا، 

نگاه کشور با استعداد و ظرفیت است.

آغوش باز کنیا برای تجار ایرانی
»ویلیام سامویی روتو« رئیس جمهور کنیا 
نیز در این نشســت خبری در ســخنانی با 
اشاره به بخشی از توافقات ایران و کنیا اظهار 
داشت: توافق شده اســت که ایران کارخانه 
مونتاژ خــودرو در کنیا راه انــدازی کند و 
خودروهای ایرانی را که اســامی سواحیلی 
نیز بر آنها گذاشــته شــده را در کنیا تولید 

کند.

رونمایی از پهپادهای ایرانی در کنیا
در ادامه برنامه های ســفر رئیس جمهور به 
کنیا، بازدید از خانه نوآوری و فناوری ایران 
در نایروبی هم دســتور کار قرار گرفت و در 
این بازدید، »پهپاد کشاورزی چند منظوره 
پلیــکان« و »پهپاد نقشــه برداری درنا« از 
محصولات شرکت های دانش بنیان ایرانی 
رونمایی و برای تجاری ســازی و صادرات به 

کنیا معرفی شد.
گفتنی اســت، در ایــن مرکز بیــش از ۳۵ 
شرکت دانش بنیان ایرانی محصولات خود 
را در حوزه های دارویی، تجهیزات پزشکی، 
کشاورزی، ســاختمانی و معماری معرفی و 
به کنیا صــادر کرده اند.روز چهارشــنبه به 
وقت محلی، پس از پایان برنامه های ســفر 

به کنیا، رئیس جمهور کشــورمان با بدرقه 
وزیر خارجه این کشور، نایروبی را به مقصد 

کامپالا پایتخت اوگاندا ترک کرد.

سفر به جمهوری اوگاندا
جمهوری اوگاندا کشــوری در شرق آفریقا 
اســت که جنگ و شــورش داخلی پس از 
استقلال، جان بسیاری از مردم آن را گرفت.

اوگاندا دارای صنعــت لبنیات بزرگ و رو به 
رشد و با پتانســیل صادراتی بالا است. با این 
حال، مقدار قابل توجهی از شیر تولیدی در 
این کشــور به دلیل نبود امکانات فرآوری و 
نگهداری مورد اســتفاده قرار نمی گیرد. در 
نتیجه، برای سرمایه گذاری در این بخش، به 
ویژه در احداث کارخانه های فرآوری شیر، 
سردخانه ، و کارخانه تولید محصولات لبنی، 
فرصت قابــل توجهی وجــود دارد. از طرف 
دیگر، اوگاندا ظرفیت های قابل توجهی در 
تولید انواع مختلف محصولات زراعی، انواع 
میوه ها، ســبزیجات و محصولات پر سودی 

نظیر قهوه و چای دارد.
این کشــور به دلیل زمین هــای حاصلخیز 
بلااستفاده و ارزان قیمت، منابع آبی فراوان 
و نیروی کار ارزان دارای موقعیت مناســبی 
جهت انجام کشــت فرا ســرزمینی است. 
همچنیــن مقامات این کشــور بــه دنبال 
فاصله گرفتن از کشاورزی سنتی و مکانیزه 
کردن کشــاورزی خود هســتند. به همین 
دلیل حوزه صادرات ماشــین آلات و ادوات 
کشــاورزی و حتی راه انــدازی خط تولید 
این محصــولات در اوگاندا از ظرفیت خوبی 

برخوردار است.
همچنین صــادرات تجهیزات پزشــکی به 
این کشور توسط برخی شرکت های ایرانی 
به صورت محدود انجام می شود اما نیازمند 
حضور جدی تر و گســترده تر در این حوزه 
هســتیم. به خصوص می تــوان از ظرفیت 
فعالیت بیمارســتان ایران و اوگاندا، ساخته 
شــده از طریق کمک های توسعه ای ایران، 
جهت معرفــی، بازاریابی و فــروش دارو و 

تجهیزات پزشکی استفاده کرد.
رئیس جمهــور در ادامــه ســفر منطقه ای 
خود به آفریقــا، ظهر روز چهارشــنبه ۲۱ 
تیر، در نخســتین برنامه ســفر به اوگاندا، 
مورد استقبال رســمی »یووری موسونی« 
رئیس جمهور این کشــور قــرار گرفت. در 
این مراســم پس از نواخته شــدن ســرود 
ملی دو کشــور، دو رئیس جمهور به صورت 

خصوصی دیدار و گفتگو کردند.

امضای 4 سند همکاری میان ایران 
و اوگاندا

در ادامه بــا برگزاری نشســت هیئت های 
عالی رتبه ایران و اوگاندا به ریاست رؤسای 
جمهور دو کشــور مقامات عالــی رتبه آنها 
۴ ســند همکاری در زمینه هــای معافیت 
صدور ویزا، همکاری کشــاورزی، تشکیل 
کمیسیون دائمی مشترک و بیانیه مشترک 

امضا کردند.
رئیس دولت ســیزدهم ســپس از مزرعه 
کشت فرا سرزمینی ایران در اوگاندا بازدید 
کرد و در جریــان اقدامات انجام شــده در 

زمینه توســعه همکاری های کشــاورزی 
و کشــت فرا ســرزمینی در این کشور قرار 
گرفت.در ادامــه رئیس قــوه مجریه دفتر 
نوآوری و فناوری ایــران در اوگاندا را افتتاح 
و با بازدید از نمایشگاه محصولات کشاورزی 
شــرکت های دانش بنیان ایرانــی در این 
کشور به نشــانه آغاز کشــت فرا سرزمینی 

کشورمان یک اصله نهال کاشت.
رئیس جمهور کشــورمان پــس از دیدار با 
مفتی اوگاندا دفتــر یاد بود شــورای ملی 
مسلمانان این کشور را امضا کرد و با حضور 
در مســجد ملی و اقامه نمــاز جماعت در 

نشست بین ادیان حاضر شد.
سید ابراهیم رئیسی پس از پایان سفرش به 
اوگاندا پیش از ظهر پنجشنبه ۲۲ تیر راهی 

زیمباوه شد.

سفر به سرزمین ضد آپارتایدی
مناســبات جمهــوری اســلامی ایــران و 
زیمبابوه از یک ســابقه تاریخی و دوستانه 
برخوردار اســت. همزمانی پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران و استقلال زیمبابوه و حمایتی 
که جمهوری اسلامی ایران از مبارزات ضد 
اســتعماری و ضد آپارتایدی از این کشــور 
بعمل آورده اســت، پشــتوانه تعاملات دو 

کشور است.
زیمبابوه بدلیــل تحریم هــای بین المللی 
نیازمنــد ســرمایه گــذاری خارجــی در 
پروژه هــای عمرانــی اســت. این کشــور 
همچنین در همه ســاختارهای اقتصادی 
)کشــاورزی، صنایع، معــادن…( نیازمند 
بازسازی است. جمهوری اسلامی ایران در 
این زمینه می تواند از لحــاظ تأمین نیروی 
متخصص، تجهیــزات و ارائه خدمات فنی- 
مهندسی به این کشور مساعدت کند. مزید 
بر آنکه کالاهای صادراتــی )تجاری( ایران 
از یک مزیت نســبی در زیمبابوه برخوردار 

است.
زیمبابــوه در بعُــد صنایع نفــت و گاز نیز 
نیازمنــد واردات انــواع فراورده های نفتی 
اســت، ضمن آنکه احداث پالایشگاه در این 
کشــور از دیگر زمینه های همکاری بشمار 

می آید.
روســیه، چین، ترکیه، رژیم صهیونیستی، 
هند جزو رقبای ایران در زیمباوه به شــمار 
می آیند ضمــن آنکه کشــورهای اروپایی 
بویژه انگلستان از نفوذ تاریخی در این کشور 

برخوردار هستند.
ســید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری 
اســلامی ایــران که بــرای انجام ســفری 
منطقه ای راهی آفریقا شــده بــود، پس از 
سفر به »کنیا« و »اوگاندا«، صبح پنج شنبه 
۲۲ تیر، وارد زیمباوه شده بود و در فرودگاه 
شــهر »هراره« پایتخت »زیمبابوه« مورد 
استقبال رســمی »امرســون منانگاگوا« 

رئیس جمهور این کشور قرار گرفت.
در فرودگاه هــراره علاوه بــر حضور مردم 
زیمبابوه برای استقبال از رئیسی، در حضور 
رؤسای جمهور دو کشــور ایران و زیمبابوه 

سرود »سلام فرمانده« اجرا شد.
پس از آن رؤســای جمهور دو کشور راهی 
کاخ ریاســت جمهوری زیمبابوه شــدند و 

با یکدیگــر به صورت خصوصــی گفت وگو 
کردند.

در ادامه، نشســت هیئت هــای عالی رتبه 
ایران و زیمباوه به ریاست رؤسای جمهور دو 
کشور برگزار شــد. در این نشست رئیسی با 
بیان اینکه ســطح روابط تجاری و اقتصادی 
ایران و زیمبابوه به میزان ســطح دوستی و 
مودت فیمابین نیســت، بر اراده جمهوری 
اســلامی ایــران برای توســعه تجــارت و 
همکاری ها در حوزه معدن، صدور خدمات 
فنی و مهندسی، کشاورزی، علم و فناوری، 
تجهیزات پزشــکی و دارویــی و مبادلات 

کالاهای تولیدی میان دو کشور تاکید کرد.
امرســون منانگاگوا رئیس جمهور زیمبابوه 
هم در این نشســت ضمن ابراز خرســندی 
از سفر رئیســی به این کشــور، این سفر را 
در توســعه تعاملات دو کشــور بسیار مؤثر 
دانست و از شرکت های ایرانی برای استفاده 
از ظرفیت هــای کشــورش در حوزه های 
مختلف صنعت و معدن و کشاورزی دعوت 

کرد.

امضای 12 سند همکاری میان ایران
 و زیمباوه

پــس از آن مراســم امضــای ۱۲ ســند 
وتفاهمنامه همکاری میان ایران و زیمباوه 
توسط مقامات دو کشور و در حضور رئیسی 

و منانگاگوا برگزار شد.
همــکاری در زمینه هــای نفــت و انرژی، 
مخابــرات و فنــاوری اطلاعــات، تأمین 
اجتماعــی و بیمه، کار و اشــتغال، آموزش 
عالــی و علــوم و تحقیقــات و فنــاوری، 
کشــاورزی و شــیلات، غذایــی و دارویی، 
تأمین، توزیع و تولید تجهیزات پزشــکی، 
ایمنــی حرفــه ای و کاهش آســیب های 
مربوط بــه کار، حمایت هــای اجتماعی و 
حمایت از کــودکان، توانمندســازی افراد 
معلول و تفاهم نامه همکاری میان شــرکت 
تراکتورســازی ایــران و شــرکت ماگای 
زیمبابوه محور اســناد همکاری امضا شده 
میان جمهوری اســلامی ایران و زیمبابوه 

بود.
در این مراسم رئیسی در ســخنانی با بیان 
اینکه شــاید رابطه دوســتی ما به آفریقا و 
زیمبابوه مورد پسند برخی ها نباشد، گفت: 
برای ما مهم نیست که کســی این روابط را 
بپسندند یا نه، بلکه مهم این است که محور 
این روابط تلاش بــرای تأمیــن منافع دو 
ملت و کشــور ایران و زیمبابوه است. تاکید 
ما بر تسریع در اجرای تفاهم نامه ها و اسناد 
همکاری امضا شــده میان دو کشور است تا 
نتایج آنها در عمل بــه تأمین منافع دو ملت 
بیانجامد.رئیس جمهوری اســلامی ایران 
در آخرین برنامه ســفر خود به زیمبابوه، با 
حضور در بنای یادبــود مبارزین و قهرمانان 
اســتقلال زیمباوه به مقام آنها ادای احترام 
کــرد.در پایــان این ســفر رئیــس دولت 
ســیزدهم بــا بدرقه رســمی »امرســون 
منانگاگوا« رئیس جمهور زیمباوه، هراره را 

به مقصد تهران ترک کرد.

آفریقا سرزمین فرصت هاست و نباید 
مورد غفلت قرار گیرد

رئیس دولت ســیزدهم بامــداد جمعه ۲۳ 
تیر به ایران بازگشــت و در فرودگاه مهرآباد 
تهران با بیان اینکه هدف این ســفر تقویت 
عمق راهبردی جمهوری اسلامی ایران بود، 
اظهار کرد: گســترش ارتباط با کشورهای 
قاره آفریقا از اهداف این ســفر بود؛ چرا که 
آفریقا قــاره فرصت های ارزشــمند، منابع 
سرشــار طبیعــی، معــادن و زمینه هــا و 

استعدادهای فراوان است.
رئیسی همچنین با اشاره به علاقه مندی این 
کشورها برای خرید محصولات دانش بنیان 
ایرانی گفت: تســهیل تأمین مــواد اولیه و 
کالاهای اساســی با قیمت مناسب و امکان 
اجرای طرح کشــت فرا ســرزمینی در این 
کشــورها از دیگر اهداف این ســفر بود که 
با موفقیت دنبال و توافق شــد که به شکل 
تهاتری و در ازای فــروش محصولات و مواد 
پتروشــیمی، کالاهای اساســی مورد نیاز 

ایران از این کشورها وارد شود.



 پشت پرده مالیات اندک طلافروشان چیست؟

وش هیچ مالیاتی نمی پردازند!  ۸ هزار طلافر

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 سه اشتباه بزرگ درباره مرحله سوم
و وش یکپارچه خودر  فر

امیر موســی کاظمی  عرضه خودرو در ســامانه یکپارچه قرار است 
شهریور امســال وارد مرحله جدیدی شــود. خبری که از اواخر خرداد 
امســال از آن مطلع بودیم، اما در این مدت بخشــی از رســانه ها آن را 
به معنی آغاز مرحله ســوم فروش خودرو در ســامانه یکپارچه قلمداد 
کردند. اجــازه بدهید برای اینکه حرف و حدیثــی باقی نماند مصاحبه 
روز چهارشنبه مدیر ســامانه یکپارچه فروش خودرو با ایسنا را به طور 
خلاصه مرور کنیــم. مهدی تقدســی گفته: همانطور کــه قبلا اعلام 
کردیم، سایت ســامانه یکپارچه در شهریور امســال برای آن بخش از 
متقاضیانی کــه در مرحله دوم فروش خودرو تکلیفشــان مشــخص 
نیست، بازگشــایی می شــود. آن طور که متولیان ســامانه یکپارچه 
می گویند، این ســایت در شهریور فقط برای ســه درصد از متقاضیانی 
که در مرحله دوم همه مراحل را پشت سر گذاشتند، اما به خاطر تکمیل 
ظرفیت موفق به ثبت سفارش نشدند، باز می شود و ماجرای بازگشایی 
سامانه در شهریور هیچ ربطی به مرحله سوم و دور جدید فروش خودرو 
ندارد. حالا تکلیف مرحله ســوم چه می شود؟ مهدی تقدسی می گوید، 
بعد از تعیین تکلیف همه متقاضیان مرحله دوم و پایان رسمی این دور، 
متعاقبا برنامه ریزی برای مرحله سوم در دستور کار قرار می گیرد. پس 
اگر جزو متقاضیان باقی مانده مرحله دوم نیستید و منتظر آغاز مرحله 
سوم فروش خودرو در سامانه یکپارچه هســتید، فعلا باید دندان روی 
جگر بگذارید. مسئولان سامانه یکپارچه می گویند سه درصدی که در 
مرحله دوم فروش خودرو به مرادشان نرسیدند، متقاضیان محصولات 

مونتاژی بودند.
افتتاح حساب وکالتی و واریز مبلغ ۱۰۰ میلیون به آن، بخشی از شرایط 
مورد نیاز برای خرید خودرو در ســامانه یکپارچه است، ولی متقاضیانی 
که منتظر بازگشایی سامانه در شهریور هستند، نیازی به این کار ندارند. 
اساســا یکی از اهداف وزارت صمــت از مطرح کردن ماجرای حســاب 
وکالتی، حذف تقاضای کاذب در ســامانه اســت. یعنی متقاضی خرید 
خودرو باید ثابت کنــد حداقل ۱۰۰ میلیون پول نقــد دارد و هدفش از 
شرکت در قرعه کشی سامانه و خرید خودرو، خدای ناکرده فروش حواله 
خودرو نیست. حالا از آنجا که جامعه هدف طرح شــهریور قبلا فرآیند 
ثبت نام نوبت دوم را طی کرده اند و مبلــغ ۱۰۰ میلیون تومان را هم نزد 
بانک بلوکه کرده بودند، با فراهم شــدن فرصت انتخاب خودرو در طرح 
جایگزین پیش رو فرصت دوباره ای برای انتخاب خــودرو به آن ها داده 

می شود و نیازی به افتتاح مجدد حساب و واریز پول نزد بانک ها ندارند.
بازگشایی سامانه یکپارچه در شهریور امسال قطعی است، اما فعلا تکلیف 
محصولات این مرحله به شــکل رسمی مشخص نشــده. اگر یکبار دیگر 
مصاحبه روز چهارشــنبه مهدی تقدسی با ایســنا را مرور کنیم، متوجه 
می شویم که علاوه بر تاریخ دقیق بازگشایی سامانه، هنوز مدل هایی که 
در شهریور در دسترس متقاضیان قرار می گیرد، معلوم نیست. با این حال 
یکسری از رســانه ها و کانال های تلگرامی در هفته ها و روز های گذشته 
از عرضه محصولات جدید در شهریور امســال خبر دادند. برخی از آن ها 
پا را فراتر گذاشــتند و از بازگشــت محصولات ایرانخودرو و اولین عرضه 
کادیلا، سهند و ... در شهریور امســال خبر دادند. حالا مسئولان سامانه 
یکپارچه با رد این ادعا می گویند هنوز تکلیف محصولاتی که شهریور در 

این سامانه عرضه می شوند، مشخص نیست. 

وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد
نگاه ویژه به بنادر شمالی برای تامین و واردات 

نهاده های کشاورزی
وزیر جهاد کشــاورزی گفت: برای تامیــن و واردات نهادهها نگاه ویژه 
ای به بنادر شمالی خواهیم داشــت و خود را محدود به یک یا دو کشور 
نخواهیم کرد.محمدعلی نیکبخت در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه 
مازندران دارای دریا و جنگل بوده و در بسیاری از محصولات کشاورزی 
در حوزه های مختلف صاحب رتبه است، افزود: مازندران یکی از تأمین 
کننده های اصلی مواد غذایی و امنیت غذایی کشــور محسوب می شود 

و نقش مؤثری دارد.

وی با بیان اینکه بــرای رفع چالش های مازنــدران برنامه هایی را تهیه 
کردیم، گفت: اگر طرح جامــع آب و خاک تهیه شــده در مازندران به 
موقع اجرا شود و اجرای آن سرعت داده شود این استان می تواند نقش 
موثرتری را در تأمین غذا و امنیت غذایی ایفا کند.وزیر جهاد کشاورزی 
با اشــاره به بازدید از صنایــع تبدیلی و تکمیلی توســعه آن را ضروری 
دانســت و گفت: با تقویت این صنایع، مازندران می تواند نقش مؤثری 
را در توســعه صادرات و ارزآوری داشته باشــد.وزیر جهاد کشاورزی با 
بیان اینکه در تأمین نهاده ها نگاه ویژه به بنادر شــمالی خواهیم داشت، 
تصریح کرد: نباید فقط خود را به بنادر جنوبی و یکی دو کشــور در دنیا 

محدود کنیم و باید به کشورهای دیگری نیز توجه کنیم.
نیکبخت با اشاره به جلسه با فعالان بخش کشاورزی در غرب مازندران 
گفت: کارآفرینان خوبی در منطقه وجود دارد که در کشــور برجسته و 
صاحب فکر هستند و باید امور را به مردم واگذار کنیم و این مسئله را به 
صورت جدی در دســتور کار قرار خواهیم داد تا مازندران و خطه شمال 

را به عنوان یک مدل و الگو در تصمیم سازی ها دخالت دهیم.

بخشنامه مهم گمرک برای حمایت از گردشگران و سرمایه گذاران خارجی:
تسهیلات جدید گمرک برای ورود موقت 

وی سواری اعلام شد خودر
گمرک ایران در بخشنامه  مهمی تســهیلات جدید گمرک برای ورود 
موقت خودروهای سواری به کشــور را اعلام کرد که این اقدام موجب 
شــفافیت و انحصارزدایی می شــود. به نقل از گمرک ایران، بخشنامه 
جدید گمرک با هدف حمایت از گردشگران و سرمایه گذاران خارجی، 
ایرانیان مقیم خارج از کشور، مسافران غیر مقیم ایران و ساکنان مناطق 
آزاد به گمرکات کشــور ابلاغ و بر این اساس تســهیلات جدیدی برای 
ورود موقت خودروی سواری گردشگران و سرمایه گذاران خارجی ارائه 
خواهد شد.بر اساس این بخشــنامه متقاضیان مشمول این تسهیلات 
می توانند به مدت پنج ماه خودروی ســواری را به شــیوه ورود موقت 
وارد کشــور کنند. پیش از این مدت زمان یاد شــده فقط دو ماه بود و 
در صورت امکان و موافقت گمرک ســه ماه دیگر نیز تمدید می شد اما با 
تعیین سقف زمان قانونی تعیین شده از ابتدا ضمن از بین رفتن حاشیه 
فساد احتمالی، هم اکنون متقاضیان در بدو ورود به کشور می توانند از 
تسهیلات ۵ ماهه ورود موقت خودرو به کشور استفاده کنند. همچنین 
با ابلاغ این بخشنامه محدودیت کشــورها نیز که قبلًا شامل کشورهای 

خاصی می شد، برداشته شده است.

یادداشت

بازار

مشــاور وزیر راه و شهرســازی در امور زیربنایی گفت: 
اولین قطار باری از طریق راه آهن خواف- هرات وارد به 

مقصد افغانستان حرکت کرد.
 بــه نقــل از وزارت راه و شهرســازی، سیدحســین 
میرشفیع، مشــاور و نماینده وزیر راه و شهرسازی در 
امور زیربنایی با اعلام حرکت اولین قطار باری در مسیر 
ریلی خواف- هرات اظهار کرد: نخســتین محموله از 
طریق راه آهن کشــور ایران به مقصد ایستگاه روزنک 

ولایت هرات انتقال یافت.
وی با اشاره به قرارداد همکاری میان ایران و افغانستان 

گفت: مقرر شده اســت کنسرسیوم توسعه 
ریلی افغانســتان نواقص قطعه سوم خواف - 
هرات را طی ۶ ماه برطــرف و ظرفیت خط را 

به حداکثر برساند.
مشاور وزیر راه و شهرسازی در امور زیربنایی 
بیان کرد: قطعه ۴ به این راه آهن نیز توســط 
کنسرســیوم ریلی احداث خواهد شــد و در 

مورد نحوه تأمین هزینه توافق شد.
وی افــزود: همچنین بر اســاس توافــق همکاری 
مشــترک اداره خط آهن افغانســتان و کنسرسیوم 

توســعه ریلی افغانســتان، دو طــرف بر 
اهمیت احــداث کریــدور ریلــی چین-

و  دارنــد  توافــق  افغانســتان-ایران 
پیگیری های لازم از ســوی دو کشور برای 
جلب ســرمایه گذاری و مشــارکت کشور 

چین انجام می شود.
مشاور و نماینده وزیر راه و شهرسازی در امور 
زیربنایی، طرح راه آهن خواف - هرات را موجب اتصال 
ریلی ایران و افغانســتان دانست و گفت: این خط ریلی 
تکمیل کننده مســیری ۲ هزار کیلومتری در کریدور 

ریلی شــرق به غرب جهان از چین، افغانستان و ایران 
به اروپا اســت و افغانستان را که کشــوری محصور در 
خشکی و بدون دسترسی به آب های آزاد جهان است، 
به شــبکه ریلی ایران و بنادر جنوبی کشورمان متصل 
کرده و از مســیری امن برای ارتباط بــا اروپا برخوردار 

می کند.
به گفته میرشــفیع این خط ریلی برای تجارت ایران و 
افغانستان راهبردی است و سالانه ظرفیت جابه جایی 
۵ میلیون تن کالا و یک میلیون مسافر را میان دو کشور 

ایجاد می کند.

قطار

محمدحســین ســیف اللهی  مطابق با 
آمار ارائه شده از ســوی سخنگوی سازمان 
مالیاتی، میزان درآمــد بیش از ۳۰ درصد از 
اعضای صنف طلا و جواهر در ســال ۱۴۰۱ 
به قدری پایین تشــخیص داده شــده که 

هیچ گونه مالیاتی نپرداخته اند.
بر اساس ارقام منتشــر شده توسط سازمان 
امور مالیاتی، میزان شــکاف مالیاتی کشور 
در پایــان ســال ۱۳۹۸، حــدود ۹۷ هزار 
میلیارد تومان تخمین زده شده بود که بیش 
از نیمــی از آن بــه مالیات بردرآمد مربوط 

است.
همچنین در پایــان ســال ۱۳۹۹ نیز رقم 
شــکاف مالیاتی به حدود ۵۴ هزار میلیارد 
تومان رسیده اســت و مطابق با محاسبات 
صورت گرفتــه می تــوان گفــت، حــدود 
یک پنجم یا همــان ۲۰ درصــد از مالیات 

بالقوه مشاغل وصول می شود.
البته در خصــوص این آمار نیــز اختلاف 
کارشناســان  و  دارد  وجــود  نظراتــی 
اقتصادی رقم شــکاف مالیاتی را به دلایلی 
بســیار بالاتر از رقم عنوان شــده، برآورد 
کرده اند چراکه در حال حاضر شــاهد وفور 
روش های متنوعی برای فــرار از پرداخت 
مالیات هســتیم؛ برخی افراد بدون داشتن 
جواز کسب، مشــغول به فعالیت هستند، 
همچنین برخی از کارمندان رسمی دولت 
نیز با جواز کســب یا بدون آن، در مشاغل 
دیگری نظیر مشاوران املاک، سوپرمارکت 

یا… فعالیت می کنند.
عــلاوه بر این، برخــی از صنــوف پردرآمد 
نظیــر پزشــکان، وکلا، طلافروشــان و یا 
آهن فروشان با دســتگاه های کارت خوانی 
که به نام ســایر مشــاغل و صنف های دیگر 
ثبت شــده، فعالیت می کنند تــا از همین 
طریق مالیــات کمتری پرداخــت کنند؛ 
درعین حال اســتفاده از شماره حساب های 
غیرتجاری )خانواده یا افراد دیگر( نیز بسیار 

رواج دارد.
اندازه گیــری بخش پنهان اقتصــاد تقریباً 
غیرممکن بوده و به همین دلیل نمی توان به 
شکل دقیق و قطع در خصوص میزان شکاف 
مالیاتی اظهارنظر کرد اما اتخاذ ترفندهای 
مختلف برای فــرار از پرداخت مالیات خود 
بیانگر آن اســت که عدالت مالیاتی در ایران 
وجود ندارد، نگاهی کوتاه به ارقام منتشــر 

شــده در خصوص مالیات طلافروشــان، 
پزشــکان و وکلا در سال گذشــته نیز مهر 
تأییدی بــر ادعای »ایران بهشــت فراریان 

مالیاتی« است.
مطابق با اظهارنظر سخنگوی سازمان امور 
مالیاتی، ۲۵ هزار واحد صنفی در حوزه طلا 
و جواهر مشــغول به فعالیت هستند، البته 
این رقم فقط شامل افراد دارای جواز کسب 
بوده و دلالان طلا )در کانال های تلگرامی یا 
دلالان بازارهایی نظیر فردوســی( را شامل 

نمی شود.
از میان این تعداد عضو دارای جواز کســب، 
۷ هــزار و ۸۰۰ واحــد صنفــی، مالیاتــی 
پرداخت نکرده اند، به عبارتــی مالیات این 
افراد صفر بوده اســت، نکته جالب توجه این 
بوده که رئیس مرکز آموزش ســازمان امور 
مالیاتی، درآمدهای این واحدها را به قدری 
پایین دانســته که نیاز به پرداخت مالیات 

نداشته اند.
حال این سوال مطرح می شــود که چگونه 
یک طلافروش با هزینــه میلیاردی )اجاره، 
خرید طلا، تجهیــزات امنیتی و…( درآمد 
اندکی کســب کرده اســت؟ آیا اینکه یک 
فرد حاضر اســت میلیاردهــا تومان در یک 
حوزه سرمایه گذاری کند اما درآمد سالانه 
آن حتی بــه صد میلیون تومان نیز نرســد، 

مطابق عقل معاش بــوده و به لحاظ عقلانی 
پذیرفتنی است؟!

نکته جالب تر در اظهــارات مهدی موحدی 
بکنظر این بــوده که ۴ هــزار و ۶۰۰ واحد 
صنفی بین صفر تا ۵ میلیون تومان و ۴ هزار 
و ۶۸۰ واحد نیز بین ۵ تا ۱۵ میلیون تومان 
مالیات پرداخت کرده اند، بــه عبارتی رقم 
پرداختی ۷۰ درصد از اعضــای صنف طلا 
و جواهر کشــور کمتر از ۱۵ میلیون تومان 

بوده است.

رسانه هایی که حامی فراریان
 مالیاتی شدند!

در روزهای گذشــته، برخی رسانه ها سعی 
داشــتند راز پرداخت مالیات اندک از سوی 
این صنف پردرآمد را عدم احتساب مالیات 
بر ارزش افــزوده در میزان ســرانه مالیاتی 
پرداختی توســط طلافروشان عنوان دهند 
که البته این موضوع نیز بیشــتر شبیه یک 

شوخی تلخ است! 
مالیــات بر ارزش افــزوده اساســاً بر عهده 
مصرف کننده است، این موضوع که با توجه 
به عدم شفافیت در زنجیره تأمین طلا، افراد 
فعال در حوزه طلا و جواهــر بعضاً عدم اخذ 
مالیات بر ارزش افزوده را به عنوان یک هبه 
و تخفیف به مشــتریان در نظر می گیرند و 

منت آن را بر سر مشــتری می گذارند؛ نباید 
به حساب پرداخت مالیات افزون تر از سوی 
طلافروشان نوشــت؛ چرا که اگر بنا بود این 
رقم را به دولت بپردازند ابداً چنین تخفیفی 

نمی دادند.

پشت پرده مالیات اندک طلافروشان 
چیست؟

یک خرید ساده طلا و جواهر در سبزه میدان 
تهران، می تواند تا حــدی واقعیت ماجرای 
مالیــات انــدک طلافروشــان را آشــکار 
می ســازد، درواقــع برخــی از واحدهای 
طلافروشــی به جهت دریافت حق معامله، 
شماره حسابی را به خریدار معرفی می کنند 
تا خریدار مبلغ را به صــورت کارت به کارت 
پرداخت نماید و به نوعــی از مالیات درآمد 

خود فرار نماید.
نکته عجیــب اینجا بوده کــه گفت وگو 
با برخــی از افــراد بیانگر آن اســت که 
برخی از طلافروشــان نیز، فیش واریزی 
کارت بــه کارت را بــه خریــدار تحویل 
نمی دهند، بررســی های نشان می دهد 
که این طلافروشان نیز به مانند برخی از 
پزشــکان و وکلا، کارت خوان صنف های 
دیگر نظیر سوپرمارکت یا دست فروشان 
را تهیه کرده و به ســبب مالیات کمتر از 

آن بهره می برند.
البته ایــن نــکات از مدت ها قبل توســط 
کارشناســان اقتصادی مطرح شــده بود، 
بااین وجــود به دلیــل فراهم نبــودن زیر 
ســاخت های لازم، ســازمان امور مالیاتی 
هنوز نتوانسته است، متخلفان را شناسایی 

نماید.

اصناف ماهیانه ۵00 هزار تومان
 مالیات می دهند!

مطابق با ارقام اعلامی سازمان امور مالیاتی، 
میانگیــن مالیات ابــرازی اصنــاف برای 
عملکرد ســال ۱۴۰۱، برابر بــا ۵ میلیون 
و ۸۰۰ هــزار تومان بوده اســت، به عبارتی 
واحدهای صنفــی ماهیانه حدود ۴۸۴ هزار 
تومان مالیات پرداخــت می کنند. این رقم 
مالیاتی، بر اســاس محاســبات ریاضی، با 
حقوق ۱۱ میلیون تومانی یک کارمند بخش 

دولتی یا خصوصی برابر است.
باتوجه بــه اینکه بیش از ۴۵ هزار پزشــک، 
۲۵ هزار طلافروش، ۲۲ هزار دندان پزشک، 
۱۶ هزار آهن فــروش، ۷۰ هزار وکیل، ۱۴۰ 
هــزار بنگاه املاک در کشــور مشــغول به 
فعالیت هســتند، چگونه می توان باور کرد، 
میانگین مالیاتی مشاغل آزاد باید در حدود 

۶ میلیون تومان باشد.
به عبارتی درآمد بالای بســیاری از اعضای 
اصناف مورد اشــاره، بر کســی پوشــیده 
نیســت بااین وجود همچنان مالیات درآمد 
مشاغل کشــور اندک است، مشــاغلی که 
بعضاً بایــد ســرمایه اولیه بســیار زیادی 
برای آن ها در نظر گرفت یا مشــاغلی که به 
جهت واسطه گری، سودهای کلانی کسب 

می کنند.
به گــزارش مهر، عدالت مالیاتــی در ایران 
زمانی حکم فرما خواهد شــد کــه تمامی 
ایرانیــان، در انتهــای هر ســال، پرونده 
مالیاتی خود را تکمیل نماینــد و مطابق با 
درآمد کسب شده مالیات پرداخت نمایند، 
درصورتی که این عمل به صورت سیستمی 
و برخط صورت گیــرد، اطلاعات مربوط به 
تمامی درآمدهای یــک فرد )در حوزه های 
مختلف نظیر حقــوق، ارث، درآمد متفرقه، 
درآمد حاصــل از فــروش کالا و خدمات( 
برای ســازمان امور مالیاتی در دســترس 

خواهد بود.

حرکت اولین قطار باری ترکیه از مسیر ریلی ایران به افغانستان

کاهش ۵ تا ۱۵۰ میلیونی قیمت خودروها

و در فاز انتظار بازار خـودر

خریــدار  خریــداران از بازار خــودرو پا 
پس کشــیده اند و منتظرند تا خودروهای 

وارداتی ، قیمت در بازار را بشکنند.
فعالان بــازار خــودرو هر چنــد از ریزش 
قیمت هــا در این بــازار خبــر می دهند اما 
معتقدند بــه دلیل نبود مشــتری، خرید و 
فروش چندانی د این بــازار اتفاق نمی افتد. 
نکته مهم اینجاســت که ظرف شش سال 
گذشــته، خودرو بار دیگر از کالای مصرفی 
بادوام به کالایی ســرمایه ای تبدیل شــده 
اســت و بنا بر گواهی برخی آمار، نزدیک به 
هشــتاد درصد خریداران خودرو را کسانی 
تشــکیل می دهند که اتفاقا مصرف کننده 
نهایی نیســتند و با هدف حفــظ نقدینگی 
خود از گزند تورم نســبت به خرید خودرو 
یا ثبت نام در طرح هــای پیش فروش اقدام 

می کنند.
بزرگتریــن ریزش بورس در یــک ماه اخیر 

رقم خورد/ بازار سرمایه گروگان چیست؟
انتقاد تندوتیز فعال بازار خودرو از میرسلیم 
در تلویزیون: شما مثل پدربزرگ هستید و 

کنترل مملکت را ...
افزایش شــدید قیمت خودرو البته این کالا 
را از دســترس خانوارهای ایرانی خارج کرد 
و سبب شد بســیاری از افراد قادر به خرید 
خودرو نباشند. آمارها نشان می دهد نیمی 
از جمعیت ایران دارای خودرو هســتند. به 
عبارت دیگر ۵۳ درصد خانوارهای شــهری 
و ۳۲ درصد خانوارهای روســتایی خودرو 

دارند.
در ماه هــای اخیر پــس از طــرح موضوع 
واردات خــودرو و همچنین صــدور مجوز 
ورود خودروهــای دســت دوم به کشــور، 
بازار خودرو با تغییراتی روبرو شــد و کاهش 
قیمتی محســوس البتــه در خودروهای 

گران قیمت تر بازار اتفاق افتاد .
سعید موتمنی، رییس اتحادیه فروشندگان 
خودرو در این زمینه بــه خبرآنلاین گفته 
است: یکی از مهمترین دلیل ریزش خودرو 
در بازار پا پس کشیدن سرمایه گذاران بوده 

است. 
همان طور که بارها گفته شــد بازار خودرو 

به بازاری مقصد برای برخی سرمایه گذاران 
بدل شــده بود امــا آانها با طــرح موضوع 
واردات خــودرو و قریب الوقــوع بودن این 
اتفــاق از این بــازار پا پس کشــیدند و در 
نتیجه شــمار مشــتریان کاهش یافت اما 
در عین حال خریــداران واقعی نیز قادر به 
آن نودند که خودروهای مورد نیازشــان را 
بخرند در نتیجه با کوچ ســرمایه گذاران از 
بازار خودرو شاهد این هستیم که قیمت ها 
در این بازار با کاهش قابل توجه روبرو شده 

است .
وی گفــت: البته این کاش همــراه با گرمی 
بازار نیســت چرا که به همــان دلایل پیش 
گفته بازار خودرو با سکون و سکوتی سخت 

و سنگین مواجه است.

کدام خودروها ارزان شدند؟
ردگیری قیمت ها در بازار نشــان می دهد 
خودروهایــی در محدوده قیمتــی بالاتر از 
هشــتصد میلیون تومان در دو مــاه اخیر 
با کاهش محســوس روبــرو شــده اند اما 
خودروهایــی که در کف قیمتی بــازار قرار 
دارنــد، کاهش قیمتــی در محــدوده ۵ تا 

بیست میلیون تومان را شاهدند .
بهای پراید به عنــوان ارزان ترین خودرو در 
بازار ایــران البته همچنــان بهایی بالا برای 
طبقه متوســط اســت. قیمت یک دستگاه 
پراید ۱۱۱ به حــدود ۳۳۰ میلیون تومان 

رسیده است.
 البته برخی فعــالان بازار برایــن اعتقادند 
توقف تولید پراید نیز در کف ســازی قیمت 

و رسیدن بهای ارزان ترین خودرو به محدوه 
بالاتــر از ۲۵۰ میلیــون تومــان موثر بوده 
اســت. همان گونه که اعلام شد اما کاهش 
قیمت در خودروهای گرانی چون دنا بسیار 

محسوس است. 
بهای دنا اتوماتیک توربو پلاس مدل ۱۴۰۲ 
به حوالی ۸۳۰میلیون تومان رســیده است 
که به معنــای کاهــش ۵ میلیونی طی روز 
گذشــته و ریزش ۱۵۵ میلیونی طی دو ماه 

گذشته است.
قیمــت دنا معمولــی ۱۴۰۱ هــم به ۶۰۵ 
میلیون تومان رســیده اســت که نسبت به 
روز گذشــته ۵ میلیون کاهش داشته است 
و طی ۶۰ روز گذشــته ۲۰۵ میلیون ارزان 

شده است.
تغییــرات قیمتی خودروهایــی در کلاس 
ســاینا، کوییــک و تیبا اما بســیار محدود 

گزارش شده است.
بازار خودرو به کدام سمت می رود؟

بســیاری معتقدند بازار در فاز انتظار است. 
اگــر واردات خــودرو طبــق روال عادی و 
مرســوم صورت گیرد، قیمت ها در این بازار 
کاهشــی بوده و میل به تثبیــت می یابد اما 
اگر واردات خودرو با روندی طولانی همراه 
باشد، تاثیرات منفی آن در کنار تورم بالاتر 
از چهل درصد بار دیگر فلش قیمت ها را در 

بازار افزایشی خواهد کرد.
اخیرا یک عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اســلامی گفت: انتظار می 
رود هرچه ســریع تر واردات خودروهای نو 
و کارکرده تعیین تکلیف شده و مردم آثار آن 

را در جامعه ببینند.
احمد رســولی نژاد گفته اســت: در اسفند 
ماه ســال گذشــته و بعد از رســیدگی به 
لایحه بودجه در مجلــس و در روزهایی که 
عملا مجلس تعطیل بود مجمع تشــخیص 
مصلحــت ورود کــرد و بخشــی از مصوبه 
مجلس که در خصوص واردات خودروهای 

کارکرده بود را رد کرد.
 در ادامــه دولت در روزهــای پایانی وزارت 
آقای فاطمی امیــن، لایحه دو فوریتی برای 
واردات خودروهــای کارکــرده به مجلس 

آورد.
وی در ادامه تاکید کــرد: در نهایت واردات 
خودروهــای کارکــرده نیــز در مجلس به 
تصویب رســید اما به طور کلــی ما حرکت 
واردات خــودرو را لاک پشــتی ارزیابــی 

می کنیم.
 اگر بخواهیــم نتیجه بگیریــم دولت باید 
چند نکته را رعایت کنــد؛ خودروهایی که 
وارد می شــود نباید لوکــس و گران قیمت 
باشــد. از روز اول نیز ما تاکید داشــتیم که 
خودروهایی بین ۵ هزار الــی ۲۰ هزار یورو 
وارد شود که مصرف کننده داخلی بتواند با 
یک قیمت مناسب سوار خودرویی مناسب 
و با کیفیت شود. ما به دولت پیشنهاد دادیم 
کــه در خصوص حقــوق گمرکی و ســود 
بازرگانی ارفاقی را برای یک دوره پنج ساله 

در نظر بگیرد.
هر چه هســت بازار خودرو در انتظار نتیجه 
ملمــوس تصمیمــات قانونــی در حــوزه 

خودروست .
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چرایی ابطال حکم رئیس سازمان اداری 
استخدامی کشور

 حســن عبدلیان پور   به موجب ماده ۴۷ قانــون مدیریت خدمات 
کشــوری به کارگیری کارمندان شــرکت ها و مؤسســات غیردولتی 
برای انجام تمام یا بخشــی از وظایف و اختیارات پســت های سازمانی 

دستگاه های اجرایی تحت هر عنوان ممنوع است.
بر اســاس اطلاعات موجود در پایگاه اینترنتی دانشگاه امام صادق نیز 
این دانشــگاه دارای ماهیتی غیر دولتی و غیرانتفاعی است که این مهم 
در بخشی از بیانیه رســالت دانشــگاه امام صادق نیز آمده بدین شرح 
که “دانشــگاه امام صادق علیه الســلام به عنوان یک دانشگاه اسلامی 
غیر دولتی، در مجموعه آموزش عالی کشــور برای آموزش و توســعه 
دانش بشــری مبتنی بر غایت گرایی آفرینش، آموزه هــای وحیانی و 
معارف و علوم اســلامی پایه گذاری شــده” لذا بکارگیری جناب آقای 
میثم لطیفی از اعضای هیأت علمی دانشگاه امام صادق به عنوان معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور مصداق عینی 
بکارگیری کارمند یک مؤسســه دولتی برای انجام وظایف و اختیارات 
پست های ســازمانی دســتگاه های اجرایی مندرج در ماده ۴۷ قانون 

مدیریت خدمات کشوری است.
از ســوی دیگر حکم مقرر در بند )ب( ماده ۵۴ قانون مدیریت خدمات 
کشــوری نیز که جز دفاعیات معاونت حقوقی ریاســت جمهوری در 
شکایت مطروحه بوده است اشــاره به اختیار مقام بالاتر در عزل و نصب 
متصدیان پست های سیاسی بدون رعایت مسیر ارتقا شغلی دارد اما این 
مهم زمانی مصداق پیدا می کند و قابل اجرا خواهد بود که فرد مذکور بر 
خلاف حکم مقرر در ماده ۴۷ در پست و جایگاه اجرایی بکارگیری نشده 
باشد، در مانحن فیه معاون محترم رئیس جمهور وفق قانون اساساً نمی 
توانسته کارمند دســتگاه اجرایی شــود که بتواند با اختیار مقام بالاتر 
بدون طی مسیر ارتقای شــغلی وفق بند )ب( ماده ۵۴ در پست مربوطه 

قرار گیرد.
بنابراین به نظر می رسد که رأی شماره ۶۰۰ مورخ ۱۴۰۲/۴/۱۳ هیأت 
عمومی دیــوان عدالــت اداری صحیح و در چارچــوب صلاحیت های 
قانونی دیوان عدالــت اداری و منطبق بر کلیه مبانــی قانونی و حقوقی 

صادر شده و واحد ایراد نیست.

رئیس سازمان امور دانشجویان اعلام کرد
 سه شرط اعزام دانشجو به فرصت

ج  مطالعاتی خار
رئیس ســازمان امور دانشــجویان آخرین وضعیت فرصت تحقیقاتی 

کوتاه مدت دانشجویان دکتری در داخل و خارج کشور را توضیح داد.
هاشــم داداش پور درباره آخریــن وضعیت فرصــت تحقیقاتی کوتاه 
مدت داخل و خارج ویژه دانشجویان دکتری گفت: در اعزام دانشجو به 

صورت کوتاه مدت محدودیتی نداریم.

وی ادامه داد: هر ســال حدود ۱۲ هزار دانشــجوی دکتری در کشــور 
اضافه می شــود، متوســط جمعیت دانشــجویی ما حدود ۱۷۰ هزار 
دانشجوی دوره دکتری است و فرصت کوتاه مدت پنجره فرصتی برای 
دانشجو است تا یاد بگیرد در مجامع بین المللی چگونه حضور پیدا کند 
و از ظرفیت های آنها به نفع کشور اســتفاده کند، اما منابع ما برای این 

کار محدود است.
رئیس ســازمان امور دانشــجویان ادامه داد: قبلًا به صورت سهمیه ای 
این اتفاق رخ می داد به این صورت که به تناســب جمعیت دانشجویان 
دکتری به دانشگاه ها سهمیه اختصاص داده می شد، اما اکنون دانشجو 
اگر ســه ویژگی ارائه دهد، اجازه می دهیم برود و محدودیت هم ایجاد 
نمی کنیم؛ یک، دانشجو بتواند در دانشگاه های برتر دنیا )دانشگاه های 
نوع الف( حضور پیدا کند یا چنانچه در دانشــگاه ب حضور پیدا می کند 
استادی که در آن حوزه است استاد برجسته ای باشد و سوم اینکه رفتن 

دانشجو در آن حوزه تحقیقات برای کشور آورده داشته باشد.
داداش پور افزود: همچنین برای مثال اگر دانشــجو نتواند از آزمایشگاه 
داخل کشور استفاده کند یا به قصد رسیدن به یک مرز دانشی بخواهد 
در فرصت مطالعاتی حضور پیــدا کند مانعی برای آن دانشــجو ایجاد 
نمی کنیم.رئیس ســازمان امور دانشــجویان گفت: همچنین کمیته 
داوری تعریف کرده ایم تا بتواند این سه مورد، الف بودن دانشگاه یا برتر 

بودن استاد مربوطه یا نیاز کشور در آن حوزه تحقیقاتی را احصاء کنند.
وی افزود: کار دیگری که تلاش می کنیم در کشــور رواج دهیم اما فعلًا 
خیلی استقبال صورت نمی گیرد فرصت مطالعاتی بین دانشگاهی است؛ 
مثلًا اگر دانشجویی در دانشــگاه ایلام تحصیل می کند و تمایل دارد از 

ظرفیت دانشگاه صنعتی شریف استفاده کند بتواند استفاده کند.
وی افزود: در اینجا منابع مالی لازم را برای خود دانشــجو و دانشــگاه 
و حوزه آزمایشــگاهی در نظر گرفته ایم و ســعی می کنیم فرصت های 
مطالعاتی بین دانشــگاهی را در کشــور رواج دهیم. فرصت مطالعاتی 
بین دانشــگاهی از قبل وجود داشــته و ما تلاش کردیم آن را افزایش 
دهیم، متأسفانه زیاد استقبال نشــده است ولی فرصت های بی نظیری 
در این ارتباطات بین دانشــگاهی وجود دارد که اگر مورد توجه اساتید 
و دانشــگاه های کشــور قرار گیرد می تواند فرصت های بی نظیری به 

خصوص برای دانشگاه های در حال توسعه و محروم ایجاد کند.

سرهنگ گودرزی خبر داد
و با جلب اعتماد شاکی سرقت خودر

رئیس پلیس پیشگیری تهران از دســتگیری فردی که با جلب اعتماد 
شــاکی به منظور جابجایی خودرو، با سوار شدن برخودرو، آن را سرقت 
کرده بود، خبر داد.ســرهنگ محمد گودرزی رئیس پلیس پیشگیری 
تهران اظهار کرد: در راســتای اجرای طرح ارتقــای امنیت اجتماعی، 
مأموران کلانتری ۱۱۲ این پلیس در محدوده خیابان ابوســعید تهران 
در حال گشــت زنی بودند که به راننده یک خودروی ۲۰۶ مشــکوک 
شــدند و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند.وی افزود: بررسی های اولیه 
مأموران نشــان می داد، خــودروی ۲۰۶ چندی قبل به ســرقت رفته 
و راننده آن ســارق حرفه ای خودرو است که همین ســرنخ کافی بود تا 
دستور ایست وســیله نقلیه مذکور صادر شــود. راننده خودروی ۲۰۶ 
پس از مشاهده گشــت پلیس بلافاصله به طرز خطرناکی متواری شد 
و با حرکات مارپیچ به ۴ دســتگاه از خودروی های عبوری شــهروندان 
نیز آسیب وارد کرد.ســرهنگ گودرزی گفت: مأموران برای جلوگیری 
از خسارت بیشتر با ایجاد طرح مهار موفق شدند سارق را دستگیر کنند 
و در بررسی مشخص شد ســارق با جلب اعتماد صاحب خودرو ۲۰۶ به 
منظور جابجا نمودن خودرو، ســوار بر خودرو شــده و اقدام به سرقت 

خودرو کرده است.

دیدگاه

دیوار

دیرعامل سازمان تامین اجتماعی گفت: طی دو هفته 
گذشته بدهی معوقه تمام مراکز درمانی طرف قرارداد 
با پرداخت معادل ۱۳ هزار میلیارد تومان تســویه شده 

است.
میرهاشم موسوی، در دیدار اعضای کانون عالی شورای 
اسلامی کار، با اشــاره به اینکه توسعه درمان مستقیم 
از اولویت های اساسی ســازمان تأمین اجتماعی است، 
افزود: طبق قانون الزام باید با توسعه خدمات مستقیم، 
به آرمان خدمات درمانــی رایگان برســیم که این از 
اهداف اساســی نظام جمهوری اســلامی است. برای 
حرکت به این سمت، باید نقطه تعادل درمان مستقیم 
و غیرمستقیم را پیدا کنیم و این با آمایش سرزمینی و 

نظام سطح بندی درمان ممکن و میسر می شود.
وی ادامه داد: از ابتدای دوره جدیــد مدیریتی بودجه 
توسعه زیرســاخت های درمان مســتقیم را با رویکرد 

توسعه در مناطق کمتر برخوردار از ۴,۵۰۰ 
میلیارد تومــان در ســال ۱۴۰۰، به ۹۵۰۰ 
میلیارد در سال ۱۴۰۱ و ۱۱۵۰۰ میلیارد در 

سال ۱۴۰۲ رساندیم.
موســوی با اشــاره به اینکه طــی دو هفته 
گذشــته بدهی معوقه تمام مراکــز درمانی 
طرف قــرارداد با پرداخت معــادل ۱۳ هزار 

میلیارد تومان تســویه شده اســت، گفت: در ماه های 
اول ســال ۱۴۰۰ و پیش از اســتقرار مدیریت جدید، 
برای پرداخــت مســتمری ها باید هر مــاه چند هزار 
میلیــارد تومان اســتقراض بانکی انجام می شــد، اما 
امروز به جایی رسیدیم که طی سه ماه گذشته با وجود 
افزایش حقوق و دســتمزدها، پرداخت مستمری ها را 
بدون یک ریال اســتقراض انجام دادیم و این به خاطر 
تصمیمات و اقداماتی اســت که با مشــارکت شرکای 

اجتماعی سازمان رقم خورد. اگر تعامل میان 
ما مبتنی بر این نگاه راهبــردی و با رویکرد 
مسئله محوری صورت بگیرد، افق پیش روی 
سازمان تأمین اجتماعی و آتیه بیمه شدگان 
ما روشن خواهد بود و در مقابل، فقدان تعامل 
یا ضعف در سه جانبه گرایی در عملیاتی شدن 

راهبردها اختلال ایجاد می کند.
وی در مــورد دســتاوردهای حــوزه اقتصــادی و 
ســرمایه گذاری در دو سال گذشــته نیز گفت: فروش 
تجمیعی ما در شســتا در ســال ۱۴۰۱ نسبت به سال 
۱۴۰۰ حدود ۴۳ درصد افزایش داشــته و از ۱۶۰ هزار 
میلیارد به ۲۳۰ هزار میلیارد رسیده و به تبع آن، سود 
تجمیعی ما نیز با رشد ۵۰ درصدی از ۳۷ هزار میلیارد 
به ۵۷ هزار میلیارد رســیده اســت. همچنین در سال 
گذشته ۹۰ پروژه اقتصادی بر اساس ۱۲ راهبرد کلان 

در مجموعه شستا برای یک مدت ۴ ساله برنامه ریزی 
شده است که در سال گذشــته ۲۱ پروژه محقق شده و 
امسال نیز ۲۹ پروژه از آن به ســرانجام خواهد رسید. 
هدف گذاری ما در این حوزه باید طوری باشد که منابع 
ما به معادل تولید ناخالص داخلی برسد؛ چیزی که در 
بسیاری از کشــورهای موفق رقم خورده و ما نیز باید با 
حرکت به این سمت، آتیه صندوق و بیمه شدگان خود 

را تأمین کنیم.
موسوی با اشاره به ضرورت همکاری و تعامل نزدیک تر 
ســازمان تأمین اجتماعی با شــرکای اجتماعی گفت: 
مزیــت ســازمان تأمین اجتماعی نســبت بــه دیگر 
صندوق ها همین ســه جانبه گرایی و حضور شــرکای 
اجتماعی اســت و من بســیار امیدوارم با یک تعامل 
نزدیک بتوانیم ارتقای رفــاه عمومی را برای همه آحاد 

مردم رقم بزنیم.

تامین اجتماعی

خریــدار  رئیــس ســازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشــی، در جمــع معلمان 
و دانش آموزان به بیــان نکاتی در خصوص 

تحول برنامه درسی پرداخت.
 علــی لطیفــی، در رویــداد بین المللــی 
و نمایشــگاه »الف تــا« بــا گرامیداشــت 
تلاش های بی وقفه معلمان ســخت کوش 
و توانمند در تحول ســازی نظام آموزشــی 
کشور، گفت: تحول در برنامه درسی، صرفاً 
با تغییر در کتاب درســی میسر نمی شود. 
باید در ذهنیت های نادرست نسبت به این 
موضوع را در سطح جامعه اصلاح کنیم. یکی 
از ذهنیت هــای نادرســت؛ تغییر محتوای 
کتاب درسی برای اصلاح برنامه های درسی 
آمــوزش و پــرورش و محتوای آموزشــی 
است. البته که بخشــی از تحول در آموزش 
و پــرورش می تواند در قالــب تغییر کتاب 
درســی باشــد، اما مهم تــر از تغییر کتب 
درســی، اقدام خلاقانه و تغییــر در روش 

تدریس معلم است.
وی بــا بیان اینکــه معلم به عنــوان عنصر 
اساســی و محــوری آمــوزش و پرورش 
می تواند محتوای کتاب درسی را به صورت 
کاملًا متفاوت و فراتر از مقصود نویســنده 
تدریس کند، اظهار کرد: در دهه ۹۰ به عینه 
شــاهد تغییراتی در کتب درسی بودیم؛ اما 
از آنجا که این تغییرات همراه با برنامه های 
مناســب توان افزایی برای معلمان نبود، در 
برخی از دروس شــاهد اتفاقات معناداری 

نبودیم.
لطیفی ادامــه داد: موضوعی کــه به عنوان 
تحول در ادبیات برنامه درســی برای فاصله 
میان برنامه ریزی قصد شــده و برنامه ریزی 
کسب شــده، شــناخته و بیان می شود، به 
جهت آشنا نبودن مربیان با رویکرد تربیتی 
اتفاق نخواهد افتــاد، از این رو هدف از اقدام 
منحصر به فرد معاونت آموزشــی در اجرای 
این برنامه، کاهش فاصله میان برنامه درسی 
و موضع اجرا است که گاهی در برنامه ریزی، 
آن چیزی که مد نظر برنامه ریزان اســت، به 
دلیل عدم آشــنایی مربی و مجــری برنامه 
نســبت به رویکــرد و اتفاقات روز، میســر 

نمی شود.

معاون وزیــر آموزش و پرورش بــا تأکید بر 
اینکه توان افزایی معلمــان قطعاً باید یکی 
از رویکردهــا و اولویت های مهــم و جدی 
وزارت آمــوزش و پــرورش در ایــن دوره 
باشــد، تصریح کرد: رویکرد جدید سازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی نسبت به 
برنامه درســی، ارتقای نقش و جایگاه معلم 
در تربیت اســت تا از این طریق نگاه جامعه 
را نســبت به محتــوا و برنامه های درســی 
متفاوت سازد. معلم نقش آفرینی فعالی در 
زمینه محتــوا دارد و آن چیزی که در برنامه 
درسی ترسیم می شود، در وضعیت ایده آل 
و آرمانی خودش، باید چارچوبی باشد که بر 
اساس طراحی آموزشی معلم؛ معنا و مفهوم 

پیدا کند.
لطیفی با اشــاره به اینکه تحــول در نظام 
آموزش و پــرورش بدون طراحــی برنامه 
آموزشــی متناســب بــا نیازهــا و زندگی 
دانش آموزان میســر نمی شــد، گفت: در 
کشــور؛ اقلیم ها، محیط هــا و فرهنگ های 
مختلفی داریم که به تناسب آن ها نیازهای 
دانش آموزان چه بسا سطح آگاهی ها و نوع 
نگرش آن ها متفاوت می شود. قطعاً بخشی 

از مأموریت هــای نظام آمــوزش و پرورش 
تلاش در جهت انســجام و هم گرایی بیشتر 
ملی اســت. اما توجه به واقعیت و وضعیت 
فعلی دانش آموزان، نیازمند طراحی برنامه 
آموزشــی متفاوت اســت، به گونــه ای که 
فرآینــد یاددهی و یادگیری را متناســب با 

شرایط دانش آموز مدیریت کند.
رئیــس ســازمان پژوهــش و برنامه ریزی 
آموزشــی ضمن اشــاره بر اتکای کامل بر 
کتاب درســی، اتکایی مناســب در فرایند 
یادگیری و یاددهی نیســت، افزود: همواره 
به کتاب نیاز داریم؛ امــا کتاب همه نیاز ما را 
در آموزش بــرآورده نمی کند، بلکه طراحی 
آموزشــی متفاوت معلم، عنصری است که 
برنامه درســی و محتوای کتــاب را تکمیل 
می کند کــه در صورت نبود آن، بخشــی از 
اهداف تربیتی به درستی محقق نمی شود. 
در این راستا برای طراحی مناسب در برنامه 
درسی، معلم باید در درجه اول فهم درستی 
نســبت به رویکردها، چارچوب ها، اهداف، 

نیازها و شرایط دانش آموز داشته باشد.
وی ادامــه داد: قطعــاً موفقیــت در هــر 
برنامه درســی تحولی و هر کتاب درســی، 

مســتلزم توانمندی معلم، ناظر به اهداف و 
رویکردهای برنامه تحولی است. به گونه ای 
که اگر معلم هم راســتا و هم گرا بــا برنامه 
درســی نباشــند، نمی توانیم انتظار تغییر 
و تحولی را داشته باشــیم. از این جهت نیز 
ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشــی 
در دوره جدید فعالیت ها و برنامه های خود 
توجه و تمرکز جدی، نسبت به شرایط معلم 
و مدرســه دارد و میدان دادن به معلم برای 
یک طراحی آموزشــی موفق را بسیار مهم 

می داند.
لطیفی افــزود: در مجموعــه فعالیت های 
اجرایی ســازمان، به این مورد توجه جدی 
داریم تــا آنچه ما بــه عنوان ســازمان در 
اختیار مدرســه قرار می دهیــم ، صرفاً در 
کتاب خلاصه نشود. ســازمان باید در وهله 
اول حتی الامکان مدرســه را از مواد و منابع 
آموزشــی متنوع و نــه فقط کتــاب، بلکه 
محتوای چند رسانه ای و ابزارهای مورد نیاز 
معلم آن چیزی که بــه عنوان حرکت اصلی 
به ســمت بسته آموزشــی مطرح است، بی 

نیاز سازد.
وی ادامه داد: با بســته های آموزشی، معلم 

امکان خلاقیت و متنوع سازی فرصت های 
تربیتی و یادگیری را خواهد داشت؛ پس اولاً 
باید به جای کتاب، مواد و منابع آموزشــی 
متنوعی را در اختیار معلم قــرار دهیم و به 
او حق انتخــاب و انعطــاف را در چگونگی 
اداره کلاس و فرصــت اعطــا کنیــم، در 
درجه دوم باید به معلم یک تصویر روشــن 
از برنامه درســی پایه و دوره تحصیلی ارائه 
دهیــم یعنــی روش کار را بــرای معلم در 
دوره تحصیلــی و تربیــت دانش آمــوزان 

شفاف سازی کنیم.
معاون وزیــر آموزش و پرورش بــا اذعان بر 
چالش های مهم آموزشــی کشــور، گفت: 
در این مســیر با چالش های زیادی مواجه 
هســتیم که مســئله زمــان از مهم ترین 
موضوعات ســازمان و معلمــان در محقق 
کردن اهداف برنامه درســی دانش آموزان، 
است. محتوای در نظر گرفته شده در شرایط 
فعلی، در تعــداد قابل توجهــی از دروس و 
پایه ها تناســب معنی داری بــا زمان واقعی 
آموزش ندارد. ما یک زمان پیش بینی شده 
و یک زمان واقعی آمــوزش داریم که زمان 
واقعی آموزش متأســفانه زمانی نیست که 
برای یادگیری کافی باشــد و در چند ساله 
اخیر به جهت مشــکلات متعــدد از قبیل 
آلودگی هوا، بیماری کرونا و مشکلات پیش 
آمــده در تعطیلی مــدارس از جهت تأمین 
زمان کافــی دچار اختلالات چشــم گیری 

شده ایم.
وی ادامــه داد: نــگاه ســازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشی، حمایت از توان افزایی 
و توانمندسازی معلمان است چرا که بدون 
توان افزایی تمام تلاش هایی که در سازمان 
پژوهش در زمینــه تدوین، طراحی و تحول 
در برنامه های درســی انجام می شود کاملًا 
بی ثمــر خواهد بــود ما از حامیــان جدی 
این قبیــل برنامه هــا هســتیم و در حال 
برنامه ریــزی بــرای برگــزاری دوره های 
اشاعه آموزش ترکیبی می باشیم. ان شاالله 
با چرخــش جدی تر به مدرســه و با در نظر 
داشتن ملاحظات مدرسه در زمینه آموزش 
کمک کننده به بهبود شــرایط یادگیری و 

رشد تمامی دانش آموزان باشیم.

فرمانده قــرارگاه مرکزی مهارت  خریدار 
آموزی ســتاد کل نیروهای مســلح درباره 
لایحه مهارت آموزی سربازان گفت: اولویت 
در اســتخدام، کســری خدمت ۲ ماهه تا 
تسهیل در اشتغال پذیری سربازان از جمله 

نکات این لایحه است.
 ســردار محمدجواد زاده کمنــد فرمانده 
قــرارگاه مرکزی مهارت آمــوزی کارکنان 
وظیفه ســتاد کل نیروهای مســلح ضمن 
تشکر از هیأت دولت، درباره جزئیات لایحه 
مهارت آموزی و اشــتغال پذیری کارکنان 
وظیفه نیروهای مســلح که روز گذشته ۲۱ 

تیرماه به تصویب هیأت دولت رسید اظهار 
کرد: از آن جایی که قرارگاه مرکزی مهارت 
آموزی کارکنان وظیفــه به منظور تعمیق و 
نهادینه سازی امر مهارت آموزی و پایداری 
مستمر پشــتیبانی از حوزه مهارت آموزی و 
اشــتغال پذیری کارکنان وظیفه، نیازمند 
قانــون بود، فلــذا به همین منظــور لایحه 
پیشنهادی را تدوین و پس از طرح و تأیید در 
چندین جلسه کمیسیون اجتماعی دولت، 
در حداقل زمان ممکن بــه تصویب هیأت 
محترم دولت نیــز رســید و امیدواریم در 
مجلس شورای اســلامی نیز در سریع ترین 

زمان ممکن به تصویــب نهایی نمایندگان 
برســد.وی در ادامه افزود: با تصویب نهایی 
این لایحــه قابلیت و ظرفیت هــای جدید 
و پایــداری در ســطح ملی فراهــم خواهد 
شــد که طی آن توانمندســازی مهارتی و 
ارتقا شایســتگی حرفه ای و حمایت شغلی 
از ســربازان ماهر منقضی خدمــت به طور 
مســتمر و دائمی با کیفیت مضاعف دنبال 

خواهد شد.
ســردار زاده کمند درباره جزئیات اشتغال 
ســربازان مهــارت دیده در دســتگاه های 
اجرایــی کشــور گفــت: در ایــن لایحه 

دستگاه های متولی آموزش های مهارتی، با 
هماهنگی ستاد کل نیروهای مسلح حداقل 
یک دوره آمــوزش مهــارت تخصصی را به 
سربازان ارائه داده و از این پس سربازان ماهر 
منقضی خدمت در شــرایط برابر در اولویت 
استخدامی دستگاه های اجرایی کشور قرار 
خواهنــد گرفت.فرمانده قــرارگاه مرکزی 
مهارت آموزی کارکنان وظیفه ســتاد کل 
نیروهای مسلح بیان کرد: طبق این لایحه، 
وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح 
به عضویت شورای عالی اشــتغال، مهارت 
آموزی و آموزش کشــور در خواهد آمد که 

با این اقــدام امکان هم افزایــی ظرفیت ها و 
بهره مندی بیشتر از پشتیبانی دستگاه های 
ذی ربــط از اجــرای طــرح مهارت آموزی 
فراهم خواهد شــد.وی تاکید کــرد: خبر 
خوش دیگری که در این لایحه وجود دارد، 
پیش بینی مشــوق های مهارتی گوناگون از 
جمله کسری خدمت حداکثر به مدت ۲ ماه 
برای آن دسته از مشــمولانی است که قبل 
از ورود به خدمت ســربازی نسبت به کسب 
مهارت تخصصی مورد نیاز نیروهای مسلح 
و بازار کار کشور اقدام و گواهینامه معتبر را 

اخذ کنند.

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی:بدهی معوقه تامین اجتماعی تسویه شد

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای
دهیاری سنا قصد اجرای پروژه لایه زیر اساس و اساس معابر روستای 

سنا از طریق مناقصه عمومی به شرح زیر را دارد. 
1-مناقصه گزار: دهیاری روستای سنا به آدرس شهرستان دشتی ، بخش 

شنبه وطسوج روستای سنا تلفن : 07735317414 و 09179730034 
2 - عنوان پروژه : اجرای لایه زیراساس واساس معابر روستا 

3 - تضمین شرکت در مناقصه : 380/000/000 ریال ضمانت نامه 
بانکی 

الف:ضمانت نامه بانکی بااعتبارسه ماهه و سه ماه قابل تمدید 
4 - اگهی روزنامه در دو نوبت به تاریخ 1402/04/21 و24 /1402/04

5- مهلت دریافت اسناد مناقصه : تا تاریخ 1402/04/26
6- مهلت تحویل اسناد مناقصه : تا تاریخ 1402/05/11 

7-تاریخ بازگشایی اسناد مناقصه : ساعت9 صبح روزشنبه مورخ 
1402/05/14

8- محل تحویل و دریافت اسناد مناقصه : سامانه ستاد 
9- مبلغ برآورد اولیه : 7/112/831/995 ریال طبق فهرست بهای 

راه و باند.
10- برنده اول ، دوم وسوم مناقصه اگر حاضر به انعقاد قراردادنشوند سپرده 

آنها به ترتیب به نفع دهیاری ضبط خواهد شد. 
11- دهیاری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .

12- سایر اطلاعات مورد نیاز در اسناد مناقصه درج شده است . 
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/21
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/4/24

 نوبت دوم

دهیاری سنا

دهیاری سنا

آگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13 ایین تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره   140260324090013 –مــورخ 1402/4/13   هیات 
موضوع  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشــهرتصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی  
اقای مسعود عباسی مفرد        فرزندغلامرضا       به شماره شناسنامه22947  
صادره ازدشتســتان به شــماره ملی 3520223864 درششــدانگ یکباب 
ســاختمان   به مســاحت 185/40 متر مربع   پلاک1  فرعی از 2305اصلی  
مفروز و مجزی شــده از پلاک اصلی واقع در بخش دو  بوشــهر خریداری از 
مالک  رســمی  گردیده است . لذا به منظور اطلاع عمومی مراتب در دو نوبت 
به فاصله15 روز  آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظــرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مرجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صــورت انقضای مدت مذکور و عدم 
 وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد.م الف 342

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/4/24 
تاریخ انتشارنوبت دوم : 1402/5/8

شکراله سعادتی -رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر

از کسری خدمت ۲ ماهه تا تسهیل در اشتغال پذیری سربازان



مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح کرد

جشنواره های مطبوعات فرصت خوبی برای رسانه ها هستند

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      24 تیر ۱4۰2    شماره ۱364

مجیدی وکیارستمی رافراموش نمی کنم
وایت سینماگرهندی ازسینمای ایران ر

بی جو کومار دامودران فیلمساز هندی از مهمانان بین المللی جشنواره 
فیلم حوا معتقد است سینماگران زن باعث شــده اند تا سینمای ایران 

جایگاه برجسته ای نسبت به سینمای هند داشته باشد.
بی جو کومار دامودران تهیه کننده و کارگردان کشــور هندوستان که 
به بهانه جشــنواره بین المللی فیلم حوا در سینما فرهنگ تهران حضور 
پیدا کرده اســت،  درباره حضور در این رویداد گفت: امسال این توفیق 
برای من حاصل شــد تا در جشــنواره فیلم حوا به عنــوان مهمان ویژه 
حضور داشته باشــم؛ البته در گذشته در جشــنواره فیلم فجر افتخار 

داوری داشته ام.
او به شناخت خود از ســینمای ایران پرداخت و افزود: من و بسیاری از 
مردم هند سینمای ایران را می شناسیم و آثار آن را دنبال می کنیم؛ من 
به جدیدترین فیلم هایی که از ایران دست پیدا می کنم، به سرعت آن را 

تماشا می کنم.
این تهیه کننــده و کارگردان هنــدی تصریح کرد: مجیــد مجیدی و 
عباس کیارســتمی از اولین کارگردانانی هستند که به دلیل فیلم هایی 
که از آن ها دیده ام اسم شــأن را در ذهن دارم؛ علاقه مردم هند نسبت 
به ســینمای ایران به دلیل محتوای مفاهیم معقول و زیبایی است که 

به نمایش گذاشته است.

کومار دامودران به موضوع جشنواره فیلم حوا و تمرکزی که به موضوع 
زن و خانواده دارد، پرداخت و تاکید کرد: در هندوستان نیز محور خیلی 
از فیلم ها خانواده و زن است اما ما در هند فیلمساز خانم زیادی نداریم، 

این موضوع برجستگی سینمای ایران نسبت به هند است.
نخستین جشــنواره بین المللی فیلم »حوا« به همت بنیاد بین المللی 
گوهرشاد و به دبیری مهدیه ســادات محور تا ۲۳ تیر ماه سال جاری در 
سطح کشــور و از ۲۰ تا ۲۳ تیر ماه در تهران در حال برگزاری است. این 
رویداد محوریت موضوع زنان و خانواده را در دســتور کار خود دارد و با 
همکاری مراکز و ســازمان های فرهنگی مختلف فعالیت خود را دنبال 

می کند.

در پی بی نتیجه ماندن مذاکره
وع شد اعتصاب انجمن بازیگران آمریکا هم شر

انجمن بازیگــران آمریکا با اعتصاب خــود به نویســندگان اعتصابی 
پیوستند و چراغ های هالیوود را خاموش کردند.

انجمن بازیگران آمریــکا )SAG-AFTRA ( اعلام کــرد که در برابر 
اســتودیوهای فیلم و تلویزیون اعتصاب خود را شــروع کــرده و برای 

دومین بار در تاریخ هالیوود به نویسندگان در صف اعتصاب می پیوندد.
دانکن کرابتری-ایرلنــد، مذاکره کننده ارشــد ایــن انجمن در یک 
کنفرانس مطبوعاتی گفت: کمیته رهبری انجمن صبح پنجشــنبه با 
برگزاری جلســه به اتفاق آرا به تصویب پیشــنهاد اعتصاب که توسط 

کمیته مذاکره مطرح شد، رأی داد.

وی افزود: اعضــای انجمن بایــد از کار خود تا زمانی کــه یک قرارداد 
منصفانه به دســت آید، خودداری کنند. آنها هیچ راه جایگزینی برای 
ما باقی نگذاشــتند.اعتصاب از صبح جمعه آغاز می شود. بر اساس این 
دســتورالعمل، اعضای انجمن بازیگران تا زمانی کــه اعتصاب در حال 
اجرا اســت، نمی توانند در فرش قرمز اولین اکران ها شرکت کنند، در 
مصاحبه برای معرفی کارهای تکمیل شــده شــرکت کنند، در مراسم 
جوایز شــرکت کنند یا در جشــنواره های فیلم حضور یابند و حتی به 

معرفی پروژه ها در رسانه های اجتماعی بپردازند.
فران درشــر رئیس انجمــن بازیگــران در کنفرانــس مطبوعاتی روز 
پنجشــنبه گفت: ما قربانی یک مجموعه بســیار حریص هســتیم. به 
همین دلیل در جایی باید بایســتیم و بگوییم نه، ما دیگر نیستیم. مگر 
دیوانه هستید؟ این چه کاری است که می کنید؟ چرا این رفتار را انجام 
می دهید؟وی در سخنان پرشــور خود استدلال کرد که استریمینگ و 
هوش مصنوعی مدل صنعت ســرگرمی را تغییــر داده ولی تغییری در 

قراردادهای بازیگران ایجاد نشده است.
وی افزود: اگر اکنون نایستیم همه در خطر خواهیم بود. شما نمی توانید 
روش هــای درآمدزایــی را تغییر دهید و انتظار نداشــته باشــید که 
قراردادهای ما تغییر نکند. من نمی توانم باور کنم استودیوها ادعای فقر 
می کنند و صدها میلیون دلار به مدیران اجرایی خود می دهند، شرم بر 
آنها.قرارداد انجمن بازیگران نیمه شب چهارشــنبه - پس از آنکه یک 
بار تا ۱۲ جولای تمدید شــد- پایان رســید و یک ماه مذاکره دستاورد 
قابل توجهی نداشت.از ســوی دیگر کمیته اتحاد تهیه کنندگان فیلم 
و تلویزیون اســتدلال می کند قراردادی را ارائه کــرده که میزان قابل 
توجهی از نظر بازنشســتگی و سلامتی بالاتر اســت و از تست بازیگری 
و ســریال کوتاه تر حمایت می کند و پیشــنهاد جدیدی برای استفاده 

پیشگامانه از هوش مصنوعی مطرح می کند.
این کمیته در بیانیه ای گفت: اعتصاب قطعاً نتیجه ای نیســت که ما به 
آن امیدوار بودیم، زیرا استودیوها نمی توانند بدون بازیگران و مجریانی 

که برنامه های تلویزیونی و فیلم های ما را زنده می کنند، فعالیت کنند.
به این ترتیب تمام تولیــدات تحت قرارداد تلویزیــون و فیلم با حضور 
بازیگران عضو انجمن بازیگــران فوری متوقف می شــود و پروژه های 
این بازیگران چه در آمریکا چه در سراســر جهان متوقف می شود.این 
اعتصاب اولین اعتصاب بازیگران از ســال ۱۹۸۰ است.تنها »اعتصاب 
مضاعف« قبلی که شامل بازیگران و نویســندگان می شد سال ۱۹۶۰ 
رخ داد، زمانی کــه انجمن بازیگران فیلم توســط رونالد ریگان رهبری 
می شد. در آن اعتصاب، هم نویسندگان و هم بازیگران با مسائل ناشی از 
طلوع تلویزیون دست به گریبان بودند و توانستند برای پخش مجدد در 
تلویزیون و پخش فیلم از تلویزیون امتیازهایی به دست آوردند و اولین 
طرح بازنشســتگی و رفاهی را ایجاد کردند.این بار هــر دو اتحادیه در 
حال مبارزه برای اســتفاده از افزایش درآمد حاصل از پخش تلویزیونی 
هستند که به گفته آنها دستمزدها را افزایش نمی دهد و حفظ این حرفه 
را برای افراد طبقه متوسط دشــوار کرده است. هر دو اتحادیه همچنین 
هوش مصنوعی را از موضوع های اصلی می دانند و نگرانند اســتودیوها 

آن را جایگزین کنند تا بی ارزش تر کردن بیشتر کارشان را نشان دهند.

قاب

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در حاشــیه برگزاری 
پروژه موسیقایی »خط شــکنان« از تولید چند پروژه 
موسیقایی مهم دیگر در حوزه انقلاب و دفاع مقدس در 

قالب کنگره های بزرگداشت شهدای کشور خبر داد.
محمد مهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی پــس از پایان کنســرت »خط شــکنان« 
که توســط ارکســتر ســمفونیک تهران به مناسبت 
گرامیداشــت برگزاری کنگره شــهدای قم در تالار 
وحدت برگزار شــد، در جمع خبرنــگاران بیان کرد: 
رهبر معظــم انقلاب اســلامی طی دیــداری که در 
جمع شرکت کنندگان کنگره شــهدای قم داشتند، 
تاکید کردند یاد و خاطره شــهدای دفــاع مقدس را 
می توان با زبان هنر گرامــی و ماندگار کرد و همکاران 
من تلاش کردند به واسطه حضور ارکستر سمفونیک 

تهران، پروژه »خط شــکنان« را اجرا کنند 
تا بخشــی از ظرفیت هنری، وظیفه توجه 
به رشــادت های دفاع مقدس را انجام دهند 
و مــن فکر می کنــم کار اجرا شــده، پروژه 
فاخری بود که باید از دســت اندرکاران آن 

تشکر کرد.
وی افزود: البته چند اثر هنــری دیگر هم به 

مناسبت بزرگداشــت شــهدای قم با همکاری ستاد 
بزرگداشــت و عزیــزان مــا در بخش هــای مختلف 
فرهنگی هنری فعال در اســتان قم انجام شــده که به 
نظرم توانســته به یک اثر نمونه تبدیل شود. این کار را 
ما در کنگره های بزرگداشت شهدای استان های دیگر 
هم انجام داده ایم. بر همین اســاس ما در پاییز کنگره 
شهدای اســتان همدان را خواهیم داشــت که در آن 

گروه های تئاتری و موسیقایی حضور ویژه ای 
خواهند داشــت. مجموعه ای از بســته های 
متنوع فرهنگی و هنــری در کنار هر کنگره 
بزرگداشت شهدای اســتان، در حال تدارک 
و برنامه ریزی است که بتوانیم زبان هنر را در 
خدمت نشــر معارف دفاع مقدس و انقلاب 
اسلامی قرار بدهیم.اسماعیلی همچنین در 
پاسخ به پرسش خبرنگار دیگری مبنی بر اینکه وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی قصد ندارد، جشنواره فیلم 
خزر را در قالب یکی از بخش های جشــنواره فیلم فجر 
قرار دهید؟ گفت: ما این جشنواره را به صورت مستقل 
برگزار می کنیم. جشــنواره ای که با حضور پنج کشور 
حاشــیه دریای خزر میزبان مخاطبان خواهد بود. این 
رویداد براساس توافقاتی صورت گرفته که یکی از نتایج 

سفر اخیر بنده به کشور روســیه بود. البته چند برنامه 
مشــترک دیگر هم داریم اما یکی از مهم ترین برنامه ها 
همین جشــنواره فیلم خزر است.وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی درباره نتایج موسیقایی ســفر اخیر خود به 
روســیه هم توضیح داد: در ســفر اخیری که به روسیه 
داشتم، شاهد درخشــش کم نظیر ارکســتر ملی در 
کنسرت ها بودم. این ارکستر هم در مسکو و هم در سن 
پترزبورگ اجراهایی داشــتند با استقبال بسیار خوب 
مخاطبان مواجه شد، شرایطی که باعث شد ما مجدداً 
در تهران و در قالب یک هفته فرهنگی ایران و روســیه 
ادامه دهیم. در این چارچوب دســت دوســتان ما در 
بنیاد فرهنگی هنری رودکی باز است در این چارچوب 
چند ســمفونی جدید در راه است که به زودی جزئیات 

آن اعلام می شود.

مستند بلند ســینمایی »ایســاتیس« به کارگردانی 
علیرضا دهقان به ۲ جشنواره کازان روسیه و جشنواره 
ســبز مونته نگرو راه پیدا کرد. فیلم مستند سینمایی 
»ایســاتیس« بــه کارگردانــی علیرضا دهقــان در 

نوزدهمین جشــنواره بین المللی فیلم کازان روســیه 
به همراه ۹ فیلم مســتند ســینمایی دیگــر به رقابت 
خواهد پرداخــت. این فیلــم مســتند، همچنین در 
نهمین جشــنواره ســبز مونته نگرو نیز حضور خواهد 

داشت.جشــنواره بین المللی فیلــم »کازان« با هدف 
تبادل تجربیات فرهنگی، هنری و ســینمایی، با شعار 
»گفتگوی فرهنگ ها و فرهنــگ گفتگوها« و با حضور 
شخصیت های برجسته ســینمایی و کارگردانان پنج 

قاره جهان و با نمایش آثار بلند ســینمایی، فیلم های 
مستند و انیمیشن و برگزاری برنامه های جنبی برگزار 
می شــود. این جشــنواره همواره در میان فیلم سازان 

ایرانی از محبوبیت زیادی برخوردار بوده است.

وزیر

ایساتیس

فاطمه میرزا جعفری  مدیرکل مطبوعات 
و خبرگزاری های داخلــی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی گفت: جشــنواره های 
مطبوعات فرصت خوبی برای رسانه هاست 
و اســتمرار آن قطعاً نتایج مؤثــری در ارتقا 

سطح توانمندی فعالان آن دارد.
 ایمان شمســایی، مدیــرکل مطبوعات و 
خبرگزاری های داخلــی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی در آئین اختتامیه نهمین 
جشــنواره رســانه های اســتان قزوین با 
اشــاره به تاکید مقــام معظــم رهبری بر 
ضرورت توجه به جهاد تبیین، گفت: مرور 
فرمایشــات رهبــر معظم انقــلاب درباره 
جهاد تبیین این نکته را گوشــزد می کند 
که ایشــان دقیقاً اجــرای مفــاد ماده ۲ 
قانون مطبوعات را که به رســالت رسانه ها 
می پردازد برایمان یــادآوری می کنند که 
اطلاع رســانی و آگاه کردن مردم، مقابله با 
فرهنگ استعماری و استکباری، تبعیض، 
فساد، فحشاء، جلوگیری از مرزبندی های 
کاذب بین اقــوام و تقویــت اصول مصرح 
قانون اساسی و سیاست نه شرقی و نه غربی 
در واقع وظیفه ما در ایــن اقدام جهادگونه 

است.
وی افــزود: در حوادث اخیــر اگرچه افت و 
خیزهایی داشــته ایم اما جامعه رســانه ای 
کشــور و روزنامــه نــگاران قلم بــر زمین 
نگذاشتند و کسی حرف از تحریم نزد و با نقد 
کارشناسانه و دلسوزانه پای نظام جمهوری 

اسلامی ایستادند.
مدیــرکل مطبوعــات و خبرگزاری هــای 
داخلی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
قانــون مطبوعــات را اصلی ترین منشــور 
حوزه رســانه در عرصه قانونی دانســت و 
گفت: جامعه خبری بزرگی در کشور داریم 
و بر این اساس سیاســت هایی را در وزارت 
فرهنگ و ارشاد دنبال می کنیم که از جمله 
آنها رعایت ماده ۴۶ قانون مطبوعات توسط 

صاحبان امتیاز اســت که بر امنیت شغلی و 
لزوم بیمه خبرنگاران تاکید دارد.

وی افــزود: البته قانون مطبوعــات در برابر 
خبرنگاران ســکوت کرده و صرفــاً مدیران 
رســانه ها را خطاب قرار می دهــد که باید 
به این امر توجه شود. شمســایی ادامه داد: 
همچنیــن توجه به محتوا و پررنگ شــدن 
نقش آن نســبت به شــاخص های کمی از 
دیگر سیاست های ماســت که اقداماتی نیز 

در خصوص آن صورت گرفته است.
مدیــرکل مطبوعــات و خبرگزاری هــای 
داخلی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گفت: خبرنگاران و فعالان رســانه بیش از 
آنکه به استحکام فنی و ساختاری گزارش ها 
و اخبار فکر کنند به فکر سوژه ها و مسئله ها 
هســتند و هیچکس به اندازه رســانه ای ها 
نمی تواند نظام مسائل کشور، استان و شهر 

را تبیین و پردازش کند.

وی افــزود: سیاســت های اصلــی دولت 
ســیزدهم در حوزه رســانه و تاکید وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی و معاون امور 
مطبوعاتی توجه به رسانه های محلی است 
که با استانداردهای بین المللی و گسترش 
رســانه های محلی در دنیا نیز ســازگاری 
دارد. این مســئول ادامه داد: اجرای رتبه 
بندی روزنامه ها که اخیراً ابلاغ شده با نگاه 
ویژه به رســانه های محلی انجــام گرفته و 
رسانه هر اســتان در همان استان ارزیابی 

می شود.
مدیــرکل مطبوعــات و خبرگزاری هــای 
داخلی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گفت: جشــنواره های مطبوعــات فرصت 
مغتنمی برای رســانه ها و خبرنگاران است 
و اســتمرار آن قطعاً نتایج مؤثــری در ارتقا 
ســطح توانمندی فعالین این عرصه خواهد 

داشت.

ایمــان شمســایی همچنین دیــداری با 
مدیران و فعالان رســانه ای اســتان قزوین 
داشــت. وی در این نشست دوساعته ضمن 
شــنیدن نقطه نظرات حاضــران گفت: در 
حال حاضر ۱۴ هزار رســانه در کشور داریم 
و متوســط در هفته ۵۰ درخواســت جدید 
در ســامانه جامع رســانه های کشور ثبت 

می شود.
وی ادامــه داد: این حجم بالای رســانه اگر 
صرفاً متکی به حمایت های دولتی باشــد و 
مخاطب از گردونه اقتصاد رسانه حذف شود 

راه به جایی نخواهیم برد.
وی رشد آگهی دولتی سال ۱۴۰۱ نسبت به 
سال ۱۴۰۰ را ۶۰ درصد اعلام کرد و گفت: 
یارانه سال گذشته نیز امســال جبران شد 
اما تمــام این اعداد و ارقام به نســبت تعداد 
رسانه ها اندک است و حمایت ها باید صرف 

تحکیم ساختار تحریریه و محتوا شود.

وی افزود: در شــیوه نامه جدید رتبه بندی 
روزنامه ها که هفتم تیر اعلام شــد دقیقاً به 
سیاســت های جدید معاونــت مطبوعاتی 
اشاره شده است. توجه به محتوا به گونه ای 
کــه ۶۰ درصــد امتیــازات روزنامه های 
سراســری و ۶۵ درصد غیر سراســری به 
محتوا اختصــاص دارد از جمله تفاوت های 
رتبه بندی فعلی با گذشــته است. در بخش 
غیر محتوایــی هــم ۱۷ نمره بــه نیروی 
انســانی بیمه شــده اختصاص دارد و سهم 
شمارگان ۱۰ نمره است. رسانه های محلی 
با شاخص های محلی و در اســتان ارزیابی 

می شوند.
شمسایی گفت: روزنامه ها با این شاخص ها 
در مهرمــاه ارزیابــی می شــوند و طبیعتاً 
ســهم حمایتی آن دســته که بــه نیروی 
انسانی و محتوا بیشــتر اهمیت دهند رشد 

چشمگیری خواهد داشت.
مدیــرکل مطبوعــات و خبرگزاری های 
داخلی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
توجه به نیــروی انســانی را صرفاً معطوف 
به الزام بیمــه کردن خبرنگاران از ســوی 
رســانه ها ندانســت و افزود: اعضای بخش 
خبرنگاری سامانه جامع رسانه های کشور 
و خبرنگاران عضو صنــدوق اعتباری هنر 
تقریباً ســه برابر گذشته شــده اند و روند 
عضویت در ســامانه کامــلًا الکترونیکی و 
تســهیل شــده به گونه ای که دیگر نیازی 
به دریافــت معرفی نامه از ســوی مدیران 
مسئول نیست و تأیید عضویت خبرنگار در 
تحریریه و حتی آثار، توسط مدیرمسئول و 
به شــکل الکترونیکی انجام می شود و برای 
خبرنــگاران آزاد و پیشکســوت نیز امکان 
عضویت فراهم است. خبرنگاران می توانند 
بــا عضویــت در صنــدوق از بیمــه پایه و 
تکمیلی برخوردار شــوند که این مســئله 
نافی الــزام صاحبان امتیاز بــه بیمه کردن 

خبرنگاران ثابتشان نیست.

اعلام برنامه های موسیقایی وزارت فرهنگ در حوزه بزرگداشت شهدا

»ایساتیس« به ۲ جشنواره جهانی راه پیدا کرد

حسن ریاحی: 

مشکل جوانان ما در موسیقی، عدم تمرکز است
خریدار  چهره ماندگار موســیقی گفت: 
مشــکل جوانان مــا در موســیقی عدم 
تمرکز اســت؛ امروز مغز جوانــان مانند 
سوپرمارکت شده است که همه چیز را در 
آن می ریزند و این حجم از داده در خلوت 
مزاحمت ایجاد می کند و مانع اندیشیدن 

می شود.
حســن ریاحــی در توضیــح فعالیت های 
این روزهــای خود بیان داشــت: این روزها 
مســوولیتم را کم کرده ام و دیگر مدیر گروه 
نیســتم، اما هفته ای دو روز به دانشگاه می 
روم و همچنان مشغول تدریس و فعالیت در 

شوراهای موسیقی هستم.
وی در پاســخ به این پرســش کــه آخرین 
فعالیت هنــری اش چه بوده اســت، گفت: 
آخرین آهنگ ســازی من قطعه ای بود که 
برای نوه ام نوشتم. در این سن و شرایط آدم 

تمرکز ندارد.
چهره ماندگار موســیقی ایــران در توضیح 
وضعیت موســیقی امروز ایران گفت: چند 
سال پیش انجمن موســیقی جوانان را در 
صدا و سیما تشکیل دادم که ۴۳ عضو داشت 
و اکثر این افراد و گروه هایی که آنجا کشــف 
و کمکشــان می کردیم )در موسیقی پاپ، 
کلاسیک و ســنتی( مســیر خوبی را پیش 

گرفتند.

ریاحی ادامــه داد: آنچه امروز در دانشــگاه 
ها می بینم این اســت که جوانان مستعدی 
داریم کــه نوازنــده و آهنگســازان خوبی 
هستند، اما به دلیل ســازماندهی نداشتن 

استعدادشان هرز می رود.
رئیس هیات داوران جشــنواره موســیقی 
فجر تصریح کــرد: در خود دنیا هــم البته 
این موضوع صدق مــی کند که آنها هم چیز 
تازه ای بــرای عرضه ندارنــد؛ در حقیقت 
نوازنده دارند و سیســتم هــای الکترونیک 
و عالی امــا حرف تازه ای ندارنــد. درنتیجه 
عدم خلاقیت مشــکلی بیــن المللی و عدم 
ســازماندهی مشــکلی ملــی در موضوع 

موسیقی است.
این موســیقیدان در توضیــح چرایی این 
وضعیت، گفت: این مشــکل ناشــی از جو 
جامعه و شرایط است؛ نیاز است که از طریق 
تشــکیل انجمن ها یا کارهایی مانند آن به 
جوانان کمک شــود و به ویژه تشویق شوند 
که روی موسیقی ملی ما که شامل موسیقی 
محلی و کلاسیک و ســنتی ایرانی است کار 
شــود، زیرا از آن دور افتاده انــدغ با وجود 
اینکه مملکتی داریم کــه از نظر تنوع اقوام 
بی نظیر اســت و روی این موارد کار نشده و 
جوانان با آن آشنا نیستند وگرنه استعدادها 

وجود دارد.

ریاحی بیان داشــت: برگزاری کنسرت ها 
)ارکستر ســمفونیک و ارکستر ملی و گروه 
های پاپ( نیاز جامعه اســت و جوانان باید 
بیایند و گوش کنند؛ جامعه به عقب برنمی 

گردد و باید به جلو رفت. 
ایــن جوانــان بایــد آثارشــان را بــرای 
جشــنواره های بین المللی ارســال کنند 
و به خــارج از کشــور بروند و با موســیقی 

کشورهای دیگر آشنا شوند.
وی تاکید کرد: از مســئولان می خواهم که 
کمک کنند تا جوانان با اســتعداد در حوزه 
موسیقی سازماندهی شده، به آنها امکانات 
داده و کمک شــوند. جوانــان خوبی داریم 
اما تعداد فارغ التحصیلان زیاد شــده و فارغ 
التحصیلان آموزشــگاه ها به روســتاها هم 
کشیده شده اســت. به طور مثال روستای 
»قلات« در شــیراز آموزشــگاه دارد و خود 
این موضوع کمک می کند که جو فرهنگی 

ساخته شود.
حسن ریاحی )زاده ۲۲ بهمن ۱۳۲۳( چهره 
ماندگار موســیقی، آهنگساز ایرانی، رئیس 
هیات داوران جشنواره موسیقی فجر، مدیر 
سابق مرکز موسیقی ســازمان صدا و سیما 
و مدیــر گروه موســیقی دانشــکده هنر و 

معماری دانشگاه آزاد اسلامی است.
ریاحــی، از کودکــی نــزد پــدر فراگیری 

پیانو را آغاز کرد و در ســن ۱۲ سالگی وارد 
هنرستان موسیقی شــد و با ساز تخصصی 
ویلن فارغ التحصیل شــد. وی پس از مدتی 
کار اجرایی در دانشگاه شیراز، برای تکمیل 
تحصیلات به آمریکا رفت. در ســال ۱۳۵۶ 
کارشناســی ارشد موســیقی را از دانشگاه 
تمپل و کمبز فیلادلفیــای آمریکا دریافت 
کــرد و در ســال ۱۳۶۱ موفق بــه دریافت 
مدرک دکترای موســیقی از همان دانشگاه 

شد.
وی پس از بازگشــت بــه ایــران در واحد 
موسیقی سازمان صدا و ســیما مشغول به 

کار شــد و هم اکنون مدیر گروه موســیقی 
دانشکده هنر و معماری دانشگاه آزاد است. 
سرود ملی فعلی ایران از ساخته های او است 
که چند ســال بعد، انتقاداتی در مورد کپی 
برداری وی از ســرود ملی کــره جنوبی در 
تدوین سرود ملی ایران در دوران جمهوری 

اسلامی مطرح شد.
حســن ریاحی آلبومی با نام »بوی بهار« نیز 
دارد که در آن آهنگهایی چون »بوی بهار« 
)آب زنیــد راه را…(، )میــلاد - باصــدای 
حســین سرشــار( و مــدرس به چشــم 

می خورد.
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میدان

کارشناس فوتبال و پیشکسوت استقلال با بیان این که 
مدیران گذشــته لطمه جبران ناپذیری به این تیم زده 
اند گفت: با عملکردی که این مدیران داشتند استقلال 

از همه رقیبانش عقب افتاد.
صادق ورمزیار در خصوص شــرایط اســتقلال گفت: 
مدتهاســت که هیچ خبر خوبی از اســتقلال به گوش 
نمی رســد، همه تیم ها نفرات مورد نظر خود را جذب 
کرده و در حال آماده ســازی خود با تمام نفراتشــان 
هستند اما استقلال هنوز نتوانسته چند بازیکن جدید 
جذب کند و همچنان مجبور اســت بــه دلیل کمبود 
بازیکن از تیم امیدش استفاده کند و این نشان می دهد 

آبی ها در لیگ کار سختی در پیش خواهند داشت.
وی در ادامــه خاطرنشــان کــرد: با آمــدن نکونام به 
اســتقلال شــرایط به یکباره تغییر کرد، برخی آقایان 
مایل نیستند اســتقلال با نکونام نتیجه بگیرد و تمام 
تلاش خــود را انجام می دهنــد تا به طریــق ممکن 

استقلال را از مســیر اصلی دور کنند و تیم را 
به حاشیه ببرند تا به اهداف خودشان برسند

ورمزیار بــا انتقاد از مدیریت غلط گذشــته 
گفت: اســتقلال در تغییر مدیران رکورد به 
جای گذاشــته و باید نامش در گینس ثبت 
شود، هر مدیری هم که آمد به تنها چیزی که 
فکر نکرد حل مشکلات استقلال بود و تنها به 

دنبال منافع خودش بود و استقلال مثل طفل سرراهی 
شــده بود و از این مدیریت غلط ضربه خورد، امیدوارم 
خطیر همانند مدیران گذشــته نباشد و تنها تمرکزش 
را برای موفقیت اســتقلال بگذارد تا آبی پوشان از این 

شرایط بحرانی بیرون آمده و به آرامش برسند.
کارشــناس فوتبال کشــورمان در خصوص عملکرد 
اســتقلال در فصل نقل و انتقالات لیگ بیست و سوم 
گفت: متأســفانه از همه تیم ها در نقل و انتقالات عقب 
ماندیم ، بازیکنانی که آماده بودند به اســتقلال بیایند 

وقتی شرایط باشگاه را دیدند حاضر به آمدن 
نشــدند و با مبالغ بســیار بالاتر به تیم های 
دیگر پیوســتند، مدیران آن زمان استقلال 
فقط وعده های پوچ به هواداران دادند و آنها 
را به بازی گرفتتد و در آخر هم دیدیم که اگر 
یکی دو بازیکن جدید جذب شــدند با تلاش 
شــبانه روزی نکونام بود نه مدیرانی که فقط 

دروغ گفتند و دنبال منافع شخصی خودشان بودند
کارشــناس فوتبال کشــورمان در خصوص شــرایط 
ســخت نکونام هم گفت: نکونام هرگز فکر نمی کرد در 
استقلال با چنین شرایط ســختی مواجه شود اما او با 
تمام مشکلات زیادی که در استقلال وجود دارد مردانه 
ایســتاده و کار می کند هواداران هم که او را اینچنین 
مصمم دیدند کنار او جوانمردانه ایســتاده و تحت هر 
شــرایطی از کادر فنی حمایت می کنند، درست است 
که اســتقلال شــرایط خوبی ندارد و با این روندی که 

پیش مــی رود لیگ ســختی پیش رو خواهد داشــت 
ولی هواداران فهیم اســتقلال بخوبی شرایط را درک 
می کنند و می دانند چه کســانی اجــازه نمی دهند که 
استقلال مسیر اصلی خود را طی کند و با آمادگی کامل 
لیگ را شــروع کند، هرروز برای این تیم یک درد ســر 
درســت می کنند از عدم تزریق پول به باشگاه تا بستن 
پنجره نقل و انتقالات استقلال و مشکلات دیگر تا تیم 
مورد علاقه آقایان بدون هیچ مشــکلی لیگ را شروع 

کند.
کارشــناس فوتبال در خصوص انجــام دربی در هفته 
پنجم گفت: این دیدار زود برگزار می شود و حساسیت 
زیادی ندارد چون تیم ها شکل واقعی خود را پیدا نکرده 
و امتیازات جدول هم به گونه آیی اســت که حساسیت 
زیادی ایجاد نمی کند اگر این بازی در هفته های پایانی 
دور رفت برگزار می شــد بطور حتم جذاب و حساس تر 

می شد و هم تماشاگر بیشتری به ورزشگاه می آمد.

سرمربی تیم فوتبال ملوان قراردادش را با این تیم برای 
فصل بیست و سوم لیگ برتر به امضا رساند.

یم فوتبال ملوان در شــرایطی برای حضور در بیســت 

و ســومین دوره رقابتهای لیگ برتر آماده می شــود 
که نسبت به سال گذشــته تغییرات زیادی را در کادر 
فنی خود داشــته اســت.با کنار رفتن مازیار زارع که 

از بازیکنــان قدیمی تیم ملــوان بود، مهــدی تارتار 
بازیکن سابق پرســپولیس هدایت این تیم را برعهده 
گرفت و قــراردادش را امضا کرد.مهدی تارتار ســابقه 

ســرمربی گری در تیم هایی چون راه آهن، گســترش 
فولاد، پارس جنوبی، نفت مســجد سلیمان و پیکان را 

نیز در کارنامه دارد.

استقلال

ملوان

خریدار  ســرمربی تیم فوتبال استقلال 
که خــودش را مدیون هــواداران می داند و 
مــدام از آنها »دم« می زند بــا وجود این که 
بر »شفاف ســازی«تاکید کرد اما نگفت که 

چه کسی به او گفته استقلال را پنجم کند.
 چنــد روز مانده به شــروع فصــل جدید 
فوتبال ایران جواد نکونــام که مدت زیادی 
از حضورش به عنوان ســرمربی تیم فوتبال 
اســتقلال نمی گذرد، بعــد از دومین بازی 
تدارکاتی تیمش اولین افشاگری خود را در 
این تیم انجام داد امــا حرف های دو پهلویی 
زد که با وجود تاکیدش بر شــفاف ســازی، 

ابهامات این باشگاه را بیشتر کرد.
نکونام در بخشی از صحبت هایش گفت که 
به او گفته اند این فصل اســتقلال را پنجم 
کند. اصرار خبرنگاران برای این که سرمربی 
اســتقلال بگوید چه کســی این حرف را به 
او زده اســت بی ثمر بود. او فقط ابهامات را 
بیشتر کرد و حاضر نشــد بگوید مدیر قبلی 
چنین حرفی را زده است یا سرپرست فعلی!

مرسوم این است که ســرمربی با مدیرعامل 
و نفر اول باشــگاه در ارتباط است و طرفین 
خواسته هایشــان از یکدیگر را مســتقیم 
مطرح می کنند و واسطه ای نیست. بنابراین 
به نظر می رســد که نکونام هــم یا با حجت 
کریمی مدیرعامل پیشین استقلال چنین 
مکالمه ای داشــته اســت یا با علی خطیر 

سرپرســت مدیرعاملی باشگاه که چند روز 
است این مسئولیت را پذیرفته است.

ســرمربی آبی هــا در ادامه اظهــارات دو 
پهلویش که به نظر می رســد مشــکلی را 
از اســتقلال حل نمی کند و بــر دغدغه ها و 
آشفتگی ذهنی هواداران اضافه خواهد کرد 
عنوان کرده که هر بازیکنــی را می خواهد 

بگیــرد باشــگاه می گویــد گران اســت و 
جذبش نمی کند. او بازهم اشــاره نمی کند 
که چه کسی این پاســخ ها را به درخواست 
او می دهد. طبیعتاً بازهــم باید علی خطیر 
باشــد چون او باید بــا بازیکنــان مذاکره و 
نظرشــان را برای حضور در استقلال جذب 

کند.

نکونام اما زنگ خطر را بــرای علی خطیر به 
صدا در می آورد و می گویــد که با ورود یک 
»بچه« به اســتقلال امور از دســت باشگاه 
خارج شده و باند این بچه آدم های خودشان 
را آورده اند و همه تصمیمات باشــگاه را آنها 

می گیرند.
اگر اینطور باشــد که نکونــام می گوید باید 

وضعیت تیم آبــی تهران را قرمز دانســت. 
اتفاقی که در سالهای گذشــته هم رخ داده 
و هر وقت تیم به ســمت باندبــازی و چند 
دســتگی حرکت کرده، روزهای بحرانی را 

سپری کرده است.
وضعیت قرمز باشــگاه استقلال را چه کسی 
می تواند درســت کند؟ تیمی که قرار است 
ناکامی در رســیده به حداقــل یک جام در 
فصل قبل را می خواهــد جبران کند با کدام 
مدیر و کدام مدیریت می خواهد به ســمت 
بهتر شــدن حرکت کند؟ آیــا علی خطیر 
به عنوان یــک مدیر کم تجربــه و ناآگاه به 
بحران های اینچنینی می تواند اســتقلال را 

از باتلاق بیرون بکشد؟
تجربه و سابقه او نشان می دهد توانایی این 
کار را ندارد. او نه قبلًا مدیرعامل تیمی بوده 
و نه تجربه مدیریت بحــران دارد و نه به نظر 
می رسد جیب پری دارد که بتواند استقلال 
را از وضعیت فعلی نجات دهد. او کم تجربه 
تر از آن اســت کــه بتواند بــه وضعیتی که 

نکونام اشاره کرد سروسامان دهد.
اســتقلال اگر بــا همین شــرایط بخواهد 
روزگارش را ســپری کند بــه ورطه بحران 
و آشــفتگی های بیشــتر خواهد رسید. به 
وضعیتی که هــوادار از همان بازی اول روی 
سکوی شعار »حیا کن و رها کن« سر دهد و 
خواستار برکناری خطیر و همکارانش شود.

استقلال از تیم های رقیب عقب افتاده

مهدی تارتار قراردادش را با ملوان امضا کرد

رضا درویش عنوان کرد

تازه ترین اخبار و اتفاقات پرسپولیس 
خریدار  مدیرعامل باشــگاه پرسپولیس 
گفت: هوادار متمول به ســاختار باشــگاه 
کمک می کند اما در مســائل فنی دخالتی 
ندارد.رضــا درویــش مدیرعامل باشــگاه 
پرســپولیس دربــاره تأثیرگــذاری خود 
در مدت زمــان حضورش در این باشــگاه 
گفت: امروز ۶۲ ســاله شدم. بسکتبال بازی 
می کردم اما از ســال ۶۳ تا ۸۴ مدیر باشگاه 
بسکتبال پرسپولیس بودم. از ۸۵ تا ۸۷ نیز 
مدیرعامل باشــگاه همــا و از ۹۵ تا ۹۸ نیز 

مدیرعامل سایپا بودم.
وی درباره خروجش از هیأت مدیره باشگاه 
و ادامــه فعالیــت در جایــگاه مدیرعاملی 
تاکید کرد: در قهرمانی تیم فقط ســرمربی 
و بازیکــن نقش ندارنــد بلکه همــه اعضا 
همراهی می کننــد. باید از اعضــای قبلی 
هیأت مدیره و نفراتی که بــه تازگی اضافه 
شدند، تشــکر کنم. شــاید تا امروز موردی 
را در جلســه هیأت مدیره مطرح نکردم که 
با مخالفت مواجه شــده باشد. هیأت مدیره 
همراه و کاملا تأثیرگذار هســتند. پنج نفر 
هســتیم اما تا الان هیچ وقت رأی انفرادی 
نداشــتیم. گفتم اجازه بدهید من از هیأت 
مدیره بیــرون بیایم اما با همــان ۵ عضو به 
کارش ادامه بدهد. به هرحــال من مجری 
مصوبات هیأت مدیره هستم. با این موضوع 
موافقــت کردند. هرچه تبادل نظر بیشــتر 

باشد، تاثیرگذارتر است.
او دربار: اظهارات رئیس سازمان خصوصی 
ســازی دربــاره پرداخت یکســان پول به 
استقلال و پرســپولیس یادآور شد: ما ۷، ۸ 
میلیارد کمتر سهام فروختیم زیرا مقداری 
کمتــر از ۱۰ درصد ســهام را بــه فروش 
رساندیم اما استقلال ۱۰ درصد سهامش را 
فروخت. مثلا ســهام ما ۳۵۱ میلیارد تومان 
یا اســتقلال ۳۵۹ میلیارد بود. اگر بازیکنان 

پرســپولیس امروز همراه ما هستند یکی از 
دلایلش علاقه مندی آنها به تیم است.

او با حضور در برنامــه »ورزش و مردم« در 
پاســخ به اینکه کدام بازیکن پرســپولیس 
پیشنهاد رســمی خارجی دارد تاکید کرد: 
مهدی ترابی تنها بازیکنی است که پیشنهاد 
قابــل توجه کــه چنــد برابــر ارزش مالی 
بیشتری نســبت به الان او دارد روبروست. 
خیلی هم این باشــگاه حــوزه خلیج فارس 
روی حضورش اصرار دارد اما ترابی انتخاب 

کرده که در پرسپولیس بماند.
درویش خاطرنشــان کرد: بیرانوند به دلیل 
برخی مشــکلات قراردادش را فســخ کرد 
بنا بود ما مشــکلش را حل کنیــم. طلبی از 
پرسپولیس داشت و باشــگاه هم به او حق 
می داد اما از جای دیگر فشــاری به بیرانوند 
آمــد و باید هر چــه ســریع تر آن بدهی را 
می داد. به هر جهت ایــن تصمیم را گرفت 
سرانجام به خانه اش بازگشت، در مصاحبه 
من قبل از حضور بیرانوند در باشگاه دیدید 
که هر کســی ســوال کرد آیا او رفته است 
گفتم جایی نرفته خانه اش اینجاست و قرار 
نیســت جایی برود. قانون می گفت بیرانوند 
نمی تواند آن فســخ را عملیاتــی کند با این 
وجود قرارداد باطل شــده بود و باید قرارداد 
جدیدی می نوشــتیم. قرارداد جدیدی هم 
نوشتیم از روز اول به بیرانوند وکیلش گفته 
بودیم سقف قرارداد ما برای سال آینده ۱۵ 
میلیارد تومان اســت. او هم امضا کرد. یک 
نکته را بگویم که شــاید جالب باشد وقتی 
بیرانوند قرارداد را خواند دید مبلغش شاید 
از سال گذشته کمتر باشــد، نمونه اش را در 
باشــگاه های دیگر دیدید اما در پرسپولیس 
نبود. امسال طبق قانون حداکثر می توانید 
۲۰ درصد برای هر قرارداد آپشــن بگذارید 
ولی در قرارداد سال گذشــته بیرانوند چند 

آپشــن دیگر نیز وجــود داشــت. در مورد 
باشــگاه های دیگر خیلی رسانه ای شده که 
طرف ۱۱ میلیــارد قــرارداد و ۱۵ میلیارد 
آپشــن داشــته اســت البته برای بیرانوند 
اینگونــه نبــود و کل آپشــن هایش ۴، ۵ 

میلیارد بود.
درویش درباره قهرمانی های پرســپولیس 
در فصل گذشــته ادامه داد: کاش قهرمان 
نمی شدیم چون باید ۵۰ ۶۰ میلیارد پاداش 
بدهیم. من نمی خواهم از کشــورهای دیگر 
نام ببرم فقط می خواهم بگویم کشــورهای 
خیلی کوچک تری به تیــم قهرمان پاداش 
می دهــد امــا مســئولان ســازمان لیگ 
می گوینــد چیــزی تحت عنــوان پاداش 
قهرمانی رســم نداشــتیم بدهیم. ما هیچ 

چیزمان به هم نمی خورد.
درویش درباره آخریــن وضعیت تبلیغات 
محیطی و منابع درآمدی باشــگاه ها گفت: 
همچنان روی این موضوع دعوا داریم و همه 
هم دخیلش هستیم. درباره حق پخش هم 
بخشــنامه جدید AFC آمده است که اگر 
قرارداد حق پخش مشخص نباشد و میزان 
دریافتی اش معلوم نباشــد مجوز حرفه ای 

صادر نمی شود.
او با تقدیر از عملکرد اسپانســر پرسپولیس 

گفت: بســیار خوب است. همیشــه قبل از 
موعــد مقرر پــول را می دهنــد. اینها قبل 
از تعهداتشــان همه کارها را کــرده اند. دو 
قسط قبلی که موظف بودیم به رادوشوویچ 
پرداخــت کنیــم از طریق یکــی از همین 
بانک هــا کــه حامی مالی باشــگاه اســت 

داده ایم.
درویــش افــزود: دلایل همــه موفقیت ها 
بازیکنان تیم هســتند. من هرگز احساس 
نکردم مــن مدیر هســتم و آنهــا بازیکن! 
مشکلی که برای بیرانوند پیش آمد بازیکنان 
همدل بودنــد و درباره اش بــا من صحبت 
کردنــد. من می دانــم تک تــک آنها حتی 
قرارداد نداشتند. همه بازیکنانی که قرارداد 
نداشــتیم آمدند و بســتند. ســه بازیکن 

شاخص هم خریدیم.
او دربــاره پرونده های باز پرســپولیس در 
فیفا تصریح کرد: اگر رأی مربوط به یورگن 
لوکادیا سیاســی نشــود یقینا بــه نفع ما 

می شود.
درویش درباره روند جذب بازیکن خارجی 
تاکید کرد: مسائل فنی اســت و مربی آن را 
انتخاب می کند. الان هم بحث جذب مهاجم 
خارجی مطرح نیست. شــاید همین آقای 
پریرا خوب باشــد اما شــاید نمی تواند در 
این فضا و اتمســفر بازی کند. مثلا لوکادیا 
را کســی فکر نمی کرد خوب باشد اما بعد از 

چهار هفته شروع به تحسین او کردند.
مدیرعامــل باشــگاه پرســپولیس درباره 
احتمال حضور ســعید عزت الهــی تاکید 
کرد: تا ایــن لحظه مطرح نبوده اســت که 
رضایت نامه بدهــد. اگر بخواهنــد بدهند 
باشگاه پرسپولیس حتما مبلغ رضایت نامه 

را حاضر است پرداخت کند.
او دلیل جدایــی آل کثیر را شــرح داد و در 
این باره گفت: ســعی کردیم از سال گذشته 

سقفی برای قراردادها داشــته باشیم. من 
می دانم ۱۰ -۱۵ میلیارد تومان بیشــتر به 
بعضی از بازیکنان ما حاضر بودند بدهند اما 
آنها نرفتند. به آل کثیر هــم گفتیم حدود 
۱۳ - ۱۴ میلیارد تومــان می دهیم اما گفت 
رقم خیلی بالاتــری دارم و مــن هم گفتم 
به خانــواده ات ظلم نکن. بعضی ها عشــق 
پرســپولیس دارند و بحثی نیســت اما در 

چنین مواردی مسائل فرق می کند.
درویش ادامه داد: مثلا به نظرم وحید امیری 
کی از بی بدیل ترین فوتبالیست هاست. او از 
لحاظ اخلاق و فنی درجه یک اســت. وقتی 
یک بازیکن مشــکل داشــت به من گفت 
وضعیت او را درســت کنم. چون قراردادش 
را از قبل بســته اســت اصلا حرفــی برای 

افزایش آن نمی زند. او یک الگو است.
مدیرعامل پرسپولیس درباره نقش هوادار 
متمول در امــور فنی پرســپولیس گفت: 
جا دارد از او تشــکر کنم. نزدیک به ســی و 
چند سال است به پرســپولیس علاقه دارد. 
سال ۶۵ با آقای پروین رابطه داشت. چطور 
ممکن اســت تا حالا کســی می توانســته 
کمــک کند و ســپس در مســائل فنی هم 
دخالت کند. ایشــان بیشــتر در ســاختار 
باشــگاه کمک می کند. بــرای مثال محل 
فیزیوتراپی تیم خیلی دور بود. حدود ۲۰۰ 
هزار یورو تجهیزات فیزیوتراپی خرید تا در 
ورزشگاه شهید کاظمی مستقر شود. او هیچ 
چشمداشــتی جز ســربلندی پرسپولیس 

ندارد.
درویش دربــاره احتمال جــذب بازیکنان 
دیگــر گفت: شــاید یکــی دو تــا بازیکن 
اضافه شــود اما بزرگ تــر از اینهایی که در 
پرسپولیس هستند کســی نیست. جا دارد 
از بازیکنان پارســال که فصــل جدید کنار 

گذاشته شدند تشکر کنم.

بازسازی ورزشگاه آزادی چند سال طول می کشد؟
مدیرعامل شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی گفت: اگر ورزشگاه 
به طور کامل در اختیار ما قرار گیــرد و منابع مالی مورد نیاز طبق برنامه 

تأمین شود این پروژه در بازه زمانی ۱۸ تا ۲۰ماهه به پایان خواهد.
به نقل از وزارت ورزش و جوانان، علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت 
از محیط زیســت و معاون رئیس جمهور از مجموعه ورزشــی آزادی و 

وضعیت پروژه تکمیل استادیوم فوتبال بازدید کرد.
مهیار عسگریان در حاشیه این بازدید، اظهار کرد: اگر ورزشگاه به طور 
کامل در اختیار ما قرار گیرد و منابع مالــی مورد نیاز طبق برنامه تأمین 
شــود این پروژه در بازه ۱۸ تا ۲۰ ماهه به پایان خواهد رســید ولی این 
همزمانی عملیات بازسازی و برگزاری مسابقات لیگ باعث می شود که 
عملًا ســه روز از هفته را برای بازسازی از دســت دهیم و طبیعتاً پروژه 

طولانی تر خواهد بود و در زمانی حدود ۳ سال به اتمام خواهد رسید.
وی ضمن قدردانی از رئیس سازمان محیط زیست و معاون رئیس جمهور 
به دلیل حضــور در ورزشــگاه آزادی و بازدید از وضعیت پــروژه تکمیل 
اســتادیوم فوتبال، گفت: این حضور و بازدید به ما انــرژی مضاعف داد و 
نشان می دهد که برای سازمان محیط زیست نیز موضوع با اهمیتی است.

مدیرعامل شرکت توســعه و نگهداری اماکن ورزشــی ادامه داد: وزارت 
ورزش و جوانان در راستای مسئولیت اجتماعی خود، نشست های خوبی 
را با سازمان محیط زیست برگزار کرد همانگونه که سلاجقه اشاره کرد، در 
راستای مسئولیت اجتماعی، وظیفه ماست که در حوزه ورزش فرهنگ به 
اجرا دربیاوریم.وی با تاکید بر اینکه در ساخت و نگهداری اماکن ورزشی 
باید مفاهیم و مباحث زیســت محیطی لحاظ شود، خاطر نشان کرد: باید 

تلاش کنیم که محیط زیست را برای آیندگان سلامت نگاه داریم.
عسگریان در پاسخ به این سوال که مجموعه برای بازی های آتی آماده 
خواهد شــد، گفت: با توجه به اینکه وســعت ۴۵ هزار متر مربعی این 
مجموعه، در تلاش هســتیم که ضلع غربی، طبقه همکف را تیرریزی و 
بتن ریزی شود تا برای برگزاری مسابقات کارهای ساختمانی را به تمام 
برســانیم و برای برگزاری بازی ها شرایط بهتر باشــد و با توجه به اینکه 
در حین مســابقات امکان تعطیلی مجموعه وجود نــدارد لذا در حین 

مسابقات ادامه فعالیت ها انجام خواهد شد.

سهم ایرانی ها چقدر است؟
 جزییات پرداخت ۲۰۹میلیون دلاری فیفا

 به باشگاه ها به خاطر جام جهانی
باشــگاه های ایرانی در مجموع رقمی نزدیک به ۱.۵ میلیون دلار بابت 
داشــتن بازیکن در ترکیب تیم ملی فوتبال در جام جهانی قطر از فیفا 

دریافت می کنند.
 فدراســیون جهانی فوتبال )فیفــا( اعلام کــرد، ۲۰۹ میلیون دلار به 
باشــگاه هایی که بازیکنان شان در مســابقات جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، 
تیم های ملی خــود را همراهی کردند، پرداخت می کنــد. این مبلغ به 
۴۴۰ باشگاه از ۵۱ کشور مختلف پرداخت خواهد شد که بازیکنان آنها 

در ماه های نوامبر و دسامبر ۲۰۲۲ در این مسابقات حضور داشته اند.

فیفا به ازای هــر روز مبلغ ۱۰ هــزار و ۹۵۰ دلار برای هــر یک از ۸۳۷ 
فوتبالیســت حاضر در جام جهانی ۲۰۲۲ قطــر، صرف نظر از اینکه در 
طول این مســابقات چند دقیقه بــازی کرده اند، به باشگاه های شــان 
پرداخت می کند. مجموع رقم پرداختی بابت هر بازیکن بین باشــگاه یا 
باشگاه هایی تقسیم می شود که آن بازیکن در دو سال منتهی به مرحله 

پایانی جام جهانی قطر، با آنها قرارداد داشته است.
بر اساس سند منتشــر شده از ســوی فیفا، ۲۷۵ باشــگاه اروپایی در 
مجمــوع ۱۵۸ میلیــون و ۹۰۳ هــزار و ۵۸۵ دلار بابت آزادســازی 
بازیکنان شان برای حضور در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر دریافت می کنند 
و قاره آسیا از این حیث در رده دوم قرار گرفته و ۶۷ باشگاه قاره کهن در 

مجموع درآمد ۲۳ میلیون و ۷۸۷ هزار و ۸۲ دلاری داشته اند.
بر این اساس، پنج باشــگاه ایرانی عضو فدراســیون فوتبال ایران بابت 
آزادسازی بازیکنان خود برای حضور در جام جهانی قطر در مجموع یک 
میلیون و ۴۷۳ هزار و ۷۴۶ دلار دریافــت کرده اند که از این حیث پس از 
فدراسیون های عربستان، قطر، کره جنوبی، ژاپن و استرالیا در رده آخر 
فدراسیون های آسیایی قرار گرفته است.طبق گزارش فیفا، پرسپولیس 
در بین باشگاه های ایرانی بابت آزادسازی بازیکنانش برای همراهی تیم 
ملی ایران در جام جهانی بیشــترین رقم دریافتی را داشته و ۶۶۷ هزار 
و ۶۳ دلار نصیبش می شود. اســتقلال )۴۸۰ هزار و ۹۰۶ دلار(، سپاهان 
)۲۰۱ هزار و ۶۷۰ دلار(، سایپا )۷۷ هزار و ۵۶۵ دلار( و تراکتور )۴۶ هزار 

و ۵۳۹ دلار( نیز به ترتیب در رده های بعدی قرار گرفتند.
در بین باشگاه های آســیایی هم الســد قطر، الهلال عربستان، النصر 
عربستان، الدحیل قطر و جئونبوک کره جنوبی بیشترین درآمد را بابت 

آزادسازی بازیکنان خود برای حضور در جام جهانی اخیر داشته اند.

عباس جدیدی:
مجمع کشتی غیرقانونی بود

نامزد فدراسیون کشتی که به نشــانه اعتراض مجمع این فدراسیون را 
ترک کرد گفت: پیکره ورزش ایران هر روز بیمارتر از قبل می شود.

 عباس جدیدی پس از ترک مجمع فدراسیون کشتی گفت: این مجمع 
غیرقانونی اســت، انتخاباتی را باید برگزار کنیم که قانونمند باشد. همه 
برابر قانون یکسانیم. این زخم کهنه ای است که پیکره وزارت ورزش را 
روز به روز بیمار و بیمارتر می کند. باید طبق اساســنامه و آئین نامه ای 
قانونی که به تصویب هیأت دولت رسیده باشد انتخابات را برگزار کنیم 

تا حقی ناحق نشود و چیزی زیر سوال نرود.
وی در خصوص اینکــه آیا با اعلام مراجعه به مراجــع قضایی قصد تهدید 
داشته، گفت: نه، چرا تهدید؟ بحث اجرای قانون را داریم. اساسنامه سال 
۱۴۰۰ را داریم که به تصویب هیأت دولت رســید. ابلاغ و اجرایی شــد. 
الان هم این مجمع باید براســاس اساســنامه و آئین نامه مربوطه برگزار 
شود. متأســفانه ده ها موضوع مختلف در این مجمع و انتخابات و نفرات، 
زیر ســوال رفت. این خلاف قانون است. امیدوارم دســتگاه های قضائی 
رســیدگی کنند و انتخابات را قانونمند برگزار کنیم.جدیدی گفت: الان 
انتخابات کشتی اســت و پس فردا انتخابات یک فدراسیون دیگر، اگر بر 
همین منوال جلو برود، سنگ روی سنگ بند نمی شــود.وی افزود: باید 
به این موضوعات توجه داشــته باشــیم. امیدوارم مســئولین وعده های 
انتخاباتــی خودشــان را اجرایی کنند. امیــدوارم رئیس جمهــور که با 
محوریت عدالت و قانونمنــدی وارد عرصه کار شــده و خدمت می کند، 
این موضوعات بســیار مهم را نادیده نگیرد. مخصوصاً دســتگاه قضائی، 
از محســنی اژه ای خواهش می کنم در مورد رابطه با این موضوع دستور 
مقتضی بدهند تا برطرف شود و در آینده شاهد بی قانونی، رفتار سلیقه ای 
در انتخابات، خلاءهــای قانونی، نبــود آئین نامه و اساســنامه و اجرای 

اساسنامه های من درآوردی و منسوخی که در گذشته بوده نباشیم.



شــهرکرد –فاطمه رجبی شــهرام 
زارع رئیــس اتــاق بازرگانــی ، صنایع ، 
معادن و کشــاورزی اســتان گفت: اتاق 
بازرگانــی حلقه مرتبط با دســتگاههای 
دولتی اســت و ارتباط دو ســویه دارد و 
بر همین اســاس صدور مجوز ها تسهیل 

شده است
وی افزود: یکی از علت هــای آمار پایین 
اشــتغال و افزایــش بیــکاری و عــدم 
توســعه یافتگی در اســتان این است که 
استان ســهمی از شــرکت های صنعتی 
و دولتی بزرگ کشــور نــدارد درنتیجه 
شــرکت های صنعتــی کوچــک مرتبط 
با این شــرکت های بزرگ نیز در اســتان 
ایجاد نشــده اســت درحالی کــه تحقق 
این موضــوع می تواند نقش بســزایی در 

اشتغال استان داشته باشد.
رئیــس اتــاق بازرگانی اســتان تصریح 
نمود که برای توســعه اقتصادی و ایجاد 
صنایع بــزرگ و کوچــک در چهارمحال 
و بختیاری نیاز به زیرســاخت ها داریم و 
امروزه آب رســانی با تانکر به تعدادی از 
شــهرک های صنعتی باعث عدم توسعه 
اقتصادی می شود که این موضوع بیانگر 
نبودزیرســاخت های لازم جهت توسعه 
صنعت اســت همچنین در حــوزه راهها 
و جاده ها نیز مشــکلاتی وجود دارد که 
اخیراً بســیاری از این مشــکلات درحال 

رفع شــدن اســت و پروژه هــای بزرگ 
راهســازی و راه آهن درحــال اجرا می 
باشــد که این موضوع می توانــد منجر به 

شکوفایی بخش صنعت شود.
وی افــزود: اگــر مشــکلی در زمینــه 
صنعت پیــش آید بــه کمیســیون ها و 
انجمن هــای مربوطه ارجاع می شــود تا 
مطرح و بررسی شــود و سپس در شورای 
گفت وگوی دولــت و بخــش خصوصی 
با حضور اســتاندار و دعــوت از مدیران 
مربوطه بررســی و درخصوص مشکلات 

می شود. نتیجه گیری 
زارع گفت: بــا راه انــدازی پنجره واحد 
صدور کارت بازرگانی تســهیل می شود 
و به بورکراســی ســخت صــدور کارت 
بازرگانــی پایــان داده می شــود البته 
تاکنون ۵۵۰ کارت بازرگانی در اســتان 
صادر شــده که انتظار می رود این رقم تا 
پایان ســال به یک هزار کارت بازرگانی 

برسد.
امیــن مالکــی نایــب رئیــس اول اتاق 
بازرگانی ، صنایع ، معادن و کشــاورزی 
گفــت: قبلًا تشــکل های صنعتــی فعال 
نبودنــد و فعالیــت هــای تشــکل های 
خصوصی ســخت ترین کار بــود که در 
اختیار افراد خاصــی بودند اما با روی کار 
آمدن هیئت مدیــره جدید اتاق بازرگانی 
ابتدا تشــکل ها شــکل گرفتند و هیئت 

مدیره های شــرکت های صنعتی شــکل 
گرفته و جوانان حضور پیدا کردند .

وی افزود: ایجاد خانه صنعت در اســتان 
به عنوان یــک بازوی مشــورتی در کنار 
دولت شــکل گرفتــه و ســاختاری پیدا 
کرده و خدمات آن در اســتان مشــهود 
اســت که با ایجاد انجمن های تخصصی 
مشارکت بالا رفته اســت و اتاق بازرگانی 
به عنــوان بزرگترین پارلمــان بازرگانی 
صنایــع معادن و کشــاورزی مــی تواند 

بازویی برای سه قوه کشور باشد
نایب رئیــس اول اتاق بازرگانــی اظهار 
داشت که هشــت کمیســیون تخصصی 
در اتــاق بازرگانــی تشــکیل شــده که 
کمیسیون  ها با بررســی مشکلات استان 
بــا برنامه های کوتاه مــدت و میان مدت 
و بلندمــدت به دنبال طــرح و ایده برای 
حل آنها هســتند تا شاهد رشــد تولید و 

صنعت در استان باشیم.
ســعید فیاضی گفت: در حــوزه تجارت 
بــی ثباتــی و بســیاری از قوانیــن و 
دســتورالعمل های ناشــی از حوزه های 
سیاســی و غیره اســت که تولید کننده 
نتواند برنامــه ریزی بلند مدت داشــته 
باشــد و ایــن مهمترین مشــکل تجارت 
کشــور می باشــد و در حال حاضر خیلی 
از واحدهــای تولیدی بــه همین دلایل 
تعطیل شــده اند و اگر کســی در حوزه 

تولید کار می کند یک جهادگر است .
و  چهارمحــال  اســتان  افــزود:  وی 
بختیــاری پتانســیل های خوبــی دارد 
مثلًا گردشــگری می تواند ظرفیتی برای 
درآمدزایــی حتی برای صنعت باشــد، و 
زمینه ای اســت که مغفول مانــده و باید 
جدی تــر در این خصــوص ورود کنیم و 
برای اخذ تســهیلات بانک ها تا جایی که 
در توانشــان بوده همراهی کــرده اند اما 
مشکل اصلی این اســت که بانک ها منابع 

محدودی در استان دارند.
نایب رئیس دوم اتــاق بازرگانی، صنایع، 

معادن و کشاورزی اســتان تصریح نمود 
که سیاســت های کلان کشــور سدی در 
برابر تولید و توســعه و پیشــرفت صنعت 
اســت تلاش اتاق بازرگانی در راســتای 
رفع موانع تولید می باشــد تا تولیدکننده 
بتواند بدون دغدغه بــه فعالیت بپردازد. 
و در همیــن راســتا اتــاق بازرگانی در 
صدد کمک به کســب و کارهــای موجود 
در جهت رفع موانع تولید و ســپس جذب 
سرمایه گذار می باشد که تاکنون جلسات 
متعددی توسط کمیسیون های تخصصی 

برگزار شده است.

 کرمانشاه-حســنافخارزاده معاون فنی و 
راه های روســتایی اداره کل راهــداری و حمل و 
نقل جاده ای استان کرمانشاه از ساخت و روکش 
آســفالت ۴۱ کیلومتر از راه های روستایی استان 

خبر داد.
رحمت جلیلیــان اظهــار کــرد: ۱۹.۴ کیلومتر 
از راه های روســتایی استان کرمانشــاه عملیات 
زیرســازی انجــام شــده و ۲۱.۶ کیلومتــر نیز 
عملیات آســفالتی انجام شــده کــه در مجموع 
۴۱ کیلومتر راه روســتایی اســت. وی افزود: در 
عملیات آماده ســازی و روکش آسفالت راه های 
روســتایی ۸۰۸ خانوار از جاده بهره مند شده اند 
و اعتباری بالغ بر ۶۹۵ میلیون ریال هزینه شــده 

است.
معــاون فنــی و راه هــای روســتایی اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه 
درباره عملکرد ســاخت راه های روستایی و فرعی 
در شهرســتان های اســتان کرمانشــاه، گفــت: 
شهرستان کرمانشــاه ۱۳، دالاهو سه، گیلانغرب 
۲، روانســر یک، صحنه ۲، کنگاور یک، هرسین ۲ 

و سنقر و کلیایی سه پروژه انجام شده است.
جلیلیان عنــوان کرد: اجــرای پروژه های فرعی 
و روســتایی در اســتان تأثیــر قابل توجهــی در 
ارتقای ایمنی، کاهش تلفات رانندگی، تســهیل 
جابجایی بار، مســافر فرعی و روســتایی خواهد 
داشــت. وی ادامه داد: بــرای توســعه راه های 
روســتایی با هدف ایمنی تردد جــاده ای، رونق 

روســتاها، مهاجرت معکوس و آبادانــی، برنامه 
ریزی های لازم انجام شده است.

جلیلیان افــزود: راه های روســتایی بــه عنوان 
قسمتی از توسعه روســتایی، یکی از فعالیت های 
اداره کل راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای را 
تشــکیل می دهد که شــامل حفــظ و نگهداری 
راه های روســتایی اعــم از ترمیــم و لکه گیری 
آســفالت، خط کشــی راه های آســفالته، نصب 
علائم، شــانه سازی و پاک ســازی حریم راه های 

روستایی و … است.
معــاون فنــی و راه هــای روســتایی اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه 
گفــت: تمامــی راه های ســاخته شــده، دارای 
اســتاندارد خاص خود بــوده و بســتگی به نوع 
کاربری آن دارد که اســتاندارد راه های روستایی 
با اســتاندارد راه های فرعی و اصلــی و یا بزرگراه 

متفاوت است.

البرز-مظفری  رئیس ســازمان حمل  و نقل 
بار و مسافر شــهرداری کرج گفت: ۲۰۸ دستگاه 
اتوبوس توســط شــهرداری کرج خریداری شده 
که طی امســال و ســال آتی به مجموعــه اضافه 

خواهد شد.
محســن امیدوارحسینی  با اشــاره به اینکه عصر 
امروز )۲۱ تیر(، ۲۲  دســتگاه ون تاکســی و ۱۵ 
دســتگاه اتوبوس به ناوگان حمــل و نقل عمومی 
کرج اضافه می شــود، اظهار کرد: ۲۰۸ دســتگاه 
اتوبوس توســط شــهرداری کرج خریداری شده 
که طی امســال و ســال آتی به مجموعــه اضافه 

خواهد شد.
وی ادامــه داد: اولویــت تزریق ایــن اتوبوس و 
ون ها به خطــوط مناطق کم برخورداری اســت 
که مسافران به دلیل تعداد محدود اتوبوس ها در 

جابه جایی با مشکلاتی مواجه هستند.
وی با بیان اینکه تعــدادی از اتوبوس های قدیمی 
ســطح شــهر کرج هم  در مرحله اورهال هستند؛ 
ادامــه داد: مجموعه مدیریت شــهری کرج برای 
ســال جدید برنامه هــای فراوانی جهــت بهبود 
زیرســاخت های حمــل و نقل شــهری در حوزه 
مترو، اتوبوسرانی و تاکســیرانی دارد، گفت: این 
برنامه ها باید به سرعت اجرایی شود تا شاهد یک 
ســال طلایی برای حمل و نقل عمومی در شــهر 

کرج باشیم.
این مســئول تاکید کرد: با توجه به رشــد سریع 
جمعیت در شــهر کرج و معضلاتی کــه در زمینه 

ترافیــک و آلودگی هــوا گریبانگیر شــهروندان 
کرجی اســت، باید نسبت به توســعه حمل و نقل 
عمومی در حــوزه ناوگانــی آن یعنــی افزایش 
تعــداد اتوبوس ها و نوســازی ناوگان تاکســی و 

ون ها اقدام شود.
امیدوار حســینی با اشــاره به خرید اتوبوس های 
تازه و اورهال و بازســازی ناوگان تاکسی های ون 
در کرج گفت: برای مبارزه با مســئله آلودگی هوا 
و کاهش معضل ترافیک باید مردم را تشــویق به 
اســتفاده از ناوگان عمومی حمــل و نقل به جای 

خودروی شخصی بکنیم.
وی گفت: در این راســتا تقویت، نوسازی و تجهیز 
نــاوگان اتوبوســرانی و تاکســیرانی و همچنین 
راه اندازی ســریع تر خطــوط بی آر تــی و قطار 
شــهری امری ضروری برای آینده شــهر است و 

این مهم باید به سرعت محقق شود.

کرمانشاه  البرز
معاون فنی و راه های روستایی اداره کل راهداری استان خبر داد؛

وستایی کرمانشاه وکش آسفالت ۴۱ کیلومتر از راه های ر ساخت و ر
رئیس سازمان حمل و نقل شهرداری کرج:

ج اضافه می شود  ۲۰۸ اتوبوس جدید به ناوگان عمومی کر

رئیس اتاق بازرگانی چهار محال و بختیاری:

ویی برای سه قوه کشور باشد اتاق بازرگانی می تواند باز
نماینده ولی فقیه در استان گلستان:

فرهنگ  پرداخت مالیات
 با کمک رسانه ها و مساجد فراگیر شود

گرگان-مهنازمحمدزمانــی نماینــده ولی فقیه در اســتان 
گلســتان گفت: بهره گیری از توان و ظرفیت مســاجد و رســانه ها 
بــرای فراگیری فرهنــگ پرداخت مالیات در کشــور بســیار ثمر 

بخش خواهد بود.
آیت الله ســید کاظم نور مفیدی  در دیدار مدیرکل و کارکنان امور 
مالیاتی گلســتان اظهارکرد: پرداخت مالیــات در فرهنگ ما هنوز 

فراگیر نشده است.
وی گفت: در کشورهای توســعه یافته پرداخته مالیات یک وظیفه 
تلقی می شــود و همگان تــلاش می کنند در انجام آن مشــارکت 
داشــته باشــند و پرداخت مالیات کمک در مدیریت بهینه کشور 

قلمداد می شود.
نماینده ولی فقیه در گلســتان خطرنشــان کرد: در داخل کشــور 
هرچند برخی افراد در امر مالیات مشــارکت دارند ولی بخشــی از 

جامعه از پرداخت مالیات سر باز می زنند.
نورمفیدی تاکید کرد: در حوزه اشــاعه فرهنگ مالیات در کشــور 
کم کار شــده و باید با مردم گفتگو شــود و با اســتفاده از رسانه ها 
و همچنیــن ظرفیت مســاجد و مجالس مذهبــی فرهنگ مالیات 

فراگیر شود.
وی بر مقولــه عدالــت مالیاتی تاکید کــرد و گفــت: در حالی که 
کارکنان دولت قبل از دریافت حقوق، درصد تعیین شــده مالیات 
خود را پرداخت می کنند نباید اجــازه داد برخی ها از زیر پرداخت 

مالیات فرار کنند.
نورمفیدی متذکر شــد: ســهم مالیاتی برخی از افرادی که از زیر 
پرداخت مالیات فرار می کننــد با ۱۰ هزار کارمنــد و حقوق بگیر 
برابــری می کند کــه باید در راســتای برقراری عدالــت پرداخت 

مالیات تلاش بیشتری کرد

 

وستای آزادشهر مجهز  اولین ر
به فیبر نوری می شود 

گرگان-مهنازمحمدزمانــی اولین روســتا در شهرســتان 
آزادشهر مجهز به فیبر نوری می شود .

 مهندس جعفر ممشــلی با اعلام این خبر گفت : در طرح توســعه 
فیبر نوری در ســطح شهرســتان آزادشهر ، روســتای ازدارتپه به 

فیبر نوری مجهز می شود . 
وی که در حین بازدید بحشــدار مرکزی شهرســتان آزادشــهر از 
روند اجرای طرح توســعه فیبر نوری در این روستا سخن می گفت 
: روستای ازدار تپه را اولین روستای شهرســتان آزادشهر دانست 

که به فیبر نوری مجهز می شود . 
وی تامین ارتباطات پایدار مخابرات در روســتاها را از برنامه های 
مهم مخابرات عنــوان کرد و افــزود : در همین راســتا تلاش می 
شود تا زیرســاختهای مناســب در روستاها ایجاد شــود تا امکان 
دسترســی روســتاییان به فناوریهای به روز و سرویسها و خدمات 

مخابراتی مطلوب فراهم شود .

مدیرعامل شهرک های صنعتی استان:
پنجمین شهرک صنعتی غیردولتی فارس

وانه بهره برداری است  در مرحله صدور پر
شــیراز-چراغی  مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی 
فارس گفت: مراحل صــدور پروانه بهره برداری پنجمین شــهرک 
صنعتی غیر دولتی استان برای شــهرک صنعتی غیر دولتی پدیده 

نوآورقادرآباد در حال انجام است.
سید مصطفی هاشــمی در بازدید از طرح های زیرساختی شهرک 
صنعتی غیردولتی پدیده های نوآور قادرآباد در جلســه با سرمایه 
گــذاران این شــهرک صنعتی گفــت: مراحل صــدور پروانه بهره 
برداری این شــهرک صنعتی در هیات مدیره شرکت شهرک های 

صنعتی در حال بررسی است.
او با اشــاره به ظرفیت های منطقه قادرآب در بخش صنایع تبدیلی 
و تکمیلی کشــاورزی به عنــوان مزیت اصلی منطقــه، افزود: این 
شهرک صنعتی با هدف ایجاد زیرساخت اســتقرار صنایع و جذب 
ســرمایه گذار در منطقه قادرآباد شهرســتان خرمبید راه اندازی 
شــده و می تواند بســتر مناســبی برای توســعه صنعتی و ایجاد 

اشتغال پایدار فراهم کند.
هاشمی خاطرنشان کرد: زیرســاخت هایی نظیر شبکه برق، توزیع 
آب و نیز آب این شــهرک صنعتی غیردولتی نیز توســط ســرمایه 

گذار بخش خصوصی فراهم شده است.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی فارس در ادامــه با بیان 
اینکه براســاس قانــون، ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران مجاز اســت نســبت به صدور مجوز تاســیس و بهره 
بــرداری شــهرک های صنعتی برای بخــش خصوصــی و تعاونی 
اقدام کند، گفت: در این زمینه، صدور مجوز برای ایجاد و توســعه 
شــهرک صنعتی خصوصی پس از انجام مطالعات امکان ســنجی 
فنی، اقتصادی و زیســت محیطی در چارچوب طرحهای توسعه و 
عمران توسط سازمان صنایع کوچک وشــهرکهای صنعتی ایران و 

شرکت های استانی تابعه انجام می شود.
او افزود: براســاس قانون، شــهرک های صنعتی غیر دولتی از همه 
مزایای قانونی شــهرک هــای صنعتی دولتی برخــوردار خواهند 

شد.

یادداشت سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کرمانشاه-حسنا فخارزاده شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران، 
پیشــگام در حوزه مســئولیت های اجتماعی و توانمندسازی جوامع 

محلی شد.
بر اســاس ابلاغ نظام نامه جدید مســئولیت هــای اجتماعی صنعت 
نفت توســط وزیر محترم نفت  ، اقدامات و فعالیت های شــرکت نفت 
مناطق مرکزی ایران و شــرکت های تابعه در حوزه مســئولیت های 
اجتماعی مورد پایش و بررســی قرار گرفت و با توجه به وجود ظرفیت 
و توانمندی شــرکت  بهره برداری نفت و گاز شــرق، این شــرکت به 

عنوان پایلوت اجرای طرح توانمندســازی جوامع محلی انتخاب شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــرکت نفت مناطق مرکزی ایران، 
مهندس مهــدی بلوردی مشــاور مدیرعامل شــرکت نقــت مناطق 
مرکزی ایــران در امور مســئولیت هــای اجتماعی، با اشــاره به  این 
ابلاغیه و تاکیدات خــاص مهندس حیدری مدیر عامل شــرکت نفت 

مناطق مرکزی ایــران و همچنیــن رویکردهای دکتــر دارابی مدیر 
نظارت بر طرح های عمرانی مناطق نفت خیز شــرکت ملی نفت ایران، 
اظهار داشت: یکی از موضوعات مهم مطرح شــده در حوزه مسئولیت 
هــای اجتماعی صنعت نفت، توانمندســازی جوامع محلی اســت که 
می تواند تاثیرات فراوانی در بهبود شــرایط جوامــع پیرامونی مناطق 

عملیاتی داشته باشد.
وی افزود :  در همین راســتا ضمن بازدید از توانمندی های اداره کل 
ســازمان  فنی و حرفه ای استان خراســان رضوی، جلسه ای مشترک 
با معاون آمــوزش این اداره برگزار شــد تــا بتوانیم در قالــب انعقاد 
تفاهم نامه از ظرفیت هــای مجموعه فنی و حرفه ای این اســتان در 
جهت توانمندســازی جوامع محلی و با تاکید بر حوزه زنان سرپرست 

خانواده، بهره گیری نماییم.
براســاس این گزارش ،  مهندس بلــوردی  ضمن بازدیــد از مجموعه 
های ســازمان فنی حرفه ای حوزه خواهران در حاشــیه شهر مشهد ، 
از نزدیک توانمندی و ظرفیت های آموزشــی این مجموعه را بررسی 
نمود. همچنین بــا هدف توســعه مجموعه فنی حرفــه ای خواهران 
مشهد بودجه ای از محل اعتبارات مســئولیت های اجتماعی شرکت 

ملی نفت ایران ، به این امر اختصاص یافته است.

محلی جوامع  توانمندسازی  و  اجتماعی  های  مسئولیت  حوزه  در  پیشگام  ایران،  مرکزی  مناطق  نفت  شرکت 
کرمانشاه 

گلستان

گرگان-مهنازمحمدزمانــی مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
ر  ینکه مصرف برق در گلســتان به مرز هشــدا برق گلســتان با اعلام ا
۴۵۰ مگاوات  ر و ز مرز هزا رسیده اســت، گفت: مصرف برق اســتان ا

کرد. عبور 
سید رحمت موســوی  اظهار کرد: در روزهای گذشــته مصرف برق 
۴۵۰ مــگاوات عبور کرده اســت کــه مصرف  ر و ز مرز هزا اســتان ا

ز این شــرایط تأمین برق را سخت می کند. بیشتر ا
ز مشــترکین اســتان  ینکــه ۸۰ درصد ا فــزود: بــا توجه بــه ا وی ا
ز اســتفاده  یــش بار، ناشــی ا فزا یــن ا گلســتان خانگی هســتند ا

سیســتم های سرمایشی است.

ینکه  مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق گلســتان با اشــاره بــه ا
مشــترکین خانگی درجه کولر را بــر روی ۲۴ تنظیــم کنند، گفت: 
از ســاعت ۱۱ تا ۱۷ اوج مصرف برق اســت که توصیه می شــود در 

ز لوازم خانگی پرمصرف استفاده نشود. این ســاعت ها ا
ز  ز برق به صورت بهینه اســتفاده کنند ا د: کســانی که ا دامه دا وی ا

ر می شوند. ۱ برخودا طرح تشــویقی ۲۰+
رات باید در ســاعت اداری ۴۰ ســاعت  دا ینکــه ا موســوی با بیان ا
و در خارج از ســاعت اداری ۷۰ ســاعت مدیریت بــار کنند، گفت: 
دســتگاه های که به این موضــوع توجه نکننــد قطعاً بــا قطعی برق 

می شوند. مواجه 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

مصرف برق استان گلستان از ۱۴۵۰ مگاوات عبور کرد

شهر



اولتیماتوم به خیریه ها و صندوق های قرض الحسنه
مجوز نگیرید، مظنون به پولشویی می شوید

رئیس مرکــز اطلاعات مالی با اشــاره به ارائه فرصت بــه صندوق های 
قرض الحسنه و خیریه ها برای دریافت مجوز گفت: اگر در مهلت تعیین 
شده نسبت به دریافت مجوز اقدام نکنند، مظنون به پولشویی خواهند 

شد.
هادی خانــی، با بیــان اینکه یــک فرصت چنــد ماهه بــه خیریه ها 
و صندوق های فاقد مجوز معتبر قانونی داده شــد، اظهــار کرد: به این 
صندوق ها اعلام شد که برای اخذ مجوز اقدام کنند. چنانچه صندوق ها 
و خیریه های مذکور طی فرصتی که تعریف شــده اســت اقدام به اخذ 
مجوز نکنند بــا هماهنگی با شــورای عالی مبارزه با پولشــویی به این 

موضوع ورود جدی خواهیم کرد.
وی ادامه داد: بر این اســاس صندوق های قرض الحســنه و خیریه های 
فاقــد مجــوز قانونــی به عنــوان اشــخاص مظنــون تلقی شــده و 
محدودیت هایی برای آن ها شــروع  اعمال خواهد شــد. تا کنون بیش 

از ۶۰ درصد صندوق هایی که مجوز قانونی نداشتند شناسایی شده اند.
معاون وزیر اقتصاد تاکید کرد: از آنجاکــه صندوق های فاقد مجوز هم 
در حوزه فرار مالیاتی و هم در حوزه پولشویی یکی از چالش های کشور 

محسوب می شوند حتما این موضوع را ساماندهی خواهیم کرد.

قائم مقام بیمه مرکزی اعلام کرد
 جزئیات حذف نسخه کاغذی پزشکان 

ونیک و امضای الکتر
قائم مقام بیمــه مرکزی توضیحاتی را درمورد حذف نســخه کاغذی و 

همچنین امضای الکترونیک پزشکان ارائه کرد.
مجید مشــعلچی، با تاکید بر اینکه برای حذف نسخه کاغذی از فرایند 
پرداخت هزینه درمان بین دســتگاه های ذیربط  تقســیم کار صورت 
گرفته اســت، اظهار کرد: بحث مربوط  به امضای الکترونیک از وظایف 
مشخص سازمان نظام پزشکی است. درواقع  بیمه ها در انتهای کار قرار 

دارند و بهره بردار از این پنل ها هستند.
وی ادامه داد: پنل ها باید طوری برنامه ریزی شــود کــه بتواند امضای 
دیجیتال را بازخوانی کند و آن را به عنوان یک سند رسمی بپذیرد. البته 
درحال حاضر نســخه الکترونیک چالش اصلی نیست، بلکه در جریان 
داده مشــکل وجود دارد؛ جریان داده مربوط به بیمارهای ســرپایی و 

بستری است.
قائم مقام بیمه مرکزی با بیان اینکه امضای الکترونیک دو مرحله دارد، 
توضیح داد: مرحله نخست استقرار در ســامانه و مرحله دوم پذیرش از 
طرف سازمان های بیمه گر اســت. بنابراین امضای دیجیتال لازمه کار 
در سلامت الکترونیک است اما با توجه به مشکلات دیگر اولویت نیست، 
اولویت اصلی تکمیل جریان داده بین ســازمان تامین اجتماعی، بیمه 
سلامت، وزارت بهداشت و بیمه اســت. پس از آن می توان روی کیفیت 

داده و نحوه امضا صحبت کرد.

بر اساس این گزارش، چندی پیش مشاور سلامت الکترونیک سازمان 
نظام پزشــکی اعلام کرده بود که بســترهای کاربردی سازی امضای 
دیجیتال پزشکان فراهم نیست؛ لذا لازم است که بیمه ها در این زمینه 

ورود کنند.

رئیس کل بانک مرکزی در جمع مدیران عامل شبکه بانکی:
خ سود مصوب سپرده های بانکی  بانک ها به نر

پایبند باشند
رئیس کل بانک مرکزی پایبندی بانک ها بر نرخ سود سپرده های بانکی 
مصوب شورای پول و اعتبار را مهم و ضروری دانست و گفت: بانک هایی 

که این موضوع را رعایت نکنندبه هیئت انتظامی  معرفی می شوند.
 به نقل از بانک مرکزی، محمدرضا فرزین، رئیس بانک مرکزی در دیدار 
دوره ای خود با مدیران عامل بانک ها با تاکید بر اینکه در اجرای مصوبه 
نرخ سود سپرده ها و تسهیلات با هیچکس رو در بایستی نداریم، تصریح 
کرد: نرخ های ســود کنونی، نرخ های خوبی اســت و اگر بانک ها بر این 
اساس کار کنند مشکلی پیش نمی آید. متأسفانه بر اساس گزارش های 
دریافتی برخی بانک ها به نرخ های مصوب پایبند نیستند و آن را رعایت 
نمی کنند. بر این اساس هر بانکی رعایت نکند حتماً به هیئت انتظامی 

بانکی معرفی و با آنها برخورد می شود.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه تاکید کرد: موضــوع دیگری که به ما 
گزارش شده است اعطای تسهیلات در شــعب بانکی، منوط به سپرده 
گذاری است. اینکه مشتری باید بر اساس گردش حسابش مورد ارزیابی 
قرار گیرد این موضوع یک اصل بانکداری است اما اینکه ارائه تسهیلات 
را منوط به ســپرده گذاری کنند گزارشــی اســت که به بانک مرکزی 
رســیده و مدیران عامل بانک ها حتماً باید جلوی این موضوع را هم در 
شــعب بگیرند و قانون را رعایت کنند.فرزین تصریــح کرد: دو موضوع 
فوق را از معاونت نظارت بانک مرکزی خواســته ام تا مجدداً بررســی و 
گــزارش آن را در روزهای آینده به بنده ارائه دهــد در صورت تخلف، با 

هیئت مدیره آن بانک برخورد خواهیم کرد.
بر اســاس این گزارش، طبق بخشــنامه بانک مرکزی که در ۱۰ بهمن 
ســال ۱۴۰۱ به شــبکه بانکی ابلاغ شد سقف نرخ ســود علی الحساب 
سالانه ســپرده های ســرمایه گذاری مدت دار به این شرح است:سپرده 
ســرمایه گذاری کوتاه مدت عادی ۵  درصد، ســپرده ســرمایه گذاری 
کوتاه مدت ویژه  ۳ ماهه  ۱۲  درصد،   سپرده ســرمایه گذاری کوتاه مدت 
ویژه ۶ ماهه  ۱۷  درصد،   سپرده سرمایه گذاری بلندمدت با سررسید یک 
سال  ۲۰.۵  درصد، سپرده ســرمایه گذاری بلندمدت با سررسید ۲ سال 
۲۱.۵ درصد و سپرده سرمایه گذاری بلندمدت با سررسید ۳ سال ۲۲.۵ 
درصد اســت. ضمناً نرخ سود تســهیلات عقود غیر مشارکتی بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی حداکثر ۲۳ درصد و نرخ سود مورد انتظار 
عقود مشــارکتی قابل درج در قرارداد در بانک ها و مؤسســات اعتباری 
غیربانکی با مشــتری معــادل ۲۳ درصد تعیین شــد.رئیس کل بانک 
مرکزی با اشاره به سیاســت های اقتصادی در دستور کار بانک مرکزی 
و دولت تصریح کرد: باید با تلاش و همکاری یکدیگر این سیاســت ها را 
در اقتصاد کشورمان پیاده سازی و محقق کنیم. در سال گذشته ما پس 
از یک دوره تورم بالا به همراه افزایش ارز مواجه بودیم، که این امر بر روی 
انتظارات تورمی نیز تأثیر گذاشت و این انتظارات سال گذشته به دلایل 
اقتصادی و سیاسی تشدید شد.فرزین افزود: در سال جدید، سیاستی را 
تحت عنوان سیاست تثبیت اتخاذ کردیم که محور اصلی آن کنترل پول 
و ارز است چراکه معتقدیم اگر این دو متغیر کنترل شود آنگاه می توانیم 
آرامشــی را در بازارها برقرار کنیــم و با عملکردی که بــه وجود می آید 
انتظارات تورمی نیز اصلاح می شود.رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان 
کرد: خوشبختانه در فصل بهار سال جاری نســبتاً توانستیم ارز را مهار 

کنیم و آرامشی در بازار ارز به وجود بیاید.

قیمت نفت سنگین ایران کاهش یافت
جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشــان داد قیمت نفت سنگین ایران 
ماه میلادی گذشته، ۱.۵ درصد کاهش پیدا کرد که کاهش ملایمتری 

در مقایسه با افت بیش از ۹ درصدی در ماه مه بود.
 جدیدترین گزارش بازار نفت ســازمان کشــورهای صادر کننده نفت 
)اوپک( نشــان داد: قیمت نفت ســنگین ایران در ژوئن، به ۷۵ دلار و 
۳۳ سنت در هر بشکه رسید که یک دلار و ۱۴ سنت معادل ۱.۵ درصد 

نسبت به قیمت ۷۶ دلار و ۴۷ سنت در ماه مه، کاهش داشت.
میانگین قیمت نفت سنگین ایران از ابتدای سال ۲۰۲۳ تاکنون، به ۷۹ 
دلار و ۵۸ سنت در مقایسه با ۱۰۵ دلار و ۱۴ سنت در مدت مشابه سال 

۲۰۲۲ رسیده است.
ارزش ســبد نفتی اوپک در ژوئن، به ۷۵ دلار و و ۱۹ سنت در هر بشکه 
رسید که ۶۳ سنت معادل ۰.۸ درصد در مقایسه با قیمت ۷۵ دلار و ۸۲ 

سنت در ماه مه، کاهش داشت.
با این حــال، میانگین ارزش ســبد نفتی اوپک از ابتدای ســال ۲۰۲۳ 
تاکنون، به ۷۹ دلار و ۳۲ ســنت در هر بشــکه رســید که در مقایسه با 
میانگین قیمت ۱۰۵ دلار و ۳۷ سنت در مدت مشابه سال گذشته، ۲۶ 

دلار و پنج سنت معادل ۲۴.۷ درصد کاهش نشان می دهد.
طبق آمار منابع ثانویه اوپــک، مجموع تولید نفت اوپــک در ژوئن، به 
۲۸.۱۹ میلیون بشکه که در روز رســید که بر مبنای ماه به ماه، ۹۱ هزار 
بشکه در روز افزایش داشــت. تولید نفت عمدتا در ایران و عراق افزایش 

پیدا کرد در حالی که در آنگولا کاهش داشت.
تولید نفت ایران با ۵۶ هزار بشــکه در روز افزایش، بــه ۲.۷۵۴ میلیون 

بشکه در روز رسید.

تا 7 سال دیگر
وی بادی و خورشیدی  یک سوم برق جهان با نیر

تولید می شود
پروژه های بادی و خورشیدی بیش از یک ســوم از برق جهان را تا سال 
۲۰۳۰، تولید خواهند کرد که نشــان می دهد بخش انرژی می تواند به 
تغییرات ضروری برای رسیدن به اهداف اقلیمی جهانی دست پیدا کند. 
 ،)COP۲۸( سلطان الجابر، رئیس نشســت اقلیمی آینده سازمان ملل
اوایل امسال خواستار سه برابر شــدن تولید انرژیهای تجدیدپذیرها تا 
سال ۲۰۳۰ به منظور محدود شــدن انتشار گازهای گلخانه ای و کمک 
به تحقق اهداف تعیین شــده تحــت توافق آب و هوایی ســال ۲۰۱۵ 

پاریس شده بود.
آمار موسســه راکی مونتین )RMI( نشــان داد که رشد تصاعدی این 
بخش به معنای آن اســت کــه پیش بینی می شــود پروژه های بادی و 
خورشــیدی، حداقل ۳۳ درصد از برق جهانی را تولیــد کنند که بالاتر 
از حدود ۱۲ درصد فعلی خواهد بود و به کاهش تولید برق با استفاده از 

سوختهای فسیلی و انرژی ارزان تر، منجر می شود.
این موسسه که یک ســازمان غیرانتفاعی مســتقر در آمریکاست، به 
انرژی پاک متمرکز بوده و تحقیقاتــی با همکاری صندوق زمین بزوس 

که توسط جف بزوس، موسس آمازون تاسیس شده، انجام داده است.
طبق گزارش این موسســه، هزینه انرژی خورشیدی که در حال حاضر 
ارزان ترین شــکل تولید برق اســت، از حــدود ۴۰ دلار در هر مگاوات 
ساعت فعلی، به ۲۰ دلار در هر مگاوات ساعت کاهش خواهد یافت زیرا 
پروژه های بیشتری توســعه پیدا می کنند و اقتصاد ابعاد، بهبود خواهد 
یافت.بر اســاس گزارش رویترز، کینگزمیل باند، مدیر ارشــد موسسه 
راکی مونتین گفت: مزیت توسعه سریع انرژی های تجدیدپذیر، امنیت 
و خودکفایی انرژی بیشــتر، بعلاوه کاهش قیمــت انرژی در بلندمدت 
است، زیرا این یک فناوری تولیدی اســت و هرچه بیشتر نصب کنید، 

ارزان تر می شود.

سخنگوی صنعت برق:
 ۸۰ درصد از برنامه مدیریت مصرف برق

 در ادارات محقق شد
ســخنگوی صنعت برق گفت: با اجرای طرح مدیریــت مصرف برق در 
ادارات که از ابتدای خرداد امسال آغاز شد، تاکنون ۸۰۵ مگاوات از هزار 

مگاوات برنامه ریزی شده این طرح محقق شده است.
 

به نقل از وزارت نیرو، مصطفی رجبی مشــهدی، ســخنگوی صنعت 
برق با اشــاره به طــرح مدیریــت مصــرف بــرق در ادارات گفت: با 
برنامه ریزی های وزارت نیرو امســال برای کاهش مصرف برق در بخش 
اداری، کنتورهای هوشمند به صورت لحظه ای و بر خط میزان مصرف 
را رصد می کنند و تاکنون از ۱۰۰۰ مگاوات آمده پیش بینی شــده در 
این طرح، ۸۰۵ مگاوات محقق شده اســت.وی افزود: کمتر از ۵ درصد 
واحدهای اداری که مشمول پرمصرف ها بودند، اخطار و تذکر گرفته اند 

و در برخی موارد با بی توجهی به اخطارها، برق آن ها قطع شده است.
رجبی مشــهدی در پایان برای کاهــش مصرف برق از همــه ادارات 
عنوان کرد: بــرای تحقق ۲۰ درصــد باقی مانده از این طــرح نیازمند 
همکاری های لازم از سوی همه دســتگاه ها هستیم تا با پایداری شبکه 
برق، از هفته های گرم پیش رو عبور کنیم.رجبی مشــهدی سخنگوی 
صنعت برق بــا بیان اینکه در تهــران ۶۰۰ مرکز تجــاری بزرگ وجود 
دارد، گفت: با مدیریت میزان مصــرف برق مجتمع های تجاری و اداری 
می توانیم حدود ۳۰ مگاوات کاهش مصرف برق داشــته باشیم که این 
میزان معادل مصرف برق ۳۰ هزار واحد مسکونی است.رجبی مشهدی 
در پایان خاطر نشــان کرد: اگر به طور کامل این طرح در کشــور اجرا 
شود، حدود ۳۰۰ مگاوات کاهش مصرف برق خواهیم داشت که معادل 

مصرف برق استان خراسان جنوبی است.
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دستورالعمل اجرایی ناظران شرعی ابلاغ شد

مهلت ۴ ماهه  به بانک ها برای اصلاح مصوبات ربوی

خریدار  مدیریت مقــررات، مجوزهای بانکی و 
مبارزه با پولشویی بانک مرکزی »راهنمای اجرایی 
نظارت و تطبیق شرعی در مؤسسات اعتباری« را 
ابلاغ کرد که به موجب یکی از مفاد آن و در صورت 
تأیید گزارش ناظران مبنــی بر مغایرت یک مقرره 
یا مصوبه با احکام شرع، بانک ها و مؤسسات مهلت 
دارند در بازه زمانی حداکثــر ۴ ماهه آن را اصلاح 
کنند.در پی تأکید آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« 
و اقدامات دولت سیزدهم برای اصلاح فرایندهای 
بانکی در جهت تحقق بانکداری اســلامی و تغییر 
رویکرد مؤسســات مالی و اعتباری از بنگاه داری و 
سودخواری از بلوکه کردن ســرمایه ها در راستای 
تأمیــن منافع عموم مــردم، مدیریــت مقررات و 
مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشویی بانک مرکزی 
در راســتای ابلاغ ضوابط نظارت و تطبیق شرعی 
مؤسسات اعتباری و بانک ها، دستورالعمل اجرایی 
ناظران شــرعی را که توســط اداره بررســی های 
بانکداری اسلامی و دبیرخانه شورای فقهی تدوین 

شده است، ابلاغ کرد.
در مقدمــه ایــن کتابچــه تأکیــد شــده این 
دستورالعمل با مرور اســتانداردهای بین المللی 
مطــرح در زمینــه نظــارت و تطبیق شــرعی و 
الگوگیری از تجارب کشــورها در حوزه بانکداری 
اسلامی و بومی سازی برخی اسناد بین المللی در 
این زمینه تدوین شده و هدف آن تبیین اهداف و 
تعیین چارچوب وظایف، اختیارات، مسئولیت ها 
و شیوه گزارش دهی مســئولین نظارت و تطبیق 
شرعی در مؤسسات مالی و اعتباری و هدف غایی 
آن رفع شبهه ربا و سایر شــبهات شرعی موجود 
در عملیات داخلی بانک ها و مؤسســات اعتباری 

غیر بانکی اســت.دامنه کاربرد این دستورالعمل 
نیز نظــارت و تطبیق شــرعی فراینــد ارزیابی 
عملکردهای مؤسسات اعتباری از منظر اسلامی 
است که شــامل موارد متعددی همچون بررسی 
متــن قراردادهــای  منعقده با ســپرده گذاران و 
تسهیلات گیرندگان، بررســی نمونه منتخب از 
پرونده های تسهیلاتی مشتریان، بررسی طرح ها 
و محصولات داخلی مورد اســتفاده در مؤسسات 
اعتباری، بررســی ســامانه های نرم افــزاری و 
شیوه های محاسبه ســود و کارمزد، پاسخگویی 
به ســؤالات و ابهامات واحدهای اجرایی بانک ها 
در موضوعات مرتبط با شــریعت و در نظر گرفتن 
برنامه هــای آموزشــی ترویجــی و تبلیغاتی در 

مباحث مرتبط با بانکداری اسلامی است.
اصل ۳ فصــل ۴ این شــیوه نامه تصریــح دارد: 
»به منظور ضابطه مند کردن و یکپارچه ســازی 
حکمرانــی نظــارت و تطبیق شــرعی در نظام 
بانکی، دبیرخانه شــورای فقهی به طور پیوســته 
استانداردها، چک لیســت ها و رویه های نظارت 
تطبیق شــرعی را تدوین و پس از تأیید شــورای 
فقهی بانک مرکزی به مسئولین نظارت و تطبیق 
شرعی ابلاغ می کند و همه فعالیت های مسئولین 
نظارت و تطبیق شــرعی و اعــلام مغایرت های 
شــرعی که در خصوص مقررات داخلی مؤسسه 
اعتباری ارائه می کنند، بر اساس این استانداردها 

و چک لیست ها و رویه ها انجام می شود«.
در فصل اختیارات، وظایف و مسئولیت های ناظران 
شــرعی هم فرایند گزارش دهی به تفصیل تبیین 
شده است که مســئولین نظارت و تطبیق شرعی 
موظفند به صورت مستمر در هماهنگی و ارتباط با 

واحدهای مختلف مؤسسه اعتباری ریسک شریعت 
را پایش و گزارش مربوطه را به هیأت مدیره مؤسسه 
اعلام کنند. در صورتی که مقررات داخلی مؤسسه 
اعتباری در آستانه طرح در هیأت مدیره بوده یا قبلًا 
به تصویب رســیده و در حال اجراست، مغایر شرع 
تشخیص داده شود، مراتب به هیأت مدیره مؤسسه 
و دبیرخانه شورای فقهی اعلام می شود و اجرای آن 
مصوبه تا اعلام نظر دبیرخانه قابل اجراســت اما در 
صورت تأیید مغایرت اعلامی و ابلاغ آن به مؤسسه، 
هیأت مدیره موظف اســت بلافاصله اجرای مقرره 
داخلی را متوقف کند و اگر به هر دلیلی امکان توقف 
اجرای یک باره ی آن نباشد، هیأت مدیره باید برنامه 
خود را برای اصلاح آن در بازه زمانی حداکثر ۴ ماهه 

به شورای فقهی اعلام کند.
در توضیح این بند آمده است: »اختیارات و وظایف 
مسئولین نظارت و تطبیق شرعی صرفاً محدود به 
مواردی است که مصوبات هیأت مدیره واجد ابعاد 
شرعی و فقهی باشد و به طور خاص مقررات داخلی 
مرتبط با شیوه های تجهیز و تخصیص منابع، ارائه 
خدمات و وصــول مطالبات در ایــن رابطه مورد 
تأکید اســت«.این فصل همچنیــن تصریح دارد: 
»حداقل ســاعت فعالیت مورد انتظار از مســئول 
نظارت و تطبیق شرعی ۸ ساعت در هفته )معادل 
۳۲ ساعت در ماه( است« و »چنانچه ناظر شرعی 
جهت انجام وظایف خود نیاز به کارشناس، بازرس 
و نیروی همکار داشــته باشــد، می تواند مراتب 
را به هیأت مدیره مؤسســه اعتبــاری اعلام کند 
و تشخیص تعداد نیروی انســانی مورد نیاز برای 
همکاری با مســئول نظارت و تطبیق شــرعی در 

حیطه اختیارات این هیأت است«.  
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نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران- ساری در نظر دارد نسبت به    فروش پروانه قطع درختان در مسیر جاده ارتباطی حدفاصل روستای شیرکلا به رمدانخیل 
قطعه 32 سری 2لایی پاسند موضوع حکم  شماره 1402/42/2255مورخ 1402/01/30 به حجم 131/002متر مکعب چوب آلات صنعتی وبه حجم 4/23 متر مکعب چوب آلات 

هیزمی و مجموعا به حجم 135/232 مترمکعب نماید.
اینترنتي به آدرس  الكترونیك دولت  تداركات  به سامانه  با مراجعه  تا ساعت 18 روز پنج شنبه مورخ 1402/4/29  اول  نوبت  تاریخ درج آگهی  از  توانند   1-  علاقمندان می 

 www.setadiran.ir اسناد مزایده را دریافت نمایند.
2- آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده تا ساعت 18 روز پنج شنبه مورخ 1402/4/29 مهلت تحویل پیشنهادات تا ساعت 18 روز دو شنبه مورخ 1402/5/9 وگشایش پیشنهادات در 

ساعت 10 صبح روز سه شنبه مورخ 1402/5/10 می باشد. 
3-   مبلغ کارشناسی به ازای هر مترمکعب به صورت نشانه گذاری 42/000/000 ریال و مجموعاً قیمت کل پایه کارشناسی 5/679/744/000 ریال می باشد.

4- تضمین شرکت درمزایده به مبلغ  284/000/000 ریال به شماره حساب IR460100004053042107550584 با شناسه حساب 968139053113905300000007550584 
نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی مندرج دراسناد مزایده فرم FRW105/0 تهیه و ارایه گردد.

5-مدت اعتبار پیشنهادها )سه(3ماه از تاریخ تحویل پیشنهادها است.
6-سایر شروط و تعهدات در متن قرارداد ذکر خواهد شد.

7- محل دریافت ، تحویل اسناد، وگشایش پیشنهادها در سامانه تدارکات الکترونیک دولت به آدرس اینترنتی www.setadiran.ir  صورت می پذیرد.

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران--ساری در نظر دارد درراستاي اعمال ماده 3قانون حفاظت و به استناد مجوز شماره 14021591/3 مورخ 1402/1/26 
صادره ازناحیه معاونت محترم امور جنگل سازمان جنگل ها ،مراتع وآبخیزداري كشور و در چارچوب سیاست هاي دولت محترم جمهوري اسلامي، احاله طرح مدیریت حفاظت و بهره 
وری طرح پارک جنگلی میانسی شهرستان سوادکوه را با رعایت قوانین و مقررات جاري به  اشخاص حقیقی یا حقوقی واجد صلاحیت واگذار نماید. لذا متقاضیان بابت كسب اطلاعات و 
دریافت اسناد و مدارك و جهت شرکت در آگهي مزایده مي توانند از تاریخ انتشار آگهي نوبت اول تا ساعت 18 روز  پنج شنبه مورخ 1402/4/29  به سامانه تداركات الكترونیك دولت به 
آدرس اینترنتي www.setadiran.ir مراجعه نمایند و مهلت تحویل پیشنهادها به آدرس فوق الذكرتا ساعت 18 روز دوشنبه مورخ 1402/5/9  بوده و زمان بازگشایی پاکت ها رأس 

ساعت 10 صبح روز سه شنبه   مورخ 1402/5/10 می باشد.
* هزینه های کل اجرای تعهدات طرح ) بدون احتساب بهره مالکانه( برای 15 سال با توجه به تعهدات 395/021/252/500  ریال برآورد شده که باید بوسیله برنده آگهی مزایده )مجری 

طرح( و بر اساس برنامه های زمانبندی هزینه گردد.
* مبلغ سپرده شرکت در آگهی مزایده به مبلغ 95/000/000 ریال برابر آیین نامه تضمین در معاملات دولتی مصوبه 94/9/22 هیأت محترم وزیران می باشد که به صورت یکی از روش 

های ذیل تهیه و در پاکت الف تسلیم نمایند.
-مدت اعتبار پیشنهادها )سه(3ماه از تاریخ تحویل پیشنهادها است.

-سایر شروط و تعهدات در متن آگهی ذکر خواهد شد.
- محل دریافت ، تحویل اسناد، وگشایش پیشنهادها ،سامانه تداركات الكترونیك دولت به نشانی اینترنتي www.setadiran.ir  می باشد.

 FRW103  تجدید آگهی مزایده عمومی

    FRW103 تجدید آگهي مزایده عمومی

شرح آگهی 1:

شرح آگهی 2:

 نوبت د   وم

 نوبت د   وم

روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران - ساري

 نوبت د   وم

تجدید آگهي مزایده عمومیFRW103 شرح آگهی3:
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران--ساری در نظر دارد درراستاي اعمال ماده 3قانون حفاظت و به استناد مجوز شماره 1400/3/4985 مورخ 1400/2/12 
صادره از ناحیه معاونت محترم امور جنگل سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري كشور و در چارچوب سیاست هاي دولت محترم جمهوري اسلامي، احاله طرح مدیریت حفاظت و بهره 
وری طرح پارک جنگلی توسکا چشمه گلوگاه  را با رعایت قوانین و مقررات جاري به  اشخاص حقیقی یا حقوقی واجد صلاحیت واگذار نماید. لذا متقاضیان بابت كسب اطلاعات و دریافت 
اسناد و مدارك و جهت شرکت در آگهي مزایده مي توانند از تاریخ انتشار آگهي نوبت اول تا ساعت 18 روز  پنج شنبه مورخ 1402/4/29  به سامانه تداركات الكترونیك دولت به آدرس 
اینترنتي www.setadiran.ir مراجعه نمایند و مهلت تحویل پیشنهادها به آدرس فوق الذكرتا ساعت 18 روز دوشنبه مورخ 1402/5/9  بوده و زمان بازگشایی پاکت ها رأس ساعت 

10 صبح روز سه شنبه   مورخ 1402/5/10 می باشد.
* هزینه های کل اجرای تعهدات طرح ) بدون احتساب بهره مالکانه( برای 10 سال با توجه به تعهدات 214/129/000/000  ریال برآورد شده که باید بوسیله برنده آگهی مزایده )مجری 

طرح( و بر اساس برنامه های زمانبندی هزینه گردد.
* مبلغ سپرده شرکت در آگهی مزایده به مبلغ 10/283/000/000 ریال برابر آیین نامه تضمین در معاملات دولتی مصوبه 94/9/22 هیأت محترم وزیران می باشد که به صورت یکی از 

روش های ذیل تهیه و در پاکت الف تسلیم نمایند.
-مدت اعتبار پیشنهادها )سه(3ماه از تاریخ تحویل پیشنهادها است.

-سایر شروط و تعهدات در متن آگهی ذکر خواهد شد.
- محل دریافت ، تحویل اسناد، وگشایش پیشنهادها ،سامانه تداركات الكترونیك دولت به نشانی اینترنتي www.setadiran.ir  می باشد.


